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W marcu duze wrazenie zrobila prezento
wana na antresoli Gmachu Gl6wnego wy
stawa motocykli. Organizatorem wystawy 
byl istniej'l_cy od 3 !at Akademicki Klub 
Motorowy APANONAR dzialaj'l_cy przy 
Wydziale Mechanicznym PWr. 

Zwiedzaj'l_cy z podziwem patrzyli na wy
stawione starsze i nowsze egzemplarze po
jazd6w. Uwag« przyci<l_gal Suzuki Intruder 
YS 800 i eksponowany obok niego wsp6l
czesny str6j motocyklisty (zdj .I). 

Klub liczy 35 czlonk6w rekrutuj'l_cych si« 
nie tylko z r6znych wydzial6w PWr, ale i z 
r6znych uczelni. 

Widoczni na drugim zdj«ciu to (od lewej, 
od gory): 

Witold Wojciechowski ,Wiking", 
Marcin Adrian ,Koszmarek", 
Tomasz Jakubczyk ,Kazek", 
KrzysztofTalaga, 
Karolina Drabent ,Kiter" 
Pawel Wajs, 
Marcin ,Szmatik", 
Tomasz Szydelko ,Szydlo". 
Puchary w r«kach motocyklist6w zostaly 

przyznane za najdluzsz'l_ przejechan'l_ tras« 
na zlot motocykli w Niemczech. 

Kolejna ilustracja (z lewej strony, u dolu) 
pokazuje wal korbowy ,solidnie pospawa-

ny", kt6ry znajdowal si« w polskim moto
cyklu Junak I 0. Nabywca pojazdu Darek 
Bugajski musial dokonac zdecydowanych 
przer6bek. Z pierwotnej konstrukcji zosta
ly tylko silnik, rama i zbiornik. Teraz (zdj«
cie po prawej stronie) motocykl jest ozdob<l_ 
wystawy. 

APANONAR utrzymuje kontakty z po
dobnymi klubami: jeden z nich dziala na 
uczelni w Newcastle w Anglii, drugi to pol
ski klub ,Sokol" z Chicago. Wsp6lpraca 
pozwala na wymian« doswiadczen i poma
ga w uzyskiwaniu cz«sci. 

Studenci staraj'l_ si« tez angazowac w po
moc spoleczn'l_. Na wystawie sprzedawali 
znaczki akcji ,Serce na kolach", kt6rej do
chad przeznaczony jest na dom dziecka. 

Wydzial Mechaniczny i Politechnika Wro
clawska wspieraj<l_ dzialalnosc klubu przez 
pomoc finansow1l, udost«pniaj'l_c pomiesz
czenia biurowe i warsztatowe. Studenci sta
raj'l_ si« wniesc sw6j wklad w baz« mate
rialna klubu - sami remontowali warsztaty 
przy ul. Braci Gierymskich 104. Wl<l_CZ<l_Si« 
tez w organizacj« Festiwalu Nauki, kt6ry ma 
si« odbyc we wrzesniu. 

Studenci wyrazaj'l_ podzi«kowanie za 
wszechstronn'l_ pomoc swojemu opiekuno
wi - doktorowi Zbigniewowi Sroce (I-16), 
dziekanowi Wydzialu Mechanicznego prof. 
Janowi Kochowi, prodziekanowi doktoro
wi Grzegorzowi P«kalskiemu i kierowniko
wi Sekcji Spraw Studenckich Dzialu Na
uczania mgr Andrzejowi Ostoi-Soleckiemu. 
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Idzie wiosna. Chwilami zupelnie jej nie 
widac, swiat tonic w sniei:nych zamieciach, 
a jednak kalendarz imprez na Uczelni naj
wyrazniej na to wskazuje. Wlasnie zakon
czyly si« IV Wroclawskie Naukowe Targi 
Ksi<l_i:ki. Hall Grnachu Gl6wnego wypelni
li liczni wystawcy i jeszcze liczniejsi czy
telnicy. Co prawda okazalo si«, i:e rnilosni
cy ksi<l_i:ek nie dysponuj'l_ dui:yrni kwotarni, 
ale poza tyrn targi byly sukcesern. Podsu
rnowaniem zajrnierny si(( w nast((pnyrn nu
rnerze. 

Obecny rniesi'l_c rna przyporninac o uslu
gach oferowanych przez Bibliotek(( Poli
techniki Wroclawskiej. Tyrn razem zach((
camy do skorzystania z akcji otwartych dni 
w Bibliotece Gl6wnej . Warto tei: zapoznac 
si(( z now'l ofert<t uslug bibliotecznych. 

Otwieraj'l si(( drzwi do licznie urucha
mianych laboratori6w kornputerowych, co 
wynika z finalizowanej akcji ,500 korn
puter6w". Kto chcialby zaloi:yc wlasn<t 
stron(( www w Internecie, niech koniecz
nie zapozna si(( z tekstern pani rngr Hanny 
Mazur na ten ternat. 

W tyrn roku rnarzec kojarzy si« szcze
g61nie z wydarzeniarni sprzed 30 !at, straj
kami studenckirni i represjarni , kt6re po 
nich nast<tPily. Wypadki te, opisane jui: w 
wydawnictwie jubileuszowym Politechniki 
Wroclawskiej, zostan<tlepiej udokurncn
towane dzi((ki inicjatywie Prezydiurn Ko
rnisji Zakladowej ,Solidarnosci" PWr. 

Na marginesie warto przytoczyc slowa 
niezapornnianego Wladyslawa Gornulki, 
kt6ry robil wyrn6wki jednemu z czlonk6w 
KC, i:e rna kilkanascie sarnochod6w. Ten 
bronil si(( m6wi<l_c, i:e prezydent Moscicki 
mial ich ai: dwadziescia. ,To co innego 
odpowiedzial Gornulka. - Moscicki byl 
slawnym profesorem i wynalazl azot." 

Czego i Panstwu i:yczy 

'Redakcja 
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WCZASY ZDROWOTNE 

Zaklad Uslug Socjalnych Politechniki 
Wroclawskiej organizuje wczasy zdrowot
ne w osrodku wczasowym Politechniki Wro
clawskiej w Ustce. 

Terminy tumus6w 14-dniowych: 
1.17.03. - 30.03.1998r., 

' 2. 02.04. - 15.04.1998 r., 
/ 3. 18 .04. - 01.05 .1998 r., 

4. 04.05. - 17.05.1998 r. 
Cena skierowania dla pracownik6w i 

czlonk6w rodzin (dofinansowanie 40% z 
ZFSS) wynosi 270,00 zl (obowi<tzuje za
swiadczenie lekarza kieruj<tcego na t~ for
m~ 1eczenia). 

Cena skierowania d1a os6b spoza Uczelni 
i pracownik6w nie posiadaj<tcych zaswiad
czenia lekarskiego: 450,00 zl. (+ 7% VAT). 

Cena obejmuje: 
• noclegi, 
• wyzywienie, 
• opiek~ lekarsk<~. i piel~gniarsk'l., 
• zabiegi wykonywane na miejscu (gim

nastyka korekcyjna, masa:le kr~oslupa, dia
dynamik, solux). 

Istnieje mozliwosc wykupienia innych 
zabieg6w zaleconych przez lekarza w 
Uzdrowisku ,USTKA". 

Podstawowe kierunki leczenia w Ustce 
obejmuj<~. choroby: 

• ukladu oddechowego, 
• ukladu kr<~.:lenia. 
Drugoplanow<~. specjalizacj<tjest leczenie 

chor6b: 
• narz<~.d6w ruchu, 
• pochodzenia reumatycznego, 
• wydzielania wewn~trznego i przemiany 

materii. 
Szczeg6lowe infonnacje i zapisy w Zakla

dzie Uslug Socja1nych Politechniki Wro
clawskiej bud. C-9, pok. 418, tel. 320-34-
47 w godzinach od 1000 do 1400• 

Wczasy zdrowotne nie maj<~. wplywu na 
wczasy letnie - nie powoduj<t zmiany pozy
cji na Jiscie bazowej . 

JUBILEUSZ 
, GAZETY UNIWERSYTECKIEJ" 

W lutym ukazal si~ jubileuszowy, pi~c

dziesi<~.ty numer ,Gazety Uniwersyteckiej 
Uniwersytetu Sl<~.skiego". Miesi~cznik ten 
ukazuje si~ od lipca 1992. Jego redaktorem 
do lipca 1997 byl Franciszek Szpor. Od 1ip
ca 1997 redaktorem naczelnym jest Dariusz 
Rott. Obecnie periodyk ukazuje si~ w na
kladzie 800 egzemplarzy. Jego obj~tosc 
wynosi 24 strony. Pismo zawiera m.in. na
St@Uj<~.ce dzialy: prezentacje, rozmowy, fe-

A T 
lietony, nowe ksi<~.:lki, informacje dzialu 
wsp6lpracy z zagranic'l., witryna samorz<~.
du studenckiego. W ostatnich numerach pu
blikowali m.in. Ryszard Kapuscinski, Sla
womir Nicieja (rektor Uniwersytetu Opal
skiego), Jerzy Woznicki (rektor Politechni
ki Warszawskiej), a takze czlonkowie wsp61-
noty akademickiej Uniwersytetu S l <~.skiego 
w Katowicach. 

W numerze jubileuszowym znajduje si~ 
m.in. dodatek, kt6ry zawiera podstawowe 
informacje dla kandydat6w na studia na 
Uniwersytecie Sl<~.skim. 

REKTORZY W LIBERCU 

Tradycj<~. staly si~ spotkania ,w tr6jk<~.tnym 
czworok<tcie", czyli zjazdy przedstawicieli 
czterech uczelni z trzech miast: Technische 
Universitat z Drezna, Technicznego Uniwer
sytetu z Liberca oraz Politechniki i Uniwer
sytetu z Wroclawia. W dniach 25 i 26 lutego 
rektorzy spotkali si~ w Libercu. Opr6cz prof. 
Andrzeja Mulaka Politechnik~ Wroclawsk<~. 
reprezentowali profesorowie: Benedykt Licz
nerski, Jan Pytel i Joachim Potrykus. 

Z Drezna przybyl rektor TU, prof. Mehlhorn, 
kt6ry w swoim wyst'I.Pieniu poruszyl proble
my organizacji, struktury i przebiegu studi6w 
i wsp6lpracy ze szkolami zawodowymi. 

Uczelnia w Libercu zaprezentowala swo
je wydzialy. 

Dyskusje toczyly si~ w j~zykach angiel
skim, niemieckim i polsko-czeskim. 
Nast~pne spotkanie odb~dzie si~ najesie

ni w Dreznie. 

LASEROWY DENTYSTA 

Przychodnia dla student6w i pracownik6w 
Politechniki Wroclawskiej wzbogacila si~ 
ostatnio o nowy sprz~t stomato logiczny 
wartosci okolo 50 tysi~cy zlotych. S<t to 2 
lasery biostymulacyjne, 3 minipiezony do 
sci<~.gania kamienia naz~bnego oraz myjki 
ultradzwi~kowe do sprz~tu drobnego, kt6re 
gwarantuj<~. pelne bezpieczenstwo dla pa
cjenta. w czyszczeniu stosowane 5'1. srodki 
dezynfekcyjne wysokiej jakosci,jakich i<~.da 
producent. Obecnie w nowoczesny sprz~t 
wyposazone s<~.juz prawie wszystkie gabi
nety. Ostatni gabinet zostanie wyposazony 
w taki sprz~t w najblizszej przyszlosci. 

Z PROKURATURY 

Prokuratura Rejonowa Wrodaw-Sr6dmie
scie zawiadomila wladze Politechniki Wro
dawskiej, ze wobec niestwierdzenia prze
St@stwa umorzyla w dniu 2 lutego post~
powanie o sygnaturze Ds 5523/97 wszcz~te 
z doniesienia znanego dzialacza. 
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XXX-LECIE PFT 

W 1702 roku powolano na Uniwersytecie 
Wroclawskim Wydzial Teologiczny, kt6ry 
kontynuowal dzialalnosc najstarszego semi
narium duchownego istniej<~.cego we Wro
clawiu od 1565 r. Wydzial zlikwidowano tuz 
po II wojnie swiatowej. Nawi<~.zaniem do 
tradycji wydzialu bylo powolanie w 1968r 
Papieskiego Fakultetu Teologicznego. 
Obecnie coraz cz~sciej m6wi si~ o powro
cie Fakultetu na Uniwersytet Wroclawski. 

Na PFT prowadzi si~ magisterskie studia 
teologiczne dla kleryk6w i swieckich ( ci 
ostatni mog<~. si~ ksztalcic systemem dzien
nym i zaocznym), podyplomowe studia li
cencjackie, studia doktoranckie, podyplo
mowe Studium Dziennikarskie oraz Kole
gium Katechetyczne. Wyksztalcono tu juz 
blisko 2000 magistr6w teologii, obroniono 
61 doktorat6w i przeprowadzono 13 habili
tacji . 

24.02.98 odbyly si~ uroczystosci trzydzie
stolecia Papieskiego Fakultetu Teologiczne
go we Wroclawiu. Wzi~li w nich udzial rek
torzy wszystkich uczelni Wroclawia i Opo
la, biskupi z Wroclawia i s<~.siednich diece
zji, wicewojewoda wroclawski dr Andrzej 
Los i prezydent miasta Bogdan Zdrojewski. 

Jubileuszowej Mszy sw. koncelebrowanej 
przewodniczyl i homili~ wyglosil bp J.Szla
ga, przewodnicz<~.cy Komisji Naukowej Epi
skopatu Polski. W czasie uroczystej akade
mii rektor PFT ks.prof. Ignacy Dec przypo
mnial dziej e Wydzialu Teo1ogicznego we 
Wroclawiu. Zwr6cil te:.i; uwag~ na dobr<~. 
wsp6lprac~ PFT z Politechnik'l. Wroclawsk'l., 
kt6rej kil ku pracownik6w wyklada na Stu
dium Dziennikarskim. 

W imieniu Kolegium Rektor6w Wrocla
wia i Opola gratulacje zlozyl jego przewod
nicz<~.cy - prof. Roman Duda. 

SPRWA EMU 

Informujemy, ze dr Ryszard Radomski nie 
rna nic wsp6lnego z zagini~ciem strusia 
EMU z wroclawskiego ZOO. Tym bardziej 
- marabuta. E lektrochemiczny Miernik Uni
wersalny zostal wyhodowany na wlasnej 
piersi dr Radomskiego. 

PRZEPRASZAMY ... 

pana mgr inz. Tomasza Sunnacza, ze Jego 
nazwisko znikn~lo spod Jego artykulu 
,Ochrona serwer6w poczty elektronicznej 
PWr" zamieszczonego na str 18 i 19 ,Pry
zmatu" nrl03 . Osoby dociekliwe mogly, na 
szcz~scie, znalezc informacj~ o Autorze we 
wst~pie na str. 3. 



marzec 1998 

§ 

XVII POSIEDZENIE SENATU 
(19.02.1998 r.) 

Senat uczcil pami€(6 zmarlych pracowni
k6w Politechniki Wroclawskiej: pani doc. 
Haliny Lopuszanskiej, pani doc. Stanisla
wy Jellonkowej i prof. Andrzeja Jellon
ka. 

Prof. Z.Bac i prof. S.Chanas zglosili 
uwagi do porz<jdku dziennego, Senat posta
nowiljednak utrzymac pierwotny porz<tdek 
( 42:1 :5). 

Zgloszono poprawki do protokolu z po
przedniego posiedzenia, zwlaszcza istotne 
byly uwagi prof. S.Chanasa o interpreto
waniu poszczeg6lnych glosowan jako 
uchwal. Wyrazil on pogl<td, i:e nadinterpre
tacj<t jest traktowanie negatywnych wyni
k6w glosowan jako uchwal, gdyi: pozwala 
to nast((pnie rektorowi zawieszac je zgod
nie z §36 Statutu PWr. Poniewai: do zawe
towania decyzji rektora potrzeba jui: 3/4 glo
s6w, moi:na przeprowadzic kai:d<t decyzj€( 
liczb<tl/4 glos6w. 

Wi€(kszosci<tglos6w (48:0:2) przyj((to pro
tok6l. 

• Senat ponownie rozpatrywal wniosek o 
nadanie stanowiska profesora nzw. doc. 
J.Gierczakowi z Wydz. Architektury. 

Jak przypomnial dziekan S.Medeksza, 
sprawa ta byla jui: dwukrotnie rozpatrzona 
negatywnie przez Senat poprzedniej kaden
cji (1995 r.) W wyniku tego doc. J.Gier
czak skierowal do S<tdu spraw€( o ochron€( 
d6br osobistych przeciwko 4 profesorom, 
kt6rych list zawieraj<tCY negatywn<t o nim 
opini€( m6gl przyczynic si€( do decyzji i uzy
skal wyrok dla siebie korzystny. 

Prof. H.Hawrylak w imieniu komisji 
stwierdzil, i:e komisja nie rozwai:ala kwe
stii etycznych, a meritum. Szersze tlo spra
wy nadaje si€( raczej do S<tdu kolei:enskie
go. Prof. Z. Bac podkrdlil kryteria etyki 
niezb((dne przy nominacjach profesorskich 
i ponowil wniosek o zdj((cie tego punktu z 
porz<tdku obrad. Po zgloszeniu r6i:nych opi
nii w tej sprawie Senat udzielil poparcia 
wnioskowi o nominacj€( (28: 14:9). 

• Prof. J.Swil!tek przedstawil wniosek o 
mianowanie na stanowisko profesora nad
zwyczajnego prof. Iwana G.Tabakowa, 
obywatela bulgarskiego, kt6ry ukonczyl 
Wydzial Elektroniki PWr, tu tei: uzyskal 
habilitacj€(, a ostatnio byl czlonkiem ko
misji ds. stopni naukowych w Bulgarii . Se
nat poparl ten wniosek (52 :0:0) . 

• Senat poparl wnioski o ponowne mia
nowanie na stanowisko profesor6w nadzwy
czajnych dr hab. Barbary Lejczak (Wydz. 

E N A 
Chemiczny), dr hab. ini:. Mieczyslawa 
Lecha i dr hab. ini:. Ryszarda Millera 
(Wydz. Mechaniczno-Energetyczny). 

• Powr6cono do sprawy przeksztalcen 
struktury uczelni. Prof. S.Chanas podtrzy
mal swoje W<ttpliwosci co do traktowania 
negatywnych rozstrzygni((c jako uchwal. 
Prof. Cz.Danilowicz wyrazil pog1<td, i:e 
usuni((cie w Statucie pkt. 4 i 5 z §24 wpro
wadza niesp6jnosci . Dr J.Gorniak stwier
dzil, i:e moi:na przy odpowiedniej interpre
tacji doprowadzic do zmiany Statutu 16 glo
sami . Prof. R.Grzl!slewicz wezwal do po
parcia stanowiska wladz rektorskich. Senat 
poparl wniosek (47:0:4). 

Nast((pnie rozpatrzono sytuacj€( poszcze
g6lnych instytut6w mi((dzywydzialowych. 

Pani dziekan Wydz. G6rniczego prof. 
M.Hardygora przedstawila zagroi:enia,ja
kie niesie dla W-6 zmiana struktury (pro
blemy kadrowe, niekorzystne roz1iczenia 
mi((dzywydzialowe, utrata zaplecza labora
toryjnego). Prof. J. Zdanowski zadeklaro
wal wol€( wladz Uczelni wspierania malych 
wydzial6w poprzez pomoc finansow<t. Se
nat przyj<tl wniosek o przyl<tczenie Instytu
tu Geotechniki i Hydrotechniki do Wydzia
lu Budownictwa LiW. (30:6:8). Wydzielo
na grupa pracownik6w, w tym 2 pracowni
k6w samodzielnych, przejdzie na Wydz. 
G6mictwa. 

Prof. J.Zdanowski przedstawil ustalenia 
dotycz<tce Instytutu Sterowania i Techniki 
System6w. Instytut ten ma zostac przyl<tczo
ny do Wydzialu Informatyki i Zarz<tdzania, 
ale i tu CZ((SC os6b pozostanie na Wydz. 
Elektroniki . Wniosek zostal przyj((ty 
(43:0: 1). 

Instytut Chemii Fizycznej i Teoretycznej 
rna zostac przyl<tczony do Wydz. Chemicz
nego, przy czym 4 samodzielnych pracow
nik6w b((dzie nalei:alo do WPPT. 8€(d<t oni 
delegowani do 1-30. Senat przyj<tl wniosek 
(46:0:1). 

• Senat wyrazil zgod€( na utworzenie na 
Wydziale Elektroniki nast((pUj<tcych jedno
stek: 

- Katedry Metrologii Elektronicznej i Fo
tonicznej (kierownik prof. J.Mroczka, 27 
nauczycieli akad.), 

- Wydzialowego Zakladu Miemictwa i 
System6w Pomiarowych (kier. doc. R.Ro
maszewski , 12 n.a., tym I z habilitacj'l), 

- Wydzialowego Zakladu System ow i Sie
ci Komputerowych (15 n.a., 3,33 etat6w na 
stanowiska profesorskie). 

Wyniki glosowania odpowiednio: 47 :0:2, 
45:0:2,40:0:2. 

• Prorektor ds . Nauczania prof. L.Jacak 
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przedstawil propozycj€( obj((cia przez PWr 
patronatem tworzonego obecnie Wroclaw
skiego Studium Zawodowego. Zwi((kszona 
rekrutacja na uczelnie wplywa na sredni 
poziom student6w. Jednoczesnie zblii:a si€( 
wprowadzenie systemu oceny poziomu 
ksztalcenia w szkolnictwie wyi:szym, wi((c 
wkr6tce niezb((dna b((dzie dyskusja o jako
sci ksztalcenia. Trzeba myslec jednak o slab
szych kandydatach i zaoferowac im inne 
moi:liwosci rozwoju. W zwi<tzku z tym pro
ponowane jest powolanie wyi:szej szkoly 
zawodowej, policealnej, profesjonalnie 
ksztalqcej w poszukiwanych zawodach. 

Wroclawski osrodek akademicki ksztalci 
ok. 60 tysi((cy student6w, ale maturzyst6w 
jest kilka razy wi((cej . Zatem celowe jest 
powolanie szkoly na potrzeby absolwent6w 
lice6w. Instytucja taka powinna moe sama 
si€( utrzymac. Stworzy to nowe pole dziala
nia dla CKU. Osoby, kt6re b((d<t dobrze so
hie radzily w takiej szkole, mog<t kontynu
owac nauk€( jako studenci PWr. Uzyskano 
jui: wst((pna akceptacj€( dziekan6w i Senac
kiej Komisji ds. Dydaktyki dla takiego roz
wi<tzania. 

Prof. J.Swil!tek w imieniu ww. komisji 
podkreslil potrzeb€( uscislenia rodzaju dy
plomu przyznawanego przez szkol€(, okre
slenia program ow i sposobu kierowania slu
chaczy WSzZ na studia. Senat wyrazil zgo
d€( na patronat (43 :0:1). 

• Zaproszony na posiedzenie Senatu prof. 
L.Komorowski przedstawil koncepcje i 
stan przygotowan do planowanego na wrze
sien b.r. Festiwa1 Nauki Wroclawskiej . 
Stwierdzil, i:e UWr wklada w przygotowa
nia wiele energii. I nne uczelnie angaiuj<t si€( 
slabiej. Program Festiwalu rna skladac si€( z 
2 cz((sci . Pierwsza z nich jest realizowana 
na szczeblu centralnym (wyklady o szero
kim profilu, centralna reklama PWr w A-1 
itp.) Jednaki:e gl6wny nurt i przedmiot pre
zentacji rna dotyczyc poszczeg61nych dzie
dzin wiedzy i jednostek uczelni . Trzeba 
umiec znalezc ludzi, kt6rzy umiej<t cieka
wie m6wic o swojej dzialalnosci zawodo
wej . Pozytywnie zareagowaly jui: niekt6re 
wydzialy: Budownictwa, Chemiczny, Ini:y
nierii Srodowiska, Informatyki i Zarz<tdza
nia oraz Mechaniczny. Oczekiwane jest wl<t
czenie si€( innych. Nieobecnosc w mediach 
w czasie festiwalu to sytuacja, na kt6r<t nie 
moi:na sobie pozwolic! 

Prof. Mulak ostrzegl, i:e planowany ter
min (25-26.1X.) jest zagroi:ony przez wy
bory samorz<tdowe. Zadeklarowaljednocze
snie wsp6lprac€( swego pelnomocnika ds . 

Dokoriczenie na wonie 6 
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promocji PWr. 
• JM Rektor odczytal pismo skierowane 

przez przewodniczlJ:cego Kolegium Rekto
r6w Wrodawia i Opola prof. Romana 
Dud\\ do min. M.Handkego. Zwraca si€( on 
o wllJ:czenie Wrodawia do pilotazowej Pan
stwowego Funduszu Poiyczkowego dla Stu
dent6w; motywuje to trudna sytuacjlJ: mia
sta po powodzi. 

Prorektor ds. Nauki poruszyl dwie kwe
stie: op6ZniajlJ:ce podej5cie do spraw budze
tu uczelni (zaleglosci w dostarczaniu ra
chunk6w, np. oplat za konferencje uniemoz
liwiajlJ: zamkni((cie rozliczen za 1997 rok) 

Og61nopolskie 
spotkanie 
w Centrum KU 

23 lutego w Centrum odbylo si(( spotkanie 
przedstawicieli r6znych osrodk6w z calego 
kraju oferujlJ:cych ksztalcenie ustawiczne. W 
obradach wzi((lo udzial 20 pracownik6w z 8 
osrodk6w. Wsr6d zaproszonych gosci byli 
r6wniez pani dr Grazyna Klimowicz z Og61-
nopolskiego Centrum Edukacji Niestacjonar
nej w Warszawie oraz pan Wiktor Mystkow
ski z MEN. Inicjatywa spotkania powstala 
podczas seminarium na AGH w Krakowie, 
dzi((ki panu profesorowi Jerzemu Mischke, 
kierownikowi tamtejszego Centrum Ksztalce
nia Niestacjonarnego. Seminarium bylo po
swi((cone problemom ksztalcenia ustawiczne
go na poziomie akademickim. W czasie kra
kowskiego spotkania okazalo si((, ze proble
m6w, z jakimi spotykajlJ: si(( pracownicy od
powiedzialni za funkcjonowanie tego typu pla
c6wek jest tak wiele, iz konieczne SlJ: kolejne 
obrady, chociazby w celu zdefiniowania i upo
rz1tdkowania najbardziej pal1tcych i trudnych 
spraw. 

Swoj1t zintegrowan1l dzialalnose przedstawi
ciele Centr6w rozpocz((li od spotkania we 
Wroclawiu, w naszym CKU. Pierwszym efek
tem tej wsp6lpracy b((dzie utworzenie zunifi
kowanej strony WWW z informacjami o kaz
dym centrum i zakresie oferowanych przez 
dan1l jednostk(( uslug oraz opracowanie ban
ku kurs6w i modul6w. Bank zostanie opraco
wany przez pani1tmgr Ann(( Grabowsk1tz CKU 
Politechniki Gdanskiej. 

Dyskutowano takze nad statutem prawnym 
poszczeg61nych Centr6w (jest w tych statu
tach wiele istotnych r6znic) oraz mozliwoscia
mi spelnienia wymogu samofinansowania,jaki 
niekt6re z osrodk6w obowi1tZUje. Rozwazano 
tak:Ze mozliwose zawarcia umowy mi((dzy po-

E N 
oraz kategoryzacj€( i wynikajlJ:ce stlJ:d zasa
dy finansowania przez KBN. Prof. Maciej
ny precyzuje w materialach informacyjnych 
KBN kryteria podzialu na dzialalnosc sta
tutowlJ:. Uwzgl((dniono tam m.in. procent 
pracownik6w z habilitacjct, procent dokto
r6w ponizej 35 roku zycia, liczb€( doktoran
t6w, prawo nadawania stopni, prowadzone 
inwestycje, w tym ze srodk6w KBN, autor
stwo ksilJ:zek, liczb<t publikacji r6znych ty
p6w, referaty, patenty etc., pozyskane i re
alizowane projekty badawcze, procentowy 
udzial srodk6w KBN w dzialalnosci jed
nostki, partner6w zagranicznycb, stazyst6w, 
uzyskane za graniq i nadane cudzoziem-

szczeg61nymijednostkami, w celu wzajemne
go udost((pniania material6w i pomocy dydak
tycznych. 

Z duzym zainteresowaniem uczestnik6w 
spotkal si(( takze projekt zgloszony przez pa
ni1l dr inz. Zofi(( Krokosz-Krynke kierownika 
Polsko-Amerykanskiej Szkoly Biznesu. (War
to dodae, ze w marcu rozpoczyna si(( juz XII 
edycja tej Szkoly). Projekt dotyczy zorgani
zowania przez CKU PWr. sympozjum i warsz
tat6w dla instruktor6w pn. "Aktywne formy 
szkolenia kadr menedzerskich". Proponowa
na konferencja powinna stworzye mozliwose 
wymiany pogl1td6w, spostrzezen i doswiad
czen na temat stosowanych metod dydaktycz
nych w szkoleniu kadry kierowniczej i udo
skonalenie wybranych metod interaktywnego 
nauczania (symulacja, odgrywanie r61, studia 
przypadk6w). Autorka projektu, we wczesniej 
prezentowanym referacie, wykazala, ze jedy
n1l wlasciw1t strategi'l: w utrzymaniu si((, naco
raz bardziej konkurencyjnym, rynku edukacyj
nym jest ci~le podnoszenie jakosci oferowa
nych szkolen i kurs6w. Konferencja jest pla
nowana na wrzesien tego roku. 

Spotkanie w naszym Centrum jest dobrym 
znakiem na przyszlose dla dalszej dzialal
nosci instytucji ZWi1tzanycb Z ksztalceniem 
ustawicznym w Polsce, zwlaszcza na pozio
mie akademickim. Jest nadzieja, ze wymia
na doswiadczen a takze skonsolidowanie sil 
pozwol1t na stworzenie uprawomocnionego 
systemu, zapewniaj1lcego sprawne i efektyw
ne funkcjonowanie osrodk6w powolanych 
do pelnienia misji ksztalcenia niestacjonar
nego w kraju ubiegaj1tcym si(( o czlonkostwo 
wUE. 

Nast((pne spotkanie przedstawicieli CKU 
odb((dzie si(( na Politechnice Swi((tokrzyskiej 
22 maja. W programie spotkania przewiduje si(( 
podpisanie formalnej umowy o wsp6lpracy oraz 
dalsz1t dyskusj(( nad polityk1t ksztalcenia usta
wicznego, w tym tak:Ze nad zasadami odplat
nosci za kursy przez osoby prywatne. 0 
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com stopnie, ilosc akredytacji, opracowania 
na temat certyfikacji, dzialania instruktazo
we, innowacje, organizacj((konferencji, wy
staw popularnonaukowych, modernizacje, 
popraw€( plynnosci finansowej. 

Dr M.Ciurla zaapelowal, by przedysku
towac plan remont6w i inwestycji w zwilJ:z
ku z nieuniknionymi ci((ciami. Za miesilJ:C 
zostanie zatwierdzony budzet szkoly. 

Czlonkowie Senatu otrzymali w materia
tach senackich pismo prof. W.Kasprzaka 
skierowane do JM Rektora z propozycja
mi zmian w statucie Uczelni. 

Nast((pne posiedzenie Senatu 26 marca, 
godz. 14.00. 

Kolegium Rektorow 
Uczelni Wroclawia i Opola 

Kolejne kolegium odbylo s·i(( 4 marca na 
Akademii Rolniczej. 

• Gosciem rektor6w byl Boguslaw Litwiniec, 
dlugoletni animator Teatru ,Kalambur", obec
nie przewodniCZ1tCY stowarzyszenia 

Od kilku !at miasto utrzymywalo seen(( ,Ka
lambura", ale ostatnio zrezygnowalo ze wzgl((
du na wymogi formalno-prawne (np. wym6g 
prowadzenia przetarg6w). S1t r6zne grupy 
chc1tce si(( zaj1le scen1t. Prezentowana jest tez 
koncepcja, by finansowalo j1tKRUWiO. Cho
dzi o okolo 100 tys. zl. Do rozm6w w imieniu 
KRUWiO zostali upowaznieni rektorzy Poli
techniki i Uniwersytetu. Bye moze sprawa 
b((dzie omawiana przez senaty tych uczelni. 

• Omawiano tezy i postulaty na kolejne ko
legium, kt6re odb((dzie si(( 27 marca na Uni
wersytecie Wr. z udzialem prof. Andrzeja 
Wiszniewskiego (KBN). 

Chodzilo zwlaszcza o: 
- terminowose doplywu dotacji (zwlaszcza 

srodk6w na zakup czasopism), 
- brak informacji o przyznanej wielkosci 

dotacji, co przy op62:nianiu si(( faktycznego 
przekazania srodk6w rna duze znaczenie, 

- kwesti(( odpisu amortyzacyjnego od kosz
t6w zakupu aparatury naukowej. 

• Elementem porz1tdkowania wsp6lpracy 
uczelni z regionem i miastem jest rozwi1tzy
wanie problem6w wynikaj1tcych z um6w mi((
dzy uczelniami i gminlJ:. Zdaniem JM Rektora 
prof. Andrzeja Mulaka widoczna jest potrze
ba raportu okreslaj1tcego aktywa i pasywa 
wsp6lpracy. Np. czy Wroclaw, jako miasto o 
licznych zabytkach, nie powinien bye zainte
resowany ksztalceniem w dziedzinie konser
wacji zabytk6w? 

• Rektorzy wyrazili wol(( wsparcia dzialal
nosci Towarzystwa im. Edyty Stein. Chodzi 
gl6wnie o pomoc przy wydaniu ksi¥ki o slaw
nej wroclawiance. 0 
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Stanislawa i Andrzej Jellonkowie - wspomnienie 

Poi:egnalismy Profesora Andrzeja Jellon
ka i Jego Malzonk((, Pani<tDocent Stanisla
W(( Jellonek. Odeszli od nas w dramatycz
nych okolicznosciach, okrywaj<tc gl((bokim 
smutkiem i b6lem bliskich i tak wielu z nas, 
dla kt6rych byli Nauczycielami. 

Powracamy mysl<t do dziela, kt6rego do
konali, i drugiej, pemej zasrug drogi Zy
ciowej . 

Profesor Andrzej Jellonek urodzil si(( 31 
lipca 1907 roku w Krakowie w rodzinie 
UTZ((dniczej. W roku 1925 uzyskaJ SWiadec
two dojrzalosci z post((pem celujll_cym w 
Gimnazjum Realnym im. H.Sienkiewicza. 
Nast((pnie wstll_Pil na oddzial elektryczny 
wydziaru elektromechanicznego Politechni
ki Lwowskiej, kt6ry ukonczyl w roku 1931 
z post((pem bardzo dobrym. Jeszcze w cza
sie studi6w rozpoczll_l prac(( na Lwowskiej 
Uczelni jako mlodszy asystent w Katedrze 
Fizyki u prof. T.Malarskiego. W latach 
1932-1934 byl starszym asystentem w La
boratorium Radiotechnicznym Politechniki 
Lwowskiej . Nast{(Pnie, az do wybuchu woj
ny, pracuj<tc jako starszy konstruktor w Pan
stwowych Zakladach Tele i Radiotechnicz
nych w Warszawie, jednoczesnie dojezdza
j<tc na wyklady do Lwowa. Tui: przed wy
buchem wojny odbyl podroz sruzbowll_ do 
Stan6w Zjednoczonych w celu zapoznania 
si(( z najnowszymi osiltgni((ciami radiotech
nicznymi maj<tcymi znaczenie dla obronno
sci kraju. 

Poczll_tek wojny sp((dzil we Lwowie, 
gdzie wsp6lpracowal z prof. J.Groszkow
skim, uzyskal stopien doktora i docentur((. 
Po wkroczeniu wojsk niemieckich do Lwo
wa przeni6sl si(( do Warszawy, gdzie wsp6l
pracowal z prof. A.Sohanem kieruj<tcym la
boratorium fizycznym Zaklad6w Phil ipsa. 

W czasie powstania warszawskiego, w 
kt6rym stracil caly warsztat naukowy i 
wszystkie notatki, swojll_ gl((bok<t wiedz<t i 
mozJiwosciami ZWi<tzanymi Z praq kon
struktora wspieral dzialania powstancze. 

Po upadku powstania zamieszkal w oko
licach Krakowa, by ju:Z od marca 1945 roku 
obj<tc stanowisko adiunkta Politechniki 

Slll_skiej. W lipcu 1945 r. zo
stal oddelegowany do Wro
clawia w celu zabezpiecze
nia sprz<;tu elektronicznego 
tamtejszej Politechniki. 

We Wroclawiu pozostal na 
zawsze. W roku 1946 uzy
skal nominacj(( na stanowi
sko profesora nadzwyczaj
nego w Katedrze Radiotech
niki. Dwukrotnie, w latach 
1950-52 i 1959-61, byl pro
rektorem Politechniki Wro
clawskiej ds. nauki. 

W roku 1962,juzjako pro
fesor zwyczajny, objll_l kierownictwo Kate
dry Miemictwa Elektrycznego, a w 1968 r. 
funkcj(( dyrektora Instytutu Metrologii Elek
trycznej . Stanowisko to pelnil do 1977 roku, 
kiedy przeszedl w stan spoczynku. 

Dziedzinll_zainteresowan Profesora bylo 
miernictwo elektryczne rozumiane bardzo 
szeroko: od og6lnych podstaw teoretycz
nych poprzez miemictwo radiotechniczne, 
cyfrowe, wzorce elektryczne do pomiar6w 
stochastycznych. Jego dorobek publikacyj
ny to 4 ksill_zki i kilkadziesill_t artykul6w. 
Byl promotorem 22 rozpraw doktorskich. 
Wyksztalcil i wychowal bardzo liczny za
St((p specjalist6w z zakresu metrologii, a 
takze cz((sciowo kadr(( naukow<t instytutu 
technologii elektronowej. 

Byl czlonkiem Rady Gl6wnej Szkolnic
twa Wyzszego, wielu rad naukowych, 
czlonkiem Komitetu ds. Metrologii PAN, 
czlonkiem Wroclawskiego Towarzystwa 
Naukowego. 

Za wybitny wklad do nauki polskiej zo
stal wyr6zniony wieloma odznaczeniami, 
w tym Krzyzem Kawalerskim Orderu Od
rodzenia Polski. 

Macierzysta uczelnia przyznala Mu ty
tul doktora honoris causa - promocja od
byla si(( 22 maja 1981 r. Jest tez odznaczo
ny Medalem dla Wybitnie Zasruzonych Po
litechniki Wroclawskiej. 

Tyle m6wi tradycyjnie uj((ty :Zyciorys. 
Nale:Zy jednak odpowiedziec jeszcze na py
tanie: kim byl dla nas Profesor Jellonek? 

W srodowisku uczelnianym odgrywal za
wsze specjaln<trol((. Byl sumieniem zawo
dowym tego srodowiska. Byl osobll_ksztal
tuj<tC<l najwazniejsze opinie, liderem wy
tyczajll_cym kierunki strategiczne. Pomimo 
nacisk6w pozostal przez cale :Zycie bezpar
tyjny i zawsze bronil procesu ksztalcenia 
przed upolitycznieniem. 

W pierwszych latach po wojnie organi
zowal elementarny byt materialny Uczel
ni, ale szybko zauwai:yl koniecznosc 
uksztahowania wyrazistej struktury dyscy
plinarnej katedr i zaklad6w. Dbal o silny, 
bezposredni zwi<tzek badan prowadzonych 

na Uczelni z praktyk<t przemyslow'l, wy
st{(Powal z inicjatyw<t organizowania ka
tedr i zaklad6w o charakterze technologicz
nym. Sledzil pilnie literature( naukow<t i 
wdrazal ten zwyczaj w swoim otoczeniu. 

Sruzyl wszystkim swojll_ roztropnoscilt i 
m<tdroscill_. Mial bowiem dar dobrej rady. 
Jeszcze ostatniej jesieni Profesor przyslal 
karteczk(( z uwagami dotycz<tcymi organi
zacji Uczelni. 

W ostatniej drodze Profesorowi towarzy
szy Jego Malzonka, Stanislawa Bogumila 
Dembicka-Jellonkowa. 

Urodzila si(( w Ciechocinku 19 kwietnia 
1909 roku. Jej ojciec lgnacy Dembicki byl 
tw6rcll_ uzdrowiska w Ciechocinku ijego na
czelnym lekarzem w uzdrowisku. Mature( 
uzyskala w Gimnazjum im. J.Slowackiego 
w Warszawie, po czym podj((la studia na 
Wydziale Matematyczno-Przyrodniczym 
Uniwersytetu Warszawskiego w zakresie 
fizyki. Stopien magistra filozofii uzyskala 
za prac(( ,Wplyw temperatury na asteryzm 
w krysztalach" wykonanll_ pod kierunkiem 
prof. Stefan a Pieilkowskiego i opublikowa
Dlt pozniej w ,,Acta Physica Polonica". 

Po kr6tkiej praktyce pedagogicznej pod
j((la prac(( w Panstwowych Zakladach Tele 
i Radiotechnicznych w Warszawie w cha
rakterze konstruktora. 

Poznala swego przyszlego m((za w okre
sie pracy w Zakladach Tele i Radiotech
nicznych w Warszawie. Dzielila z nim nie 
tylko zainteresowania badawcze, ale i za
milowanie do g6r Czamohory i Gorgan. 
Wyszla za m<t:l w lipcu 1939 roku. Okupa
cj(( sp((dzala z m((zem we Lwowie i (od 
1942 r.) w Warszawie, a w 1945 roku przy
byla z nim do Wroclawia. Byla tu poczll_t
kowo wykladowczyni'l, asystentk'l, a od 
1962 roku, po obronie pracy doktorskiej, 
poswi((conej wlasnosciom elektrycznym 
warstw cienkich - adiunktem. 

W 1968 roku przeszla z Instytutu Fizyki 
do nowo utworzonego Instytutu Techno
logii E1ektronowej, gdzie obj((la kierownic
two Zakladu Pods taw Technologii Elemen
t6w Elektronowych. Mialajeden z najdruz
szych sta:Zy wsr6d polskich badaczy cien
kich warstw meta1icznych. 

W 1972 r. uzyskala stanowisko docenta, 
a w roku 1977 przeszla na emerytur((. 

Pani Docent Stanislawa Jellonkowa byla 
czlowiekiem wielkiej :Zyczliwosci, otacza
la opieklt student6w, sta:Zyst6w, doktor6w 
i mlodych pracownik6w naukowych. 

Pozegnalismy Ludzi wielkiej zaslugi, 
wielkiego serca i wielkiej prostoty, odda
nych przez cale dlugie :Zycie szkolnictwu 
wyzszemu i naszej uczelni- Politechnice 
Wroclawskiej . 

Drodzy Profesorowie na zawsze zostanll_ 
w naszej pami((ci! 

prof. Andnej Mulak, 
Rektor Politechniki Wroc/awskiej 
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Wspomnienie 

ANDRZEJ STANISZ 
1946-1998 

22lutego 1998 roku odszedl od nas po dlugotrwalej cho
robie mgr inz. Andrzej Stanisz - nasz kolega z Wydzialo
wego Zakladu Informatyki na Wydziale Informatyki i Za
rz~dzania. 

Ka:lda smierc jest przedwczesna, ale smierc Andrzeja 
jest przedwczesna szczeg6lnie. 52 lata to wiek pelnej doj
rzalosci, nagromadzonych umiej((tnosci i doswiadczenia, 
kt6re m6gl w pelni wykorzystywac i kt6rymi potrafil dzie
lic sitt z innymi. Wreszcie, to wiek, w kt6rym m6gl cieszyc 
si(( rodzin~ cork~ koncz~c~ studia. 

Cale swoje zycie zawodowe zwi~zal Andrzej Stanisz z 
Politechnik~ Wroclawsk~. Po ukonczeniu studi6w, na Wy
dziale Elektroniki w 1970 roku, rozpocz~l practt w Instytu
cie Cybemetyki Technicznej. W 1979 roku przeszedl do 
6wczesnego Centrum Obliczeniowego, obecnego Zakladu 
Informatyki i pozostal z nim zwi~any do konca swoich dni. 
Jego rozw6j zawodowy post((powal r6wnolegle z rozwo
jem naszej informatyki - rozpoczynal swoj~ karier(( jako 
samodzielny programista, p6zniej stawal si(( projektantem i 
analitykiem. Przez pewien okres byl takZe dydaktykiem -
mial wybitny talent dydaktyczny, kt6ry przydawal si(( nie 
tylko w kontakcie ze studentami, ale takZe podczas licz
nych wyst~ien na seminariach i konferencjach naukowych, 
kiedy jasno i przejrzyscie potrafil przedstawiac skompliko
wane problemy, rysowac drogi ich rozwi~zania. 

Bral udzial w wielu duzych projektach informatycznych. 
Na szczeg6lne wyr6:lnienie zasluguje Jego udzial w budo
wie pierwszych w Polsce rozleglych sieci komputerowych 
w latach osiemdziesi~tych, m. in., w programie budowy Mi~
dzyuczelnianej Sieci Komputerowej, Sieci Komputerowej 
Maszyn Jednolitego Systemu, a zwlaszcza Krajowej Aka
demickiej Sieci Komputerowej- byl tu Andrzej liderem ze-
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spolu tworz~cego podsystem transmisji danych. Oprogra
mowanie, kt6re powstalo z Jego udzialem i pod Jego nad
zorem funkcjonuje i jest rozwijane do dzisiaj, m.in. w po
staci oprogramowania tzw. mikrohosta - oprogramowania 
umozliwiaj~cego prac(( komputer6w osobistych w sieci kom
puterowej. Ma to oprogramowanie w kraju kilkaset instala
cji i jest szeroko wykorzystywane, m.in. w komputerowym 
systemie obslugi producent6w lek6w, hurtowni i aptek. 

Jak wygl~dalo Jego codzienne zycie zawodowe? Odpo
wiedzi~na to pytanie s~godziny, kt6re przesiedzialna Uczel
ni, caly czas poswi((caj~c pracy. Lubil swoj~prac((, wi((cej
pasjonowal si(( ni~. W informatycznym srodowisku uczel
nianym byl osob~ powszechnie znan~- ekspertem, do kt6-
rego nale:ly ostatnie rozstrzygaj~ce slowo. Byl r6wniez uzna
nym ekspertem krajowym, m.in. opiniowal i opracowal wiele 
projekt6w norm krajowych w dziedzinie komputerowych 
system6w transmisji danych. Cieszyl si(( takZe opini~ po
wszechnie dost((pnego doradcy i pomocnika, kt6ry gotowy 
jest natychmiast angazowac sitt w kazd~ sprawl:(- tym ch((t
niej im sprawa wydawala si(( trudniejsza. Jego postawa w 
stosunku do innych spotykala si(( odwzajemnieniem. Znala
zlo to szczeg6lny wyraz- juz podczas Jego choroby- w 
reakcji na ape! o oddanie krwi. Spontanicznie zglaszalo si(( 
tak wiele os6b, ze w pewnym momencie trzeba bylo wstrzy
mywac kolejne deklaracje. 

Andrzej byl zawsze perfekcjonist~ mial wysokie wy
magania w stosunku do siebie, czasem moze zbyt wyg6ro
wane. Nie zlozyl podpisu pod zadnym raportem, nie zaak
ceptowal zadnego oprogramowania dop6ki nie byl przeko
nany, ze spelnia ono wszystkie- jak to okreslal- wszystkie 
wymogi profesjonalizmu. Te wymagania- tak nam si(( zda
je- byly zasadniczym powodem, dla kt6rego nie obronil 
doktoratu. Maj~c zgromadzony i opracowany material, ci~
gle widzial w nim braki i niedoskonalosci, ci~le planowal 
cos w nim ulepszyc. Odkladal tez sprawl:( wlasnego dokto
ratu, gdyz uwazal j~ za sprawl:( drugoplanow~. 

Byl zaangazowany w wiele spraw zar6wno w naszym 
Zakladzie jak i na Wydziale. Na Wydziale Informatyki i Za
rz~dzania byl pelnomocnikiem Dziekana ds. informatyzacji 
- wi~zalo si(( z tym prowadzenie spraw biez~cych, a takZe
co wa:lniejsze- planowanie przyszlych dzialail i opracowy
wanie wniosk6w nowych projekt6w. 

Nie dane Mu bylo bezposrednio uczestniczyc w ostat
nim roku w pracach nad restrukturyzacj~ naszej infrastruk
tury sieciowej i modernizacj~ laboratorium wydzialowego, 
chociaz to wlasnie od Niego pochodzily pierwsze plany i 
projekty. Pozostawil po sobie dalsze zamierzenia, m.in. te 
zwi~zane z rozwojem sieci komputerowej na Wydziale In
formatyki i Zarz~dzania. s~ one CZ((SCi~ Jego zawodowego 
testamentu- zadaniem, kt6re pozostawil nam do wypelnie
ma. 

Zegnam Andrzeja Stanisza wraz kolezankami i kolega
mi z Wydzialowego Zakladu Informatyki Politechniki Wro
clawskiej- miejsca, w kt6rym przepracowal prawie 20 lat, 
w kt6rym pozostawil sw6j wybitny i niezatarty slad. 

Zbigniew Huzar 

Wroclaw, 26lutego 1998 
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Halina 
Pidek-Lopuszanska 

Doc. Halina Pidek-Lo
puszanska urodzila sie;. 17 
lutego 1925 roku w By
chawie (woj. lubelskie). 
Studia matematyczne 
ukonczy!a w roku 1948 w 
Lublinie. Tam te:i: rozpo
czyna!a prace;. naukowo
dydaktyczn~ be;.d~c jesz
cze studentk~. W latach 
1948-52 pracuje w Kra
kowie na UJ, a tak:i:e wIn
stytucie PAN. Od roku 
1952 zwi~zana jest z Wro-

- dawiem, pracuj~c na Po
litechnice Wrodawskiej 
do momentu przejscia na 
emeryture;. w 1990 roku. 

Do Wrodawia przenosi sie;. w okresie du:i:ej aktywnosci nauko
wej, specjalizuj~c sie;. w geometrii r6:i:niczkowej, kierunku repre
zentowanego przez jednego z tw6rc6w wrodawskiego srodowi
ska matematycznego- profesora W!adys!awa Slebodzinskiego. 

Brala czynny udzia! w procesie tworzenia sie;. osrodka matema
tycznego na Politechnice, aktywnie uczestnicz~c w pracach orga
nizacyjnych, a szczeg6lnie w organizacji i realizacji procesu dy
daktycznego. Byla znakomitym pedagogiem, ciesz~cym sie;. du:i:ym 
uznaniem zar6wno prze!o:i:onych, jak i student6w. 

Pdni!a na Uczelni szereg wa:i:nych funkcji: kierownika Katedry 
Matematyki przy Wydziale Elektrycznym i prodziekana tego Wy
dziaru, kierownika Zak!adu Geometrii R6:i:niczkowej i Zak!adu 
Dydaktyki w Instytucie Matematyki. W latach 1984-1987 pdnila 
funkcje;. prodziekana na Wydziale Podstawowych Problem6w Tech
niki. Funkcje te wykonywala zawsze z du:i:ym zaanga:i:owaniem i 
odpowiedzialnosci~ oraz du:i:~ troskll., szczeg6lnie gdy problemy 
dotyczy!y spraw studenckich. Znacz~ce sukcesy uzyskiwa!a w bez
posredniej pracy ze studentami. Wsr6d obecnych pracownik6w 
Uczelni wielu mia!o przyjemnosc bye sruchaczami jej wspania
!ych wyk!ad6w. By!a dla nas wzorem bardzo dobrego dydaktyka, 
jak i wzorcem pie;_knej i silnej osobowosci. Wielokrotnie zdarza!o 
sie;., :i:e wydzialy upomina!y sie;., aby w!asnie u nich Pani doc. H. 
Lopuszanska prowadzi!a wyk!ad. 

Jest wsp6!autork~ cenionego i u:i:ywanego do dzis,podre;.cznika, 
a mianowicie ksi~:i:ki H.Pidek-Lopuszanska, W.Slebodzinski, 
K. Urbanik- ,Matematyka dla chemik6w", maj~cego 3 wydania w 
latach 1958, 1967 i 1970. 

Jej talent dydaktyczny mo:i:na by!o zauwa:i:yc tak:i:e, gdy prowa
dzila wyk!ady z matematyki dla student6w studi6w zaocznych i 
wieczorowych w ramach tzw. ,Politechniki Telewizyjnej". To wla
snie w okienku telewizyjnym po raz pierwszy poznalem Pani~ do
cent jako uczen LO wtedy prowincjonalnego, powiatowego mia
sta Sieradz. Z wielk~ satysfakcj~ rozpoznalem j~ na pierwszym 
wykladzie z ana lizy matematycznej na WPPT w 1972 roku, kt6ry 
odbywal sie;. w sali 30 D-1. Z wielk~ przyjemnosci~ wysrucha!em 
jej wyklad6w. Do tego stopnia, :i:e na III roku ucze;.szcza!em na nie 
obowi~zuj~ce mnie w moim programie jej wyklady z geometrii 
r6:i:niczkowej. 

CenilijF6wnie:i: moi koledzy z grupy. Gdy organizowali pierw
sze spotkanie po 5 latach od ukonczenia studi6w, z prosb~ o wy
klad na nim zwr6cili sie;. do Pani Docent ,Halinki", jak w :i:argonie 
studenckim j~ nazywalismy. 

W okresie poprzedzaj~cym tworzenie sie;. ,Solidarnosci" byla 
mocno zaanga:i:owana w akcje;. wydawniczll., wtedy wydawnictw 
nielegalnych. Byla zalo:i:ycielem grupy inicjatywnej, a naste;.pnie 
pierwszym przewodnicz~cym Komisji Oddzialowej NSZZ ,Soli
damosc" w Instytucie Matematyki . Pelni!a te;. funkcje;. r6wnie:i: w 
stanie wojennym, o czym, pomimo nielegalnosci tej dzialalnosci, 
wszyscy wiedzielismy. By! to okres niezwykle intensywnej i g!e;.
boko zaanga:i:owanej dzia!alnosci spoleczno-politycznej Haliny 
Lopuszanskiej, w kt6r~ wkladala du:i:o serca, nie bacz~c na ewen
tualne konsekwencje. 

Halina Lopuszanska poswie;.ca!a wiele uwagi sprawom spo!ecz
no-politycznym, wspieraj~c r6:i:ne fonny protestu lub uczestnicz~c 
w nich bezposrednio. Dziala!a m.in. w Towarzystwie Kurs6w Na
ukowych. 

Bardzo g!e;.boko prze:i:ywala powodzenia i niepowodzenia tej 
dzia!alnosci. Swoj~ pracll., wysilkiem i postaw~ pozostawila trwa
!y slad w nas i obecnej rzeczywistosci. 

Przez ten drugoletni okres mialem przyjemnosc utrzymywac kon
takty z Pani~ Docent, dyskutuj~c o r6:i:nych problemach. Wielo
krotnie wspierala mnie rad~. Rozmawialismy na r6:i:ne tematy. Pa
mie;.tam jak krytycznie ustosunkowala sie;. do rozwi~zania miesz
kania syna, architekta, kt6re przypadkowo mialem okazje;. odwie
dzic. Jeszcze w lutym br rozmawia!em z ni~ telefonicznie, opo
wiadaj~c o przygotowaniach do Zjazdu Absolwent6w WPPT, kt6-
ry rna sie;. odbyc 20 czerwca br. Deklarowa!a sw6j udzia! i pomoc. 

Wroc!awskie srodowisko naukowe, a zwlaszcza matematycz
ne, ponios!o kolejn~ bolesn~ strate;.. Doc.Halina Lopuszanska na
le:i:a!a do nielicznej ju:i: grupy senior6w matematyki wroclawskiej, 
kt6rzy uczestniczyli w tworzeniu srodowiska matematycznego w 
pierwszych latach powojennych. 

Podzielna a cala ... 

Dziekan WPPT 
projdr hab. Ryszard Grzqslewicz 

,Pamie;.taj, powiedz, :i:e Halinka by!a dobra, dzielna i m~dra."
takie przypomnienia dala mi nasza mlodsza kole:i:anka, kiedy w 
s!oneczne lutowe poporudnie szlismy na pogrzeb. 

S.p. Halina Pidek-Lopuszanska by!a dam~ wroc!awskiej mate
matyki . Wybitnie zdolna i b!yskotliwa- wymaga!a, lecz bardziej 
jeszcze pomagala studentom, asystentom, kolegom. W kontaktach 
prosta i szczera - bez spoufalenia. Z wielk~ odwag~ cywiln'l. - w 
latach siedemdziesi<~.tych, jedna z nielicznych o takiej pozycji i 
stanowisku, nie wahala sie;. podpisywac pod publicznymi protesta
mi w obronie spraw i Judzi. 

Bli:i:ej poznalismy sie;. podczas wielkiej narodowej przygody- w 
okresie Solidarnosci. Zaklada!a ten zwi<~.zek w Instytucie i byla 
jego przewodnicZ'I.C<i. za legalnej, a potem podziemnej dzia!alno
sci. Swojej przyjaci6!ce pelni<~.cej wa:i:n'l. konspiracyjn<~. role;. w 
Solidarnosci Walcz<~.cej potrafila powiedziec: dysponuj mn'l. o ka:i:
dej porze dnia i nocy. I nie by!y to puste s!owa. W okresie stanu 
wojennego, w trudnych latach osiemdziesi<~.tych zawsze mo:i:na bylo 
na ni<~.liczyc. 

Wspomnienie Haliny na cmentarzu zakonczylem cytatem C.K. 
Norwida (z wiersza: ,Do Zesz!ej. Na grobowym glazie."): 

,Sieni tej drzwi otworem poza sobq 
Zostaw-- wzlebny jui dale} I ... 
Tam, gdzie jest Nikt i jest Osobq; 
- Podzielni wszyscy, a calif ... " 
Halina Lopuszanska ca!ym swym otwartym :i:yciem slu:i:yla lu

dziom i Ojczy:i:nie. Tak bardzo podzielna, tak bardzo ca!a! Dla 
nas, kt6rzy spotkalismy 1'1. w tym przedsionku, na tej ziemi, we
zwanie Poety: ,wzlecmy ju:i: dalej !" pozostanie, mimo Jej smierci, 
troche;. !atwiejsze. 

Kornel Morawiecki 

9 
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BILANS OTWARCIA 

Czlonkowie Rady Gl6wnej otrzymali do 
wiadomosci 1 0-stronicowe opracowanie 
MEN zatytu!owane ,0 stanie edukacji -
bilans otwarcia, grudzieit 1997 r.". Opraco
wanie to zawiera trzy rozdzialy poswit<cone 
kolejno om6wieniu sytuacji w zakresie: 
oswiaty, szkolnictwa wyzszego i wsp6lpra
cy mit<dzynarodowej oraz rozdzia! czwarty 
obejmuj'l_cy podsumowanie calosci. 

W rozdziale dotycz'l_cym szkolnictwa wy
zszego P<?ddano druzgoc'l_cej krytyce polity
kt< poprzedniego rz'l_dU stwierdzaj'l_C m.in., ze: 

- nie zrealizowano zobowi'l_zania nalozo
nego na rz'l_d przez uchwalt< Sejmu RP z 
13 pazdziernika 1995 r. o przeznaczeniu 
2% PKB na szkolnictwo wyzsze w 1997 
r. , 

- przewidziano zbyt male podwyzki plac 
dla nauczycieli akademickich, co przy 
juz niskich wynagrodzeniach uniemoz
Iiwia prowadzenie racjonalnej polityki 
kadrowej, 

- nie zapewniono odpowiednich nakla
d6w na inwestycje budowlane, a kata
strofalnie niski poziom tych inwestycji 
uniemozliwia obecnie nie tylko rozbu
dow((, ale nawet utrzymanie dotychcza
sowej hazy dydaktyczno-naukowej szk6l 
wyzszych. 

Przeprowadzaj'l_c analizl( stanu obecnego 
zauwazono r6wniez, ze dzil(ki mechanizmo
wi finansowemu wygenerowanemu przez 
algorytm podzialu dotacji MEN oraz wpro
wadzeniu r6znych form studi6w odplatnych 
udalo sitt w Iatach 1989-97 zwittkszye licz
bt< student6w z 390,4 tys. do 1050,3 tys. tj. 
bez mala trzykrotnie. W tym samym czasie 
jednak liczba nauczycieli akademickich 
zwit<kszyla sit( zaledwie o 7%, a stan hazy 
Iokalowej, wobec niewystarczaj'l_cych srod
k6w inwestycyjnych, ulegl znacznemu po
gorszeniu. 

W tej sytuacji Ministerstwo uwaza, ze do 
najpilniejszychjego zadan powinno nalezee: 

- przygotowanie projektu nowej ustawy 
o szkolnictwie wyzszym, 

- poprawienie jakosci ksztalcenia poprzez 
wprowadzenie systemu akredytacji, 

- uruchomienie wyzszego szkolnictwa 
zawodowego, na kt6re w r. 1998 prze
widziano juz 
10 mln.zl., 

- zreformowanie systemu pomocy mate
rialnej dla student6w przez uruchomie
nie Funduszu Pozyczkowego dla Studen-

t6w, naco w r. 1998 przewidziano kwo
tt< 31 ,54 mln.zl. 

Wyniki analizy stanu obecnego nie zasko
czyly czlonk6w Rady. Mozna bylo nawet 
odniese wrazenie, ze analizt< tl( sporz'l_dzo
no w oparciu o r6zne uchwaly, memorialy i 
apele kierowane przez Radl( do MEN. Cal
kowitym zaskoczeniem w tej sytuacji jest 
natomiast budzet przewidziany na r. 1998. 
W kwotach przeznaczonych dla szkolnictwa 
wyzszego uwzgll(dniono co prawda 10 
mln.zl. na uruchomienie wyzszego szkolnic
twa zawodowego i 31,54 mln.zl. na urucho
mienie funduszu pozyczkowego, ale dota
cja og6lem na dzialalnose dydaktyczn'l_ 
wzrasta zaledwie o 3% przy blisko 12% in
flacji, a dotacja na inwestycje maleje o 4% 
wzgll(dem roku ubieglego. w swietle tego
rocznego budzetu lata poprzednie nalezalo
by wit<c uznae za lata obfitosci, a poprzedni 
rz'l_d - za mecenasa szkolnictwa wyzszego. 

REFORMA EDUKACJI 

Wiceminister Jerzy Zdrada przedstawil 
przygotowane przez MEN zalozenia refor
my systemu edukacji zawarte w opracowa
niu zatytulowanym ,Reforma systemu edu
kacji. Koncepcja wstl(pna". Jako motto po
sluzyl tu cytat zaczerpnittiY z expose Preze
sa Rady Ministr6w Jerzego Buzka na po
siedzeniu Sejmu RP w dniu 11 listopada 
1997 r. W expose tym premier stwierdzil: 
,Wyksztalcenie jest inwestycjq narod6w i 
wolnych ludzi we wlasnq przyszlosc. To 
oswiata i szkolnictwo wyisze zadecydujq 0 

pozycji Polski posr6d innych pmistw. Wy
ksztalcenie okreSla dzis toisamosc narodu 
oraz rozw6j jego kultury w warunkach 
otwarcia na swiat. Edukacja jest tei najlep
szym sposobem wyr6wnania szans iycio
wych. Dlatego za konieczne uznajemy prze
prowadzenie radykalnej reformy systemu 
edukacji, dostosowujqcej jq do wymog6w 
XX!wieku". 

Obecny system edukacji, zdaniem autor6w 
opracowania, nie jest przystosowany do 
tempa i zakresu przemian cywilizacyjnych 
i spolecznych. Cechuje go w szczeg61nosci : 

- prymat informacji (rozumianej jako 
zbi6r fakt6w) nad umieWnosciami, 

- nauczanie wg dziedzin akademickich, 
- ograniczenie roli wychowawczej szko-

ly i brak wsp6lpracy wychowawczej z 
domem, 

- prymat ksztalcenia zbiorowego nad in
dywidualnym. 

Nowy system edukacyjny powinien obej-

mowae cal'l_ mozliw'l_ drogt< ksztalcenia od 
przedszkola do doktoratu wraz z ksztalce
niem ustawicznym. Szkola podstawowa 
trwalaby 6 lat i objl(laby dzieci w wieku 7-
121at. Nie byloby w tym okresie nauczania 
wg dyscyplin akademickich, zas nieliczne 
przedmioty bylyby zintegrowane w bloki 
edukacyjne. Zwienczeniem cyklu ksztalce
nia podstawowego powinien tu bye spraw
dzian kompetencji, kt6ry nie decydowalby 
o ukoitczeniu szkoly, lecz dostarczal wszyst
kim uczestnikom procesu edukacyjnego in
formacji o osi'l.gnil(ciach i brakach do usu
nit<cia. 

Gimnazjum byloby obowi'l_zkow'l., niepro
filowan'l_ szkol'l_ og61noksztalc'l_q trwaj'l_q 
3 lata, a wil(c przeznaczon'l_ dla mlodszej 
mlodziezy w wieku 13-15 lat. W tym okre
sie prowadzona bylaby edukacja przedmio
towa, mozliwie r6znorodna, ale na pozio
mie podstawowym. Celem sprawdzianu pre
orientuj'l_cego, przeprowadzanego na zakoit
czenie tego cyklu ksztalcenia rna bye usta
lenie poziomu wiedzy i umiejt<tnosci 
uczni6w, a takze ich predyspozycji. Wynik 
podawany bylby w formie punktowej bez 
okreslania jakiegokolwiek koniecznego mi
nimum. Od liczby osi'l_gnil(tych punkt6w 
zalezalby natomiast dostl(p - bez egzaminu 
wstl(pnego - do r6znych szk6l Iicealnych 
b'l.d:Z zawodowych. 

Ostatnim etapem edukacji szkolnej bylo
by 3-letnie liceum profilowane b'l_dz 2-let
nia szkola zawodowa. Obok lice6w uprofi
lowanych tradycyjnie, a wil(c humanistycz
nych, matematyczno-fizycznych, przyrodni
czych itp. przewiduje sit< r6wniez Iicea 
orientuj'l_ce ucznia zawodowo, a wil(c np. 
Iicea o profilu technicznym b'l_dz ekono
micznym. Zastqpi'l. one istniej'l_cy dotych
czas system technik6w. Liceum rna konczye 
sit< paitstwow'l_ matur'l., a egzamin matural
ny bylby jednoczesnie podstaw'l_ rekrutacji 
na studia wyzsze. 

Szkoly wyzsze prowadzilyby rekrutacjl( 
maturzyst6w do dw6ch typ6w uczelni: wy
zszych szk6l zawodowych oraz wyzszych 
szk6l akademickich oferuj'l_cych studia ma
gisterskie. Zwieitczeniem systemu edukacji 
bylyby studia doktoranckie, co oznacza, ze 
doktoranci zyskaliby status studenta. 

Harmonogram wdrazania nowego syste
mu ksztalcenia jest bardzo ambitny. W r. 
szkolnym 1999/2000 uruchomiona zostanie 
6-letnia szkola podstawowa, w kolejnych 
latach szkolnych 2000/200 I i 2001/2002 
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powstan<t pierwsze i drugie klasy gimna
zjum, a w roku szkolnym 2002/2003 uru
chomione zostan<tpierwsze klasy w liceach 
profilowanych i szkolach zawodowych. Pel
ne wdrozenie nowego ustroju szkolnego 
oraz reformy programowej nast<tPi w ten 
spos6b od roku szkolnego 2004/2005. 

Reforma ustroju edukacji nie b((dzie moz
liwa bez radykalnej weryfikacji statusu na
uczyciela w zakresie wymagan kwalifikacyj
nych do uprawiania zawodu, okreslenia 
mozliwosci awansu w ramach jego rozwo
ju zawodowego oraz wynikaj<tcych st<td 
warunk6w placy i pracy nauczyciela. Prze
widuje sit( wi((c ustanowienie 6 kategorii 
stanowisk nauczycielskich. Do kategorii I 
byliby zaszeregowani nauczyciele stazysci, 
kt6rych wynagrodzenie, zaleznie od wy
ksztalcenia, ksztaltowaloby sit( w przedzia
le od 1,00 do 1,44 MW tj. minimalnego 
wynagrodzenia osobowego brutto, okresla
nego przez Ministra Pracy i Placy. Na szczy
cie drabiny znajduje sit( ,profesor oswiaty" 
legitymuj<tcy sit( wyksztalceniem wyzszym 
i potwierdzon<t egzaminem panstwowym 
specjalizacj<t III stopnia b<td:l stopniem na
ukowym doktora habilitowanego. Jego upo
sazenie zawierac sit( b((dzie w przedziale 
2,5+3 MW. 

Rada Gl6wna wysluchala z zainteresowa
niem wyst<tPienia wiceministra Jerzego 
Zdrady. Dyskusj(( nad tym wyst<tPieniem po
stanowiono jednak przelozyc na nast((pne 
posiedzenie. 

EKSHUMACJA 

Rada Gl6wna zaj((la stanowisko w spra
wie zalozen reformy prawa o szkolnictwie 
wyzszym, zawartych w tzw. ,z6ltej ksict
zeczce". Bardzo pozytywnie oceniono og61-
ny kierunek proponowanych zmian zwraca
jctc r6wnoczesnie uwag(( na koniecznosc 
wprowadzenia szeregu uzupelnien i korekt. 
Stwierdzono mi((dzy innymi, ze: 

- Akademicka Komisja Akredytacyjna 
powinna dzialac przy Radzie Gl6wnej, 
a Rada powinna pelnic j ednoczesnie rol(( 
odwolawcz'l:, 

- nalezy przewidziec mozliwosc uniewa:l
niania dyplom6w w przypadku, gdy zo
staly one wydane niezgodnie z prawem, 

- statut powinien regulowac, co jest jed
nostkct podstawowct szkoly, jak r6wniez 
tryb wyboru jednoosobowego organu 
szkoly, 

- sprawy placowe powinny bye regulowa-

ne przez samct szkol((, 
- nalezy wydluzyc do I 0 !at okres 

przedawniania wykroczen polegajctcych 
na plagiacie publikacji naukowej, 

- nalezy wprowadzic przepis umozliwia
jctcy anulowanie decyzji o nadaniu stop
ni naukowych lub tytulu naukowego,je
zeli stopien lub tytul nadano na podsta
wie dorobku naukowego, kt6ry zostal 
prawomocnie uznany za plagiat. 

Te i wiele innych jeszcze uwag w zaj((tym 
stanowisku nie budzilo wi((kszych kontro
wersji. Prawdziwe emocje wywolala dopie
ro struktura stanowisk nauczycieli akade
mickich, a scislej rzecz ujmuj<tc sprawa 
przywr6cenia stanowiska docenta, kt6rego 
- jak wiadomo - ,2:61ta ksi<tzeczka" nie 
przewiduje. Przeciwnicy tego stanowiska 
utrzymywali, ze wprawdzie popelniono blctd 
likwiduj<tc jew 1990 r., ale nie nalezy ,eks
humowac upior6w przeszlosci". Zwolenni
cy docenta twierdzili natomiast, ze nie taki 
to zn6w straszny upi6r i ze trudno m6wi6 o 
ekshumacji, skoro wcictz upi6r ten calkiem 
niezle prosperuje w plac6wkach PAN i w 
jednostkach badawczo-rozwojowych. Gdy
by ponadto przyj<t6 5-stanowiskowct struk
tur(( zatrudnienia nauczycieli akademickich 
(asystent, adiunkt, docent, profesor nadzwy
czajny i profesor zwyczajny) i oba stanowi
ska profesorskie zarezerwowac wyl<tcznie 
dla os6b posiadajctcych tytul naukowy, w6w
czas raz wreszcie udaloby sit( uporzctdko
wac istniejctce zamieszanie i okreslic jed
noznacznie status profesora. Stanowisko do
centa umozliwialoby tak:le natychmiastowy 
awans adiunkt6w, kt6rzy uzyskali stopien 
naukowy doktora habilitowanego, a r6wno
czesnie byloby miejscem ,spokojnego lctdo
wania" dla tych os6b, kt6re wczesniej po
wolane byly czasowo na stanowiska profe
sorskie, a wobec braku osictgni((c powinny 
w przyszlosci, powr6ci6 na stanowiska ad
iunkt6w. Po burzliwej i bardzo emocjonal
nej dyskusji koncepcja ,ekshumacji" wraz 
z 5-stanowiskow<t strukturct zatrudnienia 
uzyskala poparcie Rady, aczkolwiek niezbyt 
miazdi<tC<t przewagct glos6w. 

KRUP 0 RADZIE 

Konferencja Rektor6w Uniwersytet6w 
Polskich KRUP zaj((la r6wniez stanowisko 
w sprawie reformy prawa o szkolnictwie 
wyzszym. Juz w pierwszym punkcie tego 
stanowiska stwierdza sit(, ze: 

, Ze wzgl~du na olbrzymie zroinicowanie, 
wyst~pujqce obecnie w polskim systemie 
szkolnictwa wyiszego oraz dla zapewnienia 

moiliwosci wsp6lpracy i odpowiedniego 
poziomu dzialania szkol wyiszych i instytu
cji naukowych powinna powstae RADA 
GL6WNA SZKOLNICTWA WYZSZEGO I 
NA UKI (RGSWiN), w sklad ktorej wchodzi
lyby: Rada Glowna (RG), Akademicka Ko
misja Akredytacyjna (AKA) oraz Centralna 
Komisja ds. Stopni i Tytulu Naukowego 
(CK). RGSWiN winna bye organem przed
stawicielskim szkolnictwa wyiszego i insty
tucji naukowych. RG powinna koncentro
wae si~ na problemach strategicznych dla 
szkolnictwa wyiszego oraz ustalac standar
dy dla AKA oraz CK. W szczegolnosci RG 
ustalalaby kryteria uprawniajqce do uiywa
nia przez uczelnie nazw: uniwersytet, poli
technika, akademia. AKA winna bye cialem 
(izbq RGSWiN) przygotowujqcym dla RG 
oceny prowadzonej dzialalnosci edukacyj
nej oraz moiliwosci prowadzenia dzialal
nosci na poziomie wyiszym. CK powinna 
bye cialem (izbq RGSWiN) dzialajqcym wg 
standardow okrdlonych przez RG, kontro
lowac poziom doktoratow i habilitacji oraz 
przeprowadzac postrwowania w sprawach 
o tytul profesora ". 

ZAOCZNI SPECJALISCI 

Rada Gl6wna zaniepokojona zywiolowym 
rozwojem odplatnych studi6w zaocznych 
uznala za konieczne ogloszenie w tej spra
wie wlasnego stanowiska. W opracowanym 
dokumencie stwierdza sit(, ze masowy cha
rakter studi6w zaocznych wplywa nieko
rzystnie na jakosc ksztalcenia, a poziom 
wyksztalcenia absolwent6w odbiega CZ((sto 
od poziomu wyksztalcenia os6b konczctcych 
formalnie r6wnowazne studia stacjoname. 
Zdaniem Rady Gl6wnej wynika to m.in. z 
nast((pUj<tcych powod6w: 

- duza liczba sluchaczy utrudnia wlasci
we prowadzenie zaj((c, 

- liczby godzin przeznaczonych nominal
nie na opanowanie przewidywanego pro
gram em materialu set cz((sto drastycznie 
male w por6wnaniu z odpowiednimi 
liczbami na studiach stacjonamych, 

- wymagania stawiane sluchaczom stu
di6w zaocznych S<t wyraznie nizsze niz 
na studiach stacjonamych, 

- studia zaoczne wymagaj<t umiej((tnosci 
pracy samodzielnej i duzej samodyscypli
ny, a umiej((tnosci tych nie posiadaj<t zwy
kle absolwenci szk6l srednich, rozpoczy
najctCY studia zaoczne zaraz po maturze. 

Szczeg61ny niepok6j budzic musi ksztal
cenie w trybie zaocznym przyszlych nauczy
cieli. Jednym z najistotniejszych element6w 
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SZKOLNli(~TvV J\ \'TYZSZEGO 
procesu dydaktycznego i wychowawczego 
w szkole podstawowej i sredniej jest bo
wiem bezposredni kontakt nauczycieli z 
uczniami oraz wlasciwe relacje interperso
nalne nauczyciel - uczen. U miej~tnosc two
rzenia takich relacji i nawi<tzywania kontak
t6w z uczniami powinna bye wyniesiona ze 
studi6w jako ogromnie wazna cz~sc wy
ksztalcenia kazdego nauczyciela. Nabywa
nie takich umiej((tnosci podczas studi6w 
odbywanych w trybie zaocznym, a wi((c przy 
ograniczonych mozliwosciach bezposred
niego kontaktowania sit( profesora ze stu
dentem, jest ogromnie utrudniona, a nawet 
moze okazac sit( nie do zrealizowania. 

W zaj((tym stanowisku Rada Gl6wna nie 
wyst~uje przeciwko prowadzeniu studi6w 
zaocznych. Uwaza jednak, ze jest to forma 
szczeg6lnie przydatna dla os6b pragn<tcych 
podniesc lub uzupelnic swoje kwalifikacje 
i przeznaczona gl6wnie dla os6b pracuj<t
cych, posiadaj<tcych juz pewien staz w za
wodzie. 

EPILOG PUNO czyli TRIUMF SYM
BOLU NAD OBSKURNYM PRAGMA
TYZMEM 

Polski Uniwersytet na Obczyznie jest fun
dacj<t o charakterze charytatywnym, dziala
j<tC<t w Londynie na podstawie prawa bry
tyjskiego. Pelne prawa panstwowych, pol
skich szk6l akademickich, w rozumieniu 
ustawy o szkolach akademickich z dnia 15 
marca 1933 r., PUNO uzyskal na mocy de
kretu Prezydenta RP na Emigracji w dniu 
15 grudnia 1952 r. Dekretem tym r6wno
czesnie nadany zostal uniwersytetowi sta
tut okreslaj<tcy zasady funkcjonowania 
uczelni i uprawnienia wlasciwego ministra 
nadzoruj<tcego szkol((. PUNO, nie byl jed
oak nigdy uznany przez wladze brytyjskie 
za szkol(( wyzsz<t i w systemie brytyjskim 
rna po dzien dzisiejszy status instytucji 
oswiatowej . 

W dniu 26 czerwca 1990 r. Nadzwyczaj
ne Zebranie Og6lne Profesor6w PUNO 
uchwalilo nowy statut, zgodnie z kt6rym 
wszystkie dotychczasowe uprawnienia mi
nistra przej<tl senat uczelni . Uchwala ta nie 
uzyskala akceptacji ,wlasciwego ministra" 
i podj((ta zostala w trybie nieprzewidzianym 
przez obowi<tzuj<tCY dotychczas statut. Po
dejmuj<tc tak<t uchwal(( wladze PUNO zrze
kly sit( wi((c ,de facto" uprawnien wynika
j<tcych z cytowanego wyzej dekretu Prezy
denta RP. 

Od kilku juz !at kierownictwo PUNO za-

biegalo o uznanie przez wladze polskie ty
tul6w zawodowych i stopni naukowych 
nadanych przez PUNO od r. l952 za tytuly i 
stopnie polskie, nie wymagaj<tce nostryfi
kacji. Rada Gl6wna po rozpatrzeniu wszyst
kich przedstawionych wyzej okolicznosci, 
a takze po zaznajomieniu si~ z opini<t Rady 
Legislacyjnej przy Prezesie Rady Ministr6w 
oraz opiniami Uniwersytetu Jagiellonskie
go i Uniwersytetu Warszawskiego uchwali
la swoje stanowisko, w kt6rym stwierdzila, 
ze : ,,Rzqd RP powinien wystqpic z inicjaty
wq zmierzajqcq do ustawowego uznania ty
tulOw zawodowych i stopni naukowy ch 
nadanych przez PUNO w okresie od 1 wrze
snia 1952 r. do 25 czerwca 1990 r.jako row
nowai nych odpowiednim tytulom zawodo
wym i stopniom naukowym, nadawany m 
przez uczelnie polskie ". (Pryzmat Nr 94, 1-
15 czerwca 1997 r.) . 

Rz<td RP podzielil stanowisko Rady Gl6w
nej i przygotowal odpowiedni projekt usta
wy. Na posiedzeniu Komisji Sejmowej po
sel Wojciech Wlodarczyk zaproponowal jed
oak wniesienie poprawki, w mysl kt6rej ce
zura czasowa skutk6w ustawy zostalaby prze
suni~ta na dzien 22 grudnia 1990 r. Wpisa
nie do ustawy daty przekazania insygni6w 
prezydenta na uchod:lstwie prezydentowi RP, 
argumentowal posel Wlodarczyk, bt<dzie 
miala charakter symbolu afirmuj<tcego ci<t
glosc wladzy II i III Rzeczypospolitej . Po
prawka nie uzyskala poparcia Komisji, jed
nak:le jako wniosek mniejszosci przegloso
wana zostala przez koalicj(( na posiedzeniu 
Sejmu, a nast~nie Senatu. 

Przywolywanie symboli jest wielce wzru
szaj<tce, ale cz((sto bywa r6wniez wieloznacz
ne. W konkretnym przypadku bowiem data 
utraty przez PUNO okreslonych uprawnien 
kojarzyc si~ b~dzie zawsze z przekazaniem 
Prezydentowi Wal((sie insygni6w wladzy. 

NIEWLASCIWE STOSUNKI 

Od r. 1991 w wykazie obowi<tzuj<tcych 
kierunk6w studi6w figuruje kierunek o na
zwie ,Mit<dzynarodowe stosunki gospodar
cze i polityczne". Minimum programowe dla 
tego kierunku opracowali ekonomisci i nie 
zwazaj<tc na jego interdyscyplinamy charak
ter wypelnili jew 82% tresciami programo
wymi zaczerpni((tymi z minimum programo
wego opracowanego wczesniej dla kierun
ku ,ekonomia", a nast~nie slusznie juz 
dowodzili, ze nazw(( tak okreslonego kie
runku nalezaloby zmienic na ,Mit<dzynaro
dowe stosunki gospodarcze". To wywolalo 

z kolei liczne protesty k6l uniwersyteckich, 
a szczeg6lnie politolog6w, kulturoznawc6w 
i prawnik6w. W tej sytuacji Rada Gl6wna 
powolala interdyscyplinamy zesp6l, kt6ry 
pod kierunkiem prof. Cziomera z Uniwer
sytetu Jagiellonskiego opracowal nowe mi
nimum programowe i zaproponowal zmia
n(( nazwy kierunku na ,Stosunki mi((dzyna
rodowe". Rada Gl6wna zaakceptowala 
przedstawion<tpropozycj(( i podj((la stosow
TI'l uchwal~. 

Dla ,Pryzmatu" przygotowal 
prof. Andrzej Halas 

KOLEGIUM PROREKTOROW 
DS. STUDENCKICH I DYDAKTYKI 

( 1998-02-24) 
Kolejne posiedzenie kolegium odbylo sit( w 

innym niz pierwotnie planowano miejscu . 
Spowodowane to zostalo rozszerzeniem tema
tyki, do kt6rej wl<tczono zapoznanie z dzialal
nosci<t i warunkami pracy Biura Pracy. St<td 
zmiana gospodarza - zamiast Politechniki po
dejmowal nas goscinnie Uniwersytet. Etatowi 
pracownicy Biura zapoznali prorektor6w z 
celami dzialalnosci, struktur<t organizacyjn'l., 
dotychczasowymi osi<tgni((ciami oraz planami 
na najblizsz<t przyszlosc. Cz((sc prorektor6w 
wyrazila zainteresowanie silniejszym niz do
t<td wsparciem (tak:le finansowym) cennej ini
cjatywy dw6ch najwi((kszych wroclawskich 
uczelni i Wojew6dzkiego Biura Pracy. 

Druga CZ((SC posiedzenia byla poswi((cona
zgodnie z planem - wymianie informacji na 
temat reformy systemu edukacji, ze szczeg61-
nym uwzgl((dnieniem krok6w podejmowanych 
w tym kierunku w regionie Dolnego Sl<tska. 
Ta CZ((SC spotkania z udzialem 8 przedstawi
cieli Kuratorium Oswiaty (z wicekurator mgr 
Barbar<tJosiak na czele) i dyrektorami wybra
nych szk61 srednich odbyla sit( w sali Senatu 
Uniwersytetu Wroc!awskiego. Szczeg6ln<t 
uwag(( zwr6cono na problemy kadrowe, eko
nomiczne i organizacyjne warunkuj<tce powo
dzenie zamierzonej reformy. Przedstawiono 
takze - ilustruj<tc to szczeg6lowo i starannie 
przygotowanymi, obszernymi materialami -
konkretne propozycje zmian w sposobie prze
prowadzania i zakresie zmian egzamin6w ma
turalnych z kilku przedmiot6w Ut<zyk polski, 
matematyka, biologia, chemia) . Ozywiona 
dyskusja po przygotowanych wyst<tPieniach, 
potwierdzila celowosc organizowania tego 
typu spotkan i korzysci z nich plyn<tce zar6w
no dla srodowisk nauczycieli szk61 srednich, 
jak i pracownik6w dydaktycznych wyzszych 
uczelni. 

Marian Rojek 
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Nowo mianowani profesorowie 
z Politechniki Wroctawskiej 

Pawel Kazimierz Kafarski 

Postanowieniem z dnia 16 lutego 1998 

Prezydent RP nadal tytul naukowy profe

sora nauk chemicznych dr hab. Pawlowi 

Kazimierzowi Kafarskiemu. 

Pawel K. Kafarski urodzil sit( 

13.01.1949 w Gdansku. Studia ukonczyl 

na Wydziale Chemicznym Politechniki 

Wroclawskiej w roku 1971. Prac(( doktor

sk'l obronil w roku 1977, a stopien dokto

ra habilitowanego nadala mu Rada Wy

dzialu Chemicznego Politechniki Wro

clawskiej w roku 1990. 

Od roku 1971 pracuje na Politechnice 

Wroclawskiej, pocz'ltkowo jako asystent, 

potem doktorant, adiunkt, a wreszcie pro

fesor nadzwyczajny. Od roku 1981 pra

cuje r6wniez w Instytucie Chemii Uniwer

sytetu Opolskiego. 

W latach 1990-96 pelnil funkcj(( dyrek

tora Instytutu Chemii Organicznej i Fi

zycznej, a potem Instytutu Chemii Orga

nicznej, Biochemii i Biotechnologii Poli

techniki Wroclawskiej. Od 1992r. jest kie

rownikiem Zakladu Chemii Bioorganicz

nej. Od 1996r. pelni tez funkcj(( prodzie-

kana Wydzialu Chemicznego Politechni- aminoalkilofosfonowych, w tym dwufunk-

ki Wroclawskiej. Na Uniwersytecie Opal

skim jest wicedyrektorem Instytutu Che

mii (od 1995r.) oraz kierownikiem Zakla

du Ekologii Chemicznej. 

Prowadzi wyklady z chemii organicznej 

i bioorganicznej, projektowaniazwi'lzk6w 

bio1ogicznie aktywnych, mechanizm6w 

reakcji enzymatycznych oraz ekologii che

micznej. 

Jest promotorem 2 zamkni((tych oraz 3 

otwartych przewod6w doktorskich. Pro

wadzil24 prace magisterskie na Politech

nice Wroclawskiej oraz 10 na Uniwersy

tecie Opolskim. Jest autorem recenzjijed

nej pracy habilitacyjnej, trzech prac dok

torskich, recenzji grant6w dla KBN, a tak

ze recenzj i prac dla czasopism chemicz

nych. 

Od roku 1977 jest czlonkiem Polski ego 

Towarzystwa Chemicznego, a od 1996r. 

nalezy tez do European Peptide Society. 

Od 1993r. jest czlonkiem Komitetu Bio

technologii przy PAN. 

Otrzymal trzy nagrody Ministra Eduka

cji Narodowej (w tym jedn'l na wniosek 

Uniwersytetu Opolskiego) i wiele nagr6d 

Rektora Politechniki Wroclawskiej. 

Zainteresowania naukowe prof. P.Kafar

skiego obejmuj'l racjonalne projektowa

nie srodk6w biologicznie czynnych (lek6w 

i Srodkow ochrony rosJin), synteZ(( tych 

zwi'lzk6w i badanie ich aktywnosci bio

logicznej. Gl6wny obszar dzialalnosci na

ukowej dotyczy syntezy kwas6w amino

fosfonowych i ich kr6tkich peptyd6w oraz 

badania wlasciwosci chemicznych i bio

logicznych tych zwi'lzk6w. 

Do najwazniejszych osi'lgni((c prof. 

P.Kafarskiego mozna zaliczyc: 

•opracowanie prostych i dogodnych me

tod syntezy fosfonopeptyd6w zawieraj'l

cych C-koncowe kwasy aminofosfonowe 

i zbadanie ich aktywnosci przeciwbakte

ryjnej, 

•opracowanie dogodnych metod otrzy

mywania optycznie aktywnych kwas6w 

cyjnych aminofosfonian6w, 

•ocen(( metod syntezy fosfonopeptyd6w 

zawieraj'lcych wi'lzanie fosfonamidowe i 

stwierdzenie co jest przyczyn'l trudnosci 

w syntezach tych zwi'lzk6w, 

•syntezy r6znorodnych pochodnych 

kwasu aminometylenobisfosfonowego i 

zbadanie ich aktywnosci herbicydowej, a 

takze dokonanie pr6by zdefiniowania me

chanizmu dzialania tych zwi'lzk6w, 

•wykorzystanie metod racjonalnego pro

jektowania struktur zwi'lzk6w biologicz

nie czynnych do otrzymania inhibitor6w 

wybranych enzym6w (leucyloaminopep

tydazy, tyrozynazy i amoniakoliazy L-fe

nyloalaniny ), 

•badania zaleznosci herbicydowej ak

tywnosci kwas6w aminofosfonowych od 

ich struktury chemicznej, 

•zainicjowanie badan nad transportem 

aminokwas6w i peptyd6w przez membra

ny ciekle, 

•zainicjowanie badan nad rozkladem 

wi'lzania fosfor-w((giel przez grzyby gle

bowe, 

•stwierdzenie, ze w roztworach wodnych 

zawieraj£lcych jony cynku aminofosfonia

ny ulegaj<lfeakcji dimeryzacji, tworz'lc cy

kliczne fosfonamidy. 

Dorobek naukowy prof. Kafarskiego 

obejmuje 1 podr((cznik akademicki, 87 pu

blikacji, 3 monografie, 2 skrypty oraz 9 

patent6w. Wyniki badan byly taki:e pre

zentowane w postaci 93 komunikat6w 

konferencyjnych. Wszystkie artykuly na

ukowe zostaly opublikowane w czasopi

smach o uznanym standardzie mi((dzyna

rodowym. Prace prof. P.Kafarskiego byly 

cytowane ponad 500 razy. 

Poza prac'l naukow'l Profesor !ubi zbie

rac grzyby. Wsp6lorganizuje tei: Og6lno

polsk'l Turystyczn£l Gietd(( Piosenki w 

Szklarskiej Por((bie i zbiera znaczki. 

Jest zonaty. Starszy syn, Blazej, studiu

je elektronik<t; mlodszy, Krzysztof, jest 

uczniem szkoly sredniej. 



marzec 1998 15 

Promocja doktorska 30 stycznia 1998 
Doktorant Promotor 

Wydziat Architektury 

dr Marzenna Jagiello-Kol:aczyk prof. Edmund Mal:achowicz 
dr Antoni Wisniewski prof. Tadeusz Polak (Poli-
technika Swi~tokrzyska) 

Wydziat Budownictwa L:tdowego i Wodnego 
dr Marek Wyjadl:owski dr hab. Wl:odzimierz Brz£l

kal:a 
lnstytut Budownictwa 

dr Jan Gierczak prof. Antoni Biegus 
dr Jarosl:aw Kanior prof. Ewa Marcinkowska 
dr Marek Sawicki prof. Juliusz Mrozowicz 
dr Jerzy Szol:micki prof. Jeremi Sieczkowski 

Wydziat Informatyki i Zarz:tdzania 

dr Pawel Zielinski prof. Stefan Charras 
Wydzial: G6miczy 
dr Lucjan Gazda doc.dr hab. Zdzisl:aw Kozak 
(Politechnika Lubelska) 
dr Tadeusz Przylibski prof. Wojciech Ci~zkowski 

lnstytut Konstrukcji i Eksploatacji Maszyn 

dr Janusz Jankowski prof. Janusz Plutecki 
dr Edward Pagacz prof. Zbigniew Korzen 
dr Tomasz Tabaczek doc.dr hab.Tadeusz Koro

nowicz (IMP PAN Gdansk) 
dr Zdzislaw Wach prof. Eugeniusz Rusinski 
dr Bogusl:aw Wiewi6rko prof. Dionizy Dudek 

Instytut Technologii Maszyn i Automatyzacji 

dr Tomasz Boratynski prof. Edward Chlebus 
Instytut Techniki Cieplnej i Mechaniki Plynow 

dr Andrzej Aleksik prof. Ryszard Miller 
dr Ewald Polednia prof. Mieczyslaw Lech 
dr Adam Werszler prof. Mieczyslaw Lech 
dr Joanna Rudniak prof. Wojciech Nowak (Po-

litechnika Cz~stochowska) 
Instytut Cybernetyki Technicznej 

dr Robert Bossa prof. KrzysztofTchon 

dr Maciej Plilinski prof. Leszek Rutkowski 
(Pol. Cz~stochowska) 

lnstytut Technologii Elektronowej 

dr J6zefBorkowski prof. Janusz Mroczka 
dr Regina Paszkiewicz dr hab. Leszek Golonka 
dr Bogdan Paszkiewicz prof. Benedykt Licznerski 
dr Zdzisl:aw Synowiec prof. Tadeusz Berlicki 

Instytut Telekomunikacji i Akustyki 

dr Andreas Hahn dr hab. Krzysztof Abramski 
dr J6zefDrabarek prof. KrzysztofWawryn 

(Politechnika Koszalinska) 
dr Robert Suszynski prof. Krzysztof Wawryn 

(Politechnika Koszalinska) 
Instytut Energoelektryki 

dr Marek Fulczyk prof Mieczyslaw Zielichowski 
prof. Marian Sobierajski dr Adam 1 akubowski 

dr Henryk Mikolajczak dr hab. Artur Wilczyrl.ski 
Instytut Fizyki 

dr Anna Wrobel 
dr Janusz Bozym 
dr Maciej Mulak 
dr Jarosl:aw Jaronski 

prof. Jan Gomul:kiewicz 
prof. Jacek Wl:asak 
prof. Ryszard Gonczarek 
dr hab . Henryk Kasprzak 

lnstytut Matematyki 

dr Marcin Kotulski prof. Karina Weron 
dr Maciej Bumecki prof. Ryszard Grz£lslewicz 
dr Aleksander Rejman prof. Aleksander Weron 

lnstytut Chemii i Technologii Nafty i W~gla 
dr Leokadia R6g prof. Stefan Jasiellko 
dr Wojciech Gurgacz dr hab. Jerzy Walendziewski 

Instytut Ini:ynierii Chemicznej i Urz:tdzen Cieplnych 

dr Anna Domagala prof. Andrzej N oworyta 
dr Janusz Dziak prof. Adam Skoczylas 
dr Wojciech Zapal:a dr hab. Roman Petrus (Poli 

technika Rzeszowska) 
Inst. Technologii Nieorganicznej i Nawozow Mineralnych 

dr Edward R6j dr hab. J6zefGlowinski 

FIL.IA. 
LE6NICKA. 
LUTY 

5.02.1998 - dyrektor filii i zast((pca ds. 
administracyjnych spotkali si(( z nowo 
powolanym woj ewod£llegnickim - Wie
slawem Saganem. Po zlozeniu gratulacji 
zaproponowano wojewodzie honorowe 
przewodnictwo komitetu obchod6w 
XXX-lecia filii oraz om6wiono mozliwo
sci wspierania filii przez wojewod((. 

16.02.1998 - dyrektor filii sklada wi
zyt~ w nowej siedzibie firrny ,PERTUS", 
opiekuj£lcej si(( pracowniami komputero
wymi filii, om6wiono zasady dalszej 
wsp6lpracy. 

17.02.1998- JM Rektor powol:al: na sta
nowisko zast@cy dyrektora ds. dydakty
ki dr Jana Osiilskiego z Instytutu Fizyki. 
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6 marca w sali Senatu odbylo sit( uroczyste spotkanie wladz 
Uczelni i kadry Instytutu Techniki Cieplnej i Mechaniki Ply
now oraz Wydzialu Mechaniczno-Energetycznego z reprezen
tantami wielkiego przemyslu energetycznego. Spotkaniu prze
wodniczyl prof. Eugeniusz Kalinowski, dyrektor instytutu. 1M 
Rektor PWr prof. Andrzej Mulak podkreslil dobre tradycje 
wsp6lpracy srodowisk badawczych i przemyslowych wypra
cowane przez niekt6re wydzialy uczelni. Wil(z Wydzialu Me
chaniczno-Energetycznego z energetykl\. krajow11.jest tym sil
niejsza, ze duza czl(sc kadry przedsit<biorstw energetycznych 
to jego absolwenci. 

Goscie z zainteresowaniem zwiedzili postt<pujl\_q budowt< 
pomieszczen I-20 i sali dydaktycznej w budynku A-4. JM 
Rektor z zadowoleniem podkreslil tempo i jakosc prowadzo
nych prac. W rezultacie pracownicy Instytutu Techniki Ciepl
nej i Mechaniki Plyn6w rozpocznl\. zapewne nast@ny rok aka
demicki w nowych wnl(trzach. 

W uznaniu intensywnej wsp6lpracy naukowej z Politechnik11_ 
Wrodawsk11., w wyniku kt6rej uzyskano mozliwosc przebudo
wy starej kotlowni na budynek instytutu oraz pomieszczenia 
dydaktyczne 1M Rektor uhonorowal dziewit<ciu przedstawicieli 
przemyslu medalami Politechniki Wrodawskiej . S11_ to: 

o dyrektor Towarzystwa Gospodarczego Polskie Elektrow
nie mgr inz. Slawomir Krystek, 

o dyrektor naczelny Elektrowni Tur6w mgr inz. Jerzy La-
skawiec, 

o prezes RAFAKO S.A. mgr inz. Dariusz Karwacki, 
o prezes Zarz11_du REMAK S.A. mgr inz. Ryszard Kapluk, 
o prezes Zarzl\_du Elektrocieplowni Wrodaw S.A. inz. J6zef 

Pupka, 
o dyrektor naczelny Elektrowni Opole S.A. mgr inz. J6zef 

Pt<kala, 
o dyrektor RAFAKO S.A. mgr inz. Tadeusz Karski 
o kierownik dzialu Elektrocieplowni Wroclaw mgr inz. Jan 

Jt<drusik, 
o zast@Ca dyrektora ds. remont6w Elektrowni Tur6w mgr 

inz. Edmund Kraska. 
Gratulujemy! 
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Obie strony wyrazily zadowolenie ze wsp6lpracy. 
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Praktycy z przemystu 
wyktadajq_ na Chemii 

W semestrze jesiennym roku akademickie
go 1997/98 na Wydziale Chemicznym uru
chomiono kurs ,Aktualne i perspektywicz
ne problemy przemyslu chemicznego". Kurs 
by! przeznaczony dla student6w III roku kie
runku dydaktycznego ,Technologia Che
miczna". Zajt(cia dydaktyczne wymienione
go kursu zrealizowano w formie wykladu. 
Nowosci11. przy ich przeprowadzeniu byl 
udzia! szesciu przedstawicieli kadry kierow
niczej duzych zaklad6w chemicznych. A oto 
wykaz wykladowc6w i tematy wyklad6w 
wygloszonych przez przedstawicieli prze
mys!u: 

1. Mgr inz. Grzegorz Gawor - dyrektor 
rozwoju ZA ,Kt(dzierzyn" S.A. - Profil pro
dukcji ZA ,Kt(dzierzyn" S.A. oraz strategia 
rozwoju Zaklad6w. 

2. Mgr inz. Marek Pochwalski - dyrektor 
produkcji ZA ,Pulawy" S.A. (czlonek Rady 
Spolecznej Wydzialu) - Profil produkcji ZA 
,Pulawy" S.A. oraz zarz11.dzanie jakosci11. w 
duzym przedsit(biorstwie chemicznym. 

3. Mgr inz. FerdynandNiskiewicz - gl6w
ny specjalista dis rozwoju ,Petrochemia" 
Plock S.A. - Polski wsp6lczesny przemysl 
rafineryjny. 

4. Dr inz. Jan Przondo- gl6wny techno
log ZCH ,Rokita" S.A. (czlonek Rady Spo
lecznej Wydzialu) - Profil produkcyjny 
ZCH ,Rokita" S.t\. oraz technologia pro
dukcji tlenku propylenu. 

5. Mgr inz. Tadeusz Szmigiel - czlonek 
zarz11.du ZCH ,Wiz6w" S.A. (czlonek Rady 
Spolecznej Wydzialu) - Profil produkcji ZCH 
,Wiz6w" S.A. oraz problematyka prywaty
zacji przedsie(biorstwa przy udziale NFI. 

6. Dr ini:. Jan Chodzinski - zastl:(pca kie
rownika dzialu rozwoju w Zakladach ,Visco
plast" S.A. - Profil produkcyjny Zaklad6w 
oraz mozliwosci wdrazania nowych techno
logii wlasnymi silami przedsit(biorstwa. 

Pozosta!e zajt(cia zostaly przeprowadzo
ne przy wykorzystaniu materia low udostl:(p
nionych przez Polsk11. Izbt( Przemyslu Che
micznego (sprawozdania, raporty) oraz ar
tykul6w z czasopism naukowych i nauko
wo-technicznych. W zajt(ciach tego kursu 
wzit(li udzial gl6wnie studenci III roku, a w 
zajt(ciach z udzialem przedstawicieli prze
myslu wzie(li takZe udzial studenci niekt6-
rych specjalnosci z wyzszych !at studi6w 
oraz pracownicy naukowo-dydaktyczni wy
dzialu i doktoranci. 

Zebrane w trakcie tego semestru doswiad
czenia pozwalaj<t na stwierdzenie, ze tego 
typu zajt(cia S<t bardzo potrzebne, a udzial 
kadry kierowniczej przemyslu gwarantuje 
zgodnosc nazwy kursu i jego tresci. Prze-

widujemy, ze w nastl:(pnym roku akademic
kim kurs ten zostanie rozszerzony na dwa 
semestry ( czt(sci I i II) i planujemy, ze w j ego 
ramach odbe(dzie sit( I 0-12 wyklad6w przed
stawicieli przemyslu. Nalezy podkreslic, ze 
tak duzy udzial przedstawicieli przemyslu 
w zaje(ciachjest mozliwy dzit(ki funkcjono
waniu Rady Spolecznej Wydzialu. 

Wsp6tpraca 
przemystu z naukq_ 

Zaklady Azotowe ,Wloclawek" S.A. (AN
WIL) - Rada Wydzialu Chemicznego 

Wloclawek, 4-5 grudnia 1997 
Na zaproszenie prezesa zarz11.du Zaklad6w 

Azotowych ,Wloclawek" S.A. - ANWIL 
mgr inz. Krzysztofa Kaczorowskiego ( czlon
ka Rady Spolecznej Wydzialu) w dniach 4-
5 grudnia 1997r. we Wloclawku odbylo sit( 
seminarium z udzialem kadry kierowniczej 
ANWIL-u i Rady Wydzialu Chemicznego. 

Na pocz11.tku seminarium prezes zarz<tdu 
ANWIL-u, gl6wny inzynier rozwoju oraz 
kierownictwo poszczeg6Jnych kompleks6w 
przedstawili profil produkcyjny Zaklad6w, 
ich strukturt( i plany rozwojowe. Za szcze
g61nie interesuj11.ce w tej CZt(Sci seminarium 
nalezy uznac informacje 0 nowatorskich 
rozwi11.zaniach organizacyjnych wewn11.trz 
ANWIL-u. Zaklady zostaly podzielone na 
cztery kompleksy o duzej samodzielnosci, 
utworzono takZe du:l'l.liczbt( sp6lek z udzia
lem kapitalowym ZA ,Wloclawek", zajmu
j'l.cych sit( gl6wnie obslug11. dzialalnosci pro
dukcyjnej firmy. Rozwi11.zania te przyczyni
ly sit( do wyraznej poprawy sytuacji finan
sowej firmy. Kierownicy poszczeg6lnych 
kompleks6w i innych jednostek organiza
cyjnych przedstawili swoje jednostki wska
zuj'!.C problemy, w kt6rych rozwi<tzanie 
moglaby sit( wl11.czyc nasza uczelnia. 

W drugiej czt(sci seminarium odbylo sit( 
zwiedzanie ZA ,Wloclawek", z konieczno
sci ograniczone do zapoznania sit( tylko z 
wybranymi Wt(zlami technologicznymi. 

Naste(pnie prodziekani oraz dyrektorzy 
instytut6w przedstawili stan aktualny i per
spektywiczny Wydzialu Chemicznego oraz 
prace badawcze o charakterze stosowanym, 
prowadzone w poszczeg6lnych instytutach. 

Podczas obrad, zwiedzania Zaklad6w,jak 
r6wniez podczas rozm6w kuluarowych wy
korzystywano wsze1kie mozliwosci do wy
miany pogl<td6w i nawi11.zywania kontakt6w, 
kt6re powinny zaowocowac w pracy nauko
wej i dydaktycznej. 

Nalezy podkreslic, ze koszty seminarium 
(poza naszym dojazdem do Wloclawka) 
pokryly Zaklady ANWIL oraz to, ze uczest
nicy seminarium byli bardzo zadowoleni z 
udzialu w tej imprezie. 

dr ini;. A ndrzej Biskupski 

PRACOWNIA 
RECYKLINGU 
TWORZYW 
SZTUCZNYCH 
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Dzie(ki staraniom Fundacji Politechniki 
Wroclawskiej powstala PRACOWNIA RE
CYKLINGU TWORZYW SZTUCZNYCH 
mieszcz11.ca sit( w Instytucie Chemii i Tech
nologii Nafty i Wt<gla przy ul. Gdanskiej 7/ 
9. Jej kierownikiem jest dr inz. Marek Ko
zlowski. 

Wart uwagi jest zakres prac naukowo-ba
dawczych wykonywanych przez PRTS . 
Mozna tu przeprowadzic badania wplywu 
wielokrotnego przetwarzania na strukturt( 
oraz wlasciwosci wytrzymalosciowe, reolo
giczne i termiczne tworzyw sztucznych oraz 
badania wplywu recyklingu na strukturt( fa
ZOW<t i wlasciwosci mieszanin i kompozy
t6w polimerowych. Oferowane S<t: kompa
tybilizacja mieszanin polimer6w pierwot
nych i wielokrotnie przetwarzanych, reak
tywne przetwarzanie polimer6w i ich mie
szanin, a takze restabilizacja i modyfikacja 
wlasciwosci polimer6w oraz ich mieszanin 
poddanych recyklingowi. 

PRTS, dzie(ki posiadanemu sprzt(towi, 
moze podj'!.C Sit( przeprowadzenia licznych 
pomiar6w. 

S11. to pomiary wlasciwosci material6w 
przy rozci~aniu i zginaniu w zakresie do 
10 kN i szybkosci 0.1-500 mm/min (modul 
spre(zystosci, granica plastycznosci, wytrzy
malosc na rozci~anie, wydluzenie przy ze
rwaniu, energia zniszczenia). 

Mozliwe jest te:.i: zmierzenie charaktery
styki plynie(cia i lepkosci tworzyw termo
plastycznych i elastomer6w w zakresie 60-
4000C i szybkosci scinania 0.5-11.500 s·1 

(sterowanie mikroprocesorem, ocena lepko
sci i sprt(zystosci material6w w stanie cie
klym przy u:.i:yciu programu WinRHEO). 

Dla wielu klient6w interesuj11.ce mog11. bye 
pomiary parametr6w przetw6rczych two
rzyw sztucznych i elastomer6w podczas 
mieszania przy uzyciu mieszalnika typu in
ternal mixer, wytlaczarki jednoslimakowej 
i dwuslimakowej z odgazowaniem. W skali 
laboratoryjnej mozliwe jest mieszanie w 
temperaturach do 500°C, przy szybkosci 
obrot6w do 200 min·1 oraz dopuszczalnym 
momencie obrotowym 200 Nm (sterowanie 
mikroprocesorowe, ocena parametr6w przy 
uzyciu programu Poly View). Pracownia ofe
ruje tez pomiar odpomosci material6w na 
uderzenie metod<t Charpy oraz na rozci'l.ga
nie udarowe z rejestracj11. przebiegu pr6by 
zniszczen ia w czasie - zakres pomiaru do 
5.5 J (sterowanie mikroprocesorem, obr6b-

Dakoticzenie na stronie 27 
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No we 
laboratoria w 1-19 

11.marca odbylo si~t uroczyste otwarcie 
Laboratorium Komputerowego w Instytucie 
Materialoznawstwa i Mechaniki Technicznej 
(I-19). Miesci si~t ono w pokoju 113 budyn
ku B-1. Stanowiska komputerowe wygl<~_da
j<t bardzo efektownie na tie nowego wystro
ju sali wykonanego przez panie mgr inz. arch. 
Jadwigl( Jarock<~_ i mgr inz. arch. Grazynl( 
Szuszkiewicz z finny GRAFO. Nadz6r bu
dowlany nad pracami sprawowal inz. Stefan 
Kulinski, wykonawqrob6t budowlanych byl 
pan Marian Szpak, a instalacje elektryczne 
pan Kazimierz Frye. 

Powstala w ten spos6b ladna, jasna, a tak
ze chyba wygodna pracownia 0 15 stanowi
skach. 

Symbolicznego przeci~tcia wstl(gi dokonali 
JM Rektor PWr prof. Andrzej Mulak i dzie
kan Wydzialu Mechanicznego prof. Jan 
Koch. 

Zaproszonych gosci powital dyrektor I-19 
dr Mieczyslaw Szata. Podkreslil, ze wielu 
obecnych wlozylo trud i czas w realizacjl( 
hasla ,500 komputer6w". Odr~tbne podzi~t
kowania skierowal do prof. Wadawa Ka
sprzaka, kt6ry musial oddac na potrzeby 
pracowni sw6j pok6j. 
Opiek~t nad laboratorium sprawuje dr Je

rzy Kaleta, zas dr Wojciech Myszka nadzo
ruje sprz~tt. 

JM Rektor wyrazil radosc, ze idea udo
stl(pnienia studentom sprzl(tu tak szybko 
przybiera realn<t form((. Wzniesiono toast za 
pomyslnosc wszystkich maj<~_cych korzystac 
z komputer6w. 

Nastl(pnie wszyscy goscie zostali zaprosze
ni na otwarcie przeniesionego do Instytutu 
Materialoznawstwa i Mechaniki Technicznej 
Srodowiskowego Laboratorium Mikroskopii 
Elektronowej. Miesci si~t ono teraz w tym 
samym budynku B-1, ale na I pil(trze. 

Laboratorium zyskalo nie tylko wi~tkSZ<t 
powierzchni~t, ale i wyposazenie. 

Jak powiedzial dzie
kan Jan Koch, zgroma
dzono na ten eel srodki 
z r6znych :h6del: z 
KBN, Z TEMPUSa, z 
funduszy wydzialo
wych i od Prorektora 
ds. Nauki. Dzi~tki temu, 
ze laboratorium ma te
raz konkretnego wla
sciciela, OSi<tgnil(tO do
bre wyniki. Sprzl(t, kt6-
rym dysponuje SLME, 
budzi zainteresowanie 
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pracownik6w naukowych spoza Politechni
ki. 

Goscie mieli okazjl( zapoznac si~t z nowym 
mikroskopem skaningowym JSM-5800LV 

Przeci{'cie wst{'gi (od lewej): dziekan Wydzialu 
Meclwnicznego prof Jan Koch, JM Rektor PWr 
prof Andrzej Mulak, dr iui;. Mieczyslmv Szata. 

(firmy JEOL), kt6ry 
moze pracowac przy 
niskiej pr6zni 10-1 Tr. 
Dzi~tki temu nadaje si~t 
do obserwacji prepara
t6w biologicznych. 
Mozliwe jest tez bada
nie material6w nie
przewodz<tcych (cera
miki, material6w orga
nicznych etc.) bez po
krywania warstw<t 
przewodz<tC<t. Pozwala 
to na analiz~t chemicz
n<~_ pr6bek. Maksymal
ne powi~tkszenie wynosi 300 tysi~tcy. Mikro
skop jest wyposazony w mikrosond~t finny 
Oxford i mikroanalizator rentgenowski. 
Komputerowy system obr6bki obrazu po
zwala na przypisywanie poszczeg61nym ob
szarom pr6bki widzianej na ekranie pozor
nych kolor6w (,pseudokolor"), co znacznie 
ulatwia obserwacjl(. Obraz mikroskopowy 
moze bye rejestrowany na dyskietkach, wy
drukowany Iub przeslany. 

Od prawej: int. Antoni Tarczewski, dr ini. 
Grzegorz P{'kalski (protlziekan Wydzialu 
Meclumicznego}, prof Edward Chlebus (dyrektor 
l-24), dr ini. Stanislaw Piesiak (prodziekan 
Wydzialu Mechanicznego), prof Jan Kulczyk 
(zaslfpcz dyrektora l-16), prof Jan Zarzycki(!-
28, pelnomocnik prorektom ds. nauczania), prof 
Jerzy Zdanowski (prorektor PWr}, prof Jan Koch 
(dziekan Wydzialu Meclranicznego), mgr int. 
Andrzej Kaczkowski (dyrektor administmcyjny 
PWr). 

Prof. Wlodzimierz Dudzinski ch~ttnie od-
powiadal na szczeg6lowe pytania gosci i 
m6wil o wsp6lpracy z Akademi<~_ Medycz-
n<t, Akademi<t Rolnicz<~_ i Uniwersytetem 

Wroclawskim. Sprz~tt jest tez w 
ograniczonym zakresie wykorzy
stywany w dydaktyce: studenci 
zwiedzaj<t laboratorium, a blizszy 
konlakt z mikroskopem maj<t stu
denci realizuj<tCY indywidualny 
tok studi6w. 

Wraz z uzytkowanymi juz 
wczesniej mikroskopami (Phi
lips, Cambridge i Tesla) labora
torium stalo si~t znacz<~_qplac6w
k<t na naukowej mapie Wrocla
wia. 0 

Prof Wlodzimierz Dudzitiski w 
Srodowiskowym Laboratorium 
Mikroskopii Elektronowej przy 
nowynr nrikroskopie JSM-5800LV. 

Dr int. Wojciech Myszka 
- pebromocnik dziekana ds. 

komputeryzacji. 
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Nagrody Wydzialu IV Nauk Technicznych 
Polskiej Akademii Nauk 

Zgodnie z kilkudziesi<(cioletni~ tradycj~ 
Wydzia!y Polskiej Akademii Nauk przyzna
ly swoje doroczne nagrody za rok 1997. W 
konkursie bior~ udzial powstale w ci~u 
ostatnich trzech ]at prace (lub cykle prac), 
kt6re stanowi~ powazny wklad w rozw6j 
okres1onej dziedziny nauki lub dyscypliny 
naukowej. Nagroda ma charakterwyl~cznie 
indywidualny i maze bye przyznana na
ukowcom, kt6rzy nie posiadaj~ tytulu pro
fesora. W przyznawaniu nagr6d stosowane 
s~ bardzo wysokie kryteria i staranna pro
cedura kwalifikacyjna. Kandydatury mog~ 
bye przedstawiane przez czlonk6w wlasci
wego Wydzialu lub wlasciwych Komitet6w 
Naukowych PAN. Wnioski skladane s~ do 
przewodnicz~cego Wydzialu, a nast<(pnie 
kierowane do odpowiednich komisji. Komi
sja wyznacza recenzenta pracy. Nagrody 
przyznawane s~ na sesji plenamej Wydzia
lu. Pod uwag<( brani s~ wyr6zniaj~cy sit( 
uczeni z calego og6lnopolskiego srodowi
ska naukowego. Dotychczasowi laureaci w 
wi<(kszosci zajmuj~ obecnie wysokie pozy
cje w swiecie nauki. Z tych wzgl<(d6w na
grody te ciesz~ sit( w polskim srodowisku 
naukowym wysokim prestizem. 

Do Wydzialu IV PAN wplyn<(lo 26 wnio
sk6w o nagrod<( za 1997 rok. Przyznano 
dziewi€(6 nagr6d, w tym: 7 za prace habili
tacyjne, I za prac<( doktorskq, 1 za mono
grafi<(. Wsr6d laureat6w z osrodk6w nauko
wych z calej Polski znalazly sit( dwie osoby 
z Politechniki Wroclawskiej: dr hab.inz. 
Jerzy J6zefczyk z 1nstytutu Sterowania i 
Techniki System6w- za prac<( habilitacyj
n~ oraz dr inz. Radoslaw Cieslak z Instytu
tu Konstrukcji i Eksploatacji Maszyn- za 
prac<( doktorsk~. Ponizej przedstawiamy 
sylwetki laureat6w z naszej uczelni. 

Dr hab.inz. Jerzy Jozefczyk 

otrzymal nagrod<( Wydzialu IV PAN w dzie-

dzinie informatyki i automatyki za prac<( ha
bilitacyjn~ pt. Szeregowanie zadwi w kom
pleksie operacji z uwzgl~dnieniem ruchu re
alizator6w. Laureat jest pracownikiem na
ukowo-dydaktycznym Zakladu System6w 
Sterowania w lnstytucie Sterowania i Tech
niki System6w PWr. Jego najwazniejsze 
osi~i<(cia naukowe dotycz~ system6w roz
poznawania oraz system ow sterowania kom
pleksami operacji, a zwlaszcza dyskretny
mi procesami produkcji. 

Nagrodzona rozprawa habilitacyjna doty
czy drugiego z tych zakres6w. W nowocze
snych systemach sterowania produkcj~ CZ<(
sto zachodzi potrzeba biez~cego przydzialu 
ruchomych realizator6w (m. in. robot6w 
mobilnych) do wykonania okreslonych za
dan produkcyjnych. Dr J.J6zefczyk jako 
pierwszy opracowal w pelni zagadnienie 
sterowania odpowiednim przydzialem reali
zator6w do zadan z uwzgl<(dnieniem ruchu 
realizator6w. Stworzyl podstawy formalne 
tego zagadnienia, opracowal metody i algo
rytmy sterowania, przeprowadzil kompute
rowe badania symulacyjne oraz opracowal 
przyklady zastosowan praktycznych. W ten 
spos6b stworzyl podstaw<( projektowania 
odpowiedniego komputerowego systemu 
sterowania o duzym znaczeniu naukowym, 
ale takze praktycznym, np. w elastycznych 
systemach produkcji lub w systemach kom
puterowo zintegrowanej produkcji. 

Dr hab.inz. J.J6zefczykjest autorem licz
nych publikacji w znanych czasopismach 
krajowych i zagranicznych. Swoje prace 
przedstawial m.in. na mi<(dzynarodowych 
konferencjach w USA, Anglii i Austrii. Jest 
czlonkiem i sekretarzem naukowym Komi
tetu Automatyki i Robotyki PAN oraz czlon
kiem Komisji Informatyki i Automatyki 
Oddzialu PAN we Wroclawiu. 

Dr inz. Radoslaw Cieslak 
ukonczyl Wydzial Mechaniczny Energety
ki i LotnictwaPolitechniki Warszawskiej w 
1990 roku. Od 1987 roku, jako student in
dywidualnego toku studi6w bral udzial w 
pracach Zespolu Robotyki Instytutu Tech
niki Lotniczej i Mechaniki Stosowanej, kt6-
rym kierowal prof. Adam Morecki. Juz wte
dy prowadzono pierwsze prace zwi~zane z 
konstrukcj~ wieloczlonowych manipulato
r6w elastycznych. 

Od 1990 roku Radoslaw Cieslak rozpo
cz~t studia doktoranckie na Politechnice 
Wroclawskiej w Instytucie Konstrukcji i 
Eksploatacji Maszyn. W ramach realizowa
nej (z przerwami) przez szesclat pracy dok
torskiej powstal manipulator elastyczny typu 

,tr&.ba slonia". Jest on zbudowany z ela
stycznych czlon6w pol~czonych na sztyw
no. Konstrukcje tego typu s~ rzadkosci~ ze 
wzgl<(du na trudnosci zwi~zane z ich opi
sem, a co za tym idzie z mozliwosciami ste
rowania. 

Praca doktorska, opr6cz opisu konstruk
cyjnego, zawiera takze opis analityczny ra
mienia manipulatora i wyniki przeprowa
dzonych prac badawczych. Zaproponowa
no ponadto praktyczn~ aplikacj<( ramienia 
jako manipulatora do przeladunku materia
low sypkich. 

Tak szeroki obszar realizowanych prac byl 
mozliwy dzi<(ki ofiamej pomocy laborant6w 
z Laboratorium Zakladu Konstrukcji i Au
tomatyzacji Maszyn Roboczych oraz opro
gramowaniu udost<(pnionemu przez prof. 
Piotra Dudzinskiego z tegoz zespolu. 

Praca doktorska pt. Badanie wlasnosci 
mechanicznych manipulatora elastycznego 
typu "trqba slonia" ze wzgl<(du na unikal
nosc zagadnien, jakosc ich realizacji i sze
roki zakres prowadzonych prac zostala wy
typowana uchwal~Rady Instytutu Konstruk
cji i Eksploatacji Maszyn do nagrody PAN i 
zgloszona przez prof. Henryka Hawrylaka. 

Wyr6znienie to podkresla fakt, ze istnieje 
mozliwosc realizacji skomplikowanych prac 
na poziomie swiatowym w dobrze wsp6!
pracujll_cych zespolach, takich jak Zesp6l 
Konstrukcji i Automatyzacji Maszyn z I-16. 

Dr ini. Radoslaw CieSlak (pierwszy z pra
wej) i laboranci: Stefan Hatycz i Ryszard 
Zabi1iski, przy manipulatorze elastycznym 
typu , trqba slonia ". 
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Stypendysci 
FNP'98 

W dniu 21 marca w Sali Wielkiej Zamku 
Kr6lewskiego w Warszawie wr~czono I 02 
mlodym naukowcom krajowe stypendia 
Funduszu na Rzecz Nauki Polskiej. Wsr6d 
przybylych z calego kraju stypendyst6w 
prawie 30% mialo blisko- reprezentowali 
warszawskie uczelnie i plac6wki nauko
we. Potentatem jest Uniwersytet Jagiel
lonski {wraz z Collegium Medicum), kt6-
ry ma 14 laureat6w. !nne krakowskie 
uczelnie (A GH, IFJ, AR) zwi~kszyly t~ licz
b~jeszcze o trzy. 

Wroclaw rna w tym roku dziewi~ciu wy
r6inionych: czterech z Uniwersytetu, 
trzech z Politechniki i po jednym z Aka
demii Rolniczej oraz Instytutu Immunolo
gii i Terapii Doswiadczalnej PAN. 

W uroczystosci na Zamku uczestniczyl 
tei JM Rektor PWr prof Andrzej MuZak. 

Poniiej prezentujq si~ sami stypendysci. 
Zyczymy lm dalszych sukces6w w karie

rze naukowej. 

Dr Tadeusz Andrzej PRZYLIBSKI 

Ukonczylem studia na kierunku geologia, 
w specjalnosci mineralogia i petrografia, na 
Wydziale Nauk Przyrodniczych Uniwersy
letu Wroclawskiego w 1993 roku. Moja pra
ca magisterska zwi<tzana byla z mineralo
gi(l utwor6w hydrotermalnych bazaltoid6w 
dolnosl(lskich. W tym takze roku rozpocz<t
lem studia doktoranckie w Politechnice 
Wroclawskiej- w Zakladzie Geologii I-1 0. 
Pod kierunkiem dr hab. inz. Wojciecha Cit;.z
kowskiego, Prof PWr rozpocz(llem badania 

geochemii jedynego radioaktywnego gazu 
- radonu ze szczeg6lnym uwzglt;.dnieniem 
rejonu Do1nego Sl(lska, a zwlaszcza Sude
t6w. Znaczna cz<;_sc moich prac zwi<tzana 
byla ze srodowiskiem w6d podziemnych, 
zwlaszcza od momentu powstania w Zakla
dzie Geologii I-10 Zespolu W6d Mineral
nych. Bior(lc udzial w pracach Zespolu zaj
mowalem sit;. i zajmuj<;_ sit;. nadal problema
mi zasilania w6d podziemnych, ich miesza
nia sit;., skladu izotopowego oraz szeroko 
pojt;.t'l hydrogeochemi(l. Tematem mojej 
rozprawy doktorskiej obronionej w listopa
dzie 1997 roku na Wydziale G6rniczym byly 
,Wybrane uwarunkowania wyst<;_powania 
radonu-222 w Sudetach". W chwili obec
nej w ramach prac w Zespole W6d Mine
ralnych kierowanym przez Prof. Wojciecha 
Cit;.zkowskiego zajmuj<;_ sit;. nast<;_puj(lcymi 
zagadnieniami: 

• Rad, radon oraz produktu jego rozpadu 
w srodowisku wyrobisk podziemnych 
(sztolnie,jaskinie, systemy piwnic, etc.) oraz 
w skalach zbiornikowych w6d pod
ziemnych. 

• Wiek w6d leczniczych i obszary ich za
silania w Sudetach i Karpatach okreslane na 
podstawie badan izotop6w stabilnych tlenu 
i wodoru oraz trytu. 

• Zmiany chemizmu oraz procesy miesza
nia sit;. w6d podziemnych w Sudetach i Kar
patach. 

• Zastosowanie radonu jako naturalnego 
radioaktywnego znacznika ruch6w powie
trza w Jaskini Nied:lwiedziej w Kletnie (Su
dety) w ce1u rozpoznania wybranych cech 
jej mikroklimatu. 

• Mineralogia, petrologia i geochemia me
teoryt6w. 

W efekcie prowadzonych przeze mnie ba
dan opublikowalem kilkanascie artykul6w 
w czasopismach krajowych i mit;.dzynaro
dowych oraz wyglosilem okolo 20 refera
t6w na sympozjach, szkolach, konferencjach 
i seminariach. Prace te zostaly wysoko oce
nione przez niezaleznych ekspert6w, dzit;.ki 
czemu mialem przyjemnosc bye stypendy
st(l Fundacji Badan Radiacyjnych a obecnie 
Fundacji na Rzecz Nauki Polskiej. 

W chwili obecnej w ramach restruktury
zacji Uczeln i Zesp6l W6d Mineralnych 
funkcjonuje na Wydziale G6rniczym w 
Wydzialowym Zakladzie Geologii i W6d 
Mineralnych. Prowadzone pod kierunkiem 
prof. Wojciecha Cit;.zkowskiego prace zwi(l
zane S(l z hydrochemi<t, zasobami, ochron(l 
i eksploatacj(l w6d podziemnych i maj(l cha
rakter interdyscyp linarny ( chemia, fizyka 
j<tdrowa, ochrona srodowiska, nauki o Zie
mi). Prace te S<t szczeg6lnie zwi<tzane z 
wodami podziemnymi uznanymi za leczni
cze i bt;.d<tcymi jednoczesnie kopalinami 
podstawowymi. Szeroki zakres prac wyko-
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rzystuj<tcych najnowoczesniejsze melody 
badan (w tym izotopowych, modelowanie, 
statystyka) stwarza mozliwosc prowadzenia 
interesuj(lcych (i przyjemnych- wyjazdy w 
atrakcyjne okolice) badan interdyscyplinar
nych. Do wsp6lpracy w ramach Zespolu 
W6d Mineralnych zapraszamy wszystkich 
zainteresowanych student6w i pracownik6w 
Uczelni. 

Mgr Lukasz Pawel NIERADKO 

Urodzilem sit;. 29.05.1972 w Kt;.dzierzy
nie-Kozlu. Ukonczylem Liceum Og6lno
ksztalc<tce nr 1 im. H.Sienkiewicza w K<;.
dzierzynie-Kozlu w klasie o profilu mate
matyczno-fizycznym. W roku 1991 rozpo
cz<tlem studia na Politechnice Wroclawskiej 
na Wydziale Elektroniki i Te1ekomunikacji, 
gdzie w roku 1995 otrzymalem tytul inzy
niera za prac<;_ ,Mikrokolumna krzemowa do 
chromatografii cieczowej", a w rok p6zniej 
dyplom magistra (praca dyplomowa ,Krze
mowa kolumna analizuj<tca do chromatogra
fu mikrosystemowego"). 

W roku 1997 zostalem przyj<;_ty na studia 
doktoranckie w Instytucie Technologii Elek
tronowej (obecnie Instytut Techniki Mikro
system6w) PWr, gdzie dol(lczylem do Ze
spolu Mikromechaniki Krzemowej w Zakla
dzie Przyrz<td6w P6lprzewodnikowych, kie
rowanego przez dr J.Dziubana. Zaj(llem sit;. 
tam tematyk<t mikrosystem6w i czujnikami 
elektronicznymi. 

W 1996 otrzymalem wyr62:nienie dla mlo
dego pracownika nauki za prac<;_ pt. ,Mikro
kapilary krzemowe dla mikrochromatogra
fii" przyznane przez Komitet Naukowy VI 
Konferencji Krajowej ELTE'97 oraz drug(l 
nagrodt;. za najlepszy plakat konferencyjny 
pt. ,IC process compatible technology of 
silicon integrated capillary column fabrica
tion" przyznan(lprzez Komitet Naukowy XI 
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Europejskiej Konferencji Naukowej EURO
SENSORS XI. Jestem czlonkiem Polskie
go Towarzystwa Techniki Sensorowej oraz 
The Electrochemical Society Inc. 

W lutym 1998, jako doktorant, zostalem 
stypendysti'j_ Fundacji Na Rzecz Nauki Pol
skiej . W konkursie o przyznanie Stypendium 
Fundacji uczestniczylo 309 os6b, z kt6rych 
stypendium uzyskalo I 02, w tym trzech stu
dent6w Politechniki Wroclawskiej. 

Takze w lutym 1998 przyznano mi roczny 
grant doktorancki KBN dla mlodych pra
cownik6w nauki ,Mikroelementowe meto
dy modyfikacji wlasnosci separuji'j_cych mi
kromechanizm6w kapilarnych kolwnn chro
matograficznych". 

Mgr Tomasz KOZLECKI 

Jestem absolwentem XIV LOwe Wrocla
wiu (klasa mat.-fiz.-chem.). Moim nauczy
cielem chemii byla dr Wiktoria Skudlarska. 
W latach I 989-1994 bylem stu den tern Poli
techniki Wroclawskiej na kierunku Techno
Iogia Chemiczna. Od trzeciego roku studi6w 
uczestniczylem w dzialalnosci kola nauko
wego (pod kierunkiem Pani dr hab. Kazi
miery A. Wilk). Trzykrotnie bralem udzial w 
Szkolach Naukowych, w czasie kt6rych 
wyglosilem trzy referaty. Wsp6luczestniczy
lem tak:le w organizacji zawod6w pierwsze
go i drugiego etapu Olimpiady Chemicznej. 

Dzialaj11:c w Kole zainteresowalem si~ 
badaniami nad fotoizomeryzuji'\_cymi surfak
tantami, czego wynikiem byla praca magi
sterska pt. Synteza i wlasciwoscifotoizome-

ryzujqcych surfaktantow pochodnych 4-stil
bazolu. Prac~ t~, realizowanct w ramach spe
cjalnosci Chemia Surfaktantow i Ukladow 
Zdyspergowanych w Instytucie Technologii 
Organicznej i Tworzyw Sztucznych, obro
nilem z oceni'j_ bardzo dobri'\_ w 1994 roku. 
Przy realizacji celu badan wykorzystalem 
szereg nowoczesnych technik spektroskopo
wych, takich jak protonowy i w~glowy ma
gnetyczny rezonans ji'j_drowy, spektroskopia 
absorpcyjna UV -vis, spektroskopia fluore
scencyjna, wl11:cznie z pomiarami czas6w 
zycia stan6w wzbudzonych oraz spektome
tria mas. Efektem tej pracy byla publikacja 
w Journal of Physical Organic Chemistry. 

Od pazdziernika 1994 r. jestem slucha
czem studium doktoranckiego w Instytucie 
Technologii Organicznej i Tworzyw Sztucz
nych, a swojct prac~ doktorsk11: pod tytulem 
Synteza i wlasciwosci fotochromowych 
zwiqzkow amfifilowych realizuj~ w Zakla
dzie Chemii Surfaktant6w i Uklad6w Zdy
spergowanych pod kierunkiem prof. K. 
Wilk. W listopadzie I 995 r. Rada Naukowa 
Instytutu otworzyla mi przew6d doktorski. 
Tematyka badawcza realizowanej przeze 
mnie pracy dotyczy syntezy i fizykochemii 
nowych pochodnych azobenzenu o struktu
rze amfipatycznej , obejmujctcej wlasnosci 
agregacyjne, spektroskopowe i fotochromo
we. W Ia tach 1994-1997 moje badania byly 
wykonywane w ramach grantu KBN, a ich 
wyniki zostaly opublikowane w Iiczi'j_cych 
sit( czasopismach o obiegu mi((dzynarodo
wym b11:dz zaprezentowane na konferen-
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cjach. M6j dotychczasowy dorobek obejmu
je pi((c prac opublikowanych Iub przyj((tych 
do druku (Synthesis, Progress in Colloid and 
Polymer Science, Langmuir), dwie prace 
wyslane do recenzji oraz osiem komunika
t6w konferencyjnych: szesc na konferen
cjach mi((dzynarodowych, w tym trzy pre
zentowane przeze mnie, w Warszawie i Lun
teren (Holandia) i dwa na konferencjach kra
jowych, r6wniez prezentowane przeze mnie. 

Realizowana przeze mnie tematyka ba
dawcza, mieszcz11:ca si~ w prowadzonym w 
renomowanych osrodkach naukowych USA 
i Japonii nurcie badan nad fotochromowy
mi zwi11:zkami amfifilowymi, nie byla do
tychczas podejmowana przez polskich ba
daczy. Badania te opr6cz aspektu poznaw
czego majct takze znaczenie utylitarne, po
niewaz polctczenie sil hydrofobowych i efek
tu fotochromowego powoduje, ze Si'j_ one 
potencjalnymi materialami dla optyki nieli
niowej i elektroniki molekularnej; mogct tez 
bye funkcjonalnymi komponentami ukla
d6w mikroheterogenicznych, film6w mole
kularnych i cieklych membran. 

W badaniach wykorzystalem szereg nowo
czesnych technik pomiarowych, dost~nych 
w osrodku wroclawskim, ale r6wniez po
znanskim i l6dzkim, takichjak dynamiczne 
rozpraszanie swiatla, spektroskopia magne
tycznego rezonansu jctdrowego, melody 
elektrochemiczne - gl6wnie woltoampero
metria cykliczna i chronopotencjometria, 
spektroskopia fluorescencyjna, obejmuji'j_ca 
pomiary w stanie fotostacjonarnym i wid-
ma czasoworozdzielone, widma masowe 

Mgr T.Koilecki ze swoim promotorem dr flab. Kazimierq A. Wilk techniki'\_ ESI i APCI. w celu pelniejszej in-

terpretacji uzyskiwanych wynik6w przed 
rozpocz((ciem kolejnych pomiar6w zapo
znawalem si(( z podstawami teoretycznymi 
i aspektami praktycznymi stosowanych me
tod, co pozwolilo mi na bezposrednie pro
wadzenie oznaczen na okreslonych apara
tach oraz tw6rczct dyskusj(( rozwijanej , fa
scynuji'j_cej mnie tematyki . 

Opr6cz dzialalnosci naukowej zajmujt( 
si(( tez dydaktyk11:. Jestem opiekunem prac 
badawczych i magisterskich realizowanych 
pod kierunkiem prof. K. Wilk. Obecnie pro
wadz(( Iaboratorium w bloku programo
wym pt. Chemia Koloidow i Powierzchni 
(specjalnosc Chemia Srodowiska na kie
runku Biotechnologia). Jest to nowe labo
ratorium, dla potrzeb kt6rego opracowalem 
kilka cwiczen. 

Moje hobby to brydz - jestem dwukrot
nym druzynowym mistrzem Polski szk6l 
wyzszych i aktywnym s~dzill brydi:owym. 
W obecnej kadencji jestem czlonkiem Za
rzctdu KS AZS Politechnika, w kt6rym re
prezentuj(( brydzyst6w. Mam psa - wspa
nial11: dobermank(( Gabi, z kt6ri'\_ sporo spa
ceruj((. 0 
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Zr6b to sam 

Podstawy tworzenia stron WWW z zastosowaniem 
programu Netscape Navigator Gold 3.0 

W niniejszym opracowaniu krok po kroku opiszemy tworzenie 
stron WWW (World Wide Web - swiatowa pajctczyna) uzywaj11.c 
programu Netscape Navigator Gold 3.0. Podobne zasady tworze
nia stm obowi1\.ZUj1\. w programie Netscape Comunikator 4.01. 

Niew11.tpliwie zalet11. dokument6w hipertekstowych w standardzie 
HTML (HyperText Markup Language) jest ich hierarchiczna budo
wa. W dowolnym miejscu mozemy odwolae sict do informacji za
wartych w innym miejscu tego samego dokumentu lub do innego 
dokumentu, kt6ry moze bye w postaci tekstowej, graficznej , dzwict
kowej. Dokumenty mog11. bye przechowywane na dowolnych kom
puterach pol11.czonych w siee . Dokumenty HTML S1\. zbiorami tek
stowymi ASCII, a ich polecenia S1\. interpretowane odpowiednio 
przez program wyswietlaj1\.CY, czyli przegl11.darkct hipertekstu (hi
pertekst jest to tekst zawieraj11.cy pol11.czenia z innymi dokumentami). 

Strona gl6wna 

---

Krok 1. ROZPOCZF;CIE PRACY 

Uruchomiamy system Windows, a nastctrnie program Net
scape Navigator Gold 3 .0. 

Krok 2. TRYB EDYCJI 

Rozpoczynamy tworzenie strony gl6wnej przez wyb6r opcji menu 
g6mego File/ New Document/ Blank. 

Uruchamia sict Netscape Editor i pojawia sict nowa strona, kt6r11. 
zapisujemy w pliku najlepiej o nazwie index.htm. 

Krok 3. USTALENIE TLA 

Ustalamy tlo dla naszej strony WWW. no moze bye jednoko
lorowe lub moze to bye jakis rysunek. 

Aby wybrae okreslony kolor dla tla wybieramy opcjct Proper
ties/Document, a nastctpnie w karcie Appe
arance wybieramy przycisk Background i 
ustalamy kolor dla tla. 

I 
I I 

Aby ustalie, kt6ry rysunek rna stanowie tlo 
dla naszej strony uaktywniamy opcjct menu 
Properties/Document na karcie Appearan
ce wybieramy przycisk Browse for File,a na
stctpnie w odpowiednim katalogu wyszukuje-
my odpowiedni plik zawieraj11.cy obrazek (naj
czctsciej S1\. to pliki z rozszerzeniami gif, jpg, 
tif, bmp, pcx). 

Po wybranu opcji Properties/Document na 
karcie Genera mozemy wpisae tytul strony, 
autora, opis strony. 

Krok 4. UMIESZCZANIE TEKSTOW 

Aby wpisae odpowiednie teksty na tworzo
nej stronie wybieramy opcjct Properties/Cha
racter, a nast((pnie ustalamy cechy naszego 
tekstu np. Bold (pogrubiony), Blink (mruga
j11.cy). W opcji Text Color mozemy ustalie ko
lor tekstu. 

Plik Plik 
dZwi~- graft I Inna strona I 

W opcji Properties/Font size ustalamy 
wielkose pisma, przy czym +0 oznacza roz
miar wyjsciowy, liczba -2 oznacza rozmiar naj
mniejszy a +4- rozmiar najwictkszy. Do zmia
ny wielkosci pisma co jeden mozemy r6wniez 
wykorzystae odpowiednie ikony (A-, N). 

kowy -czny .,, 

' I Inna strona I " " ' ~ 
I Inna strona I 

Krok 5. UMIESZCZANIE ODSYLACZY 
(linkow) 

Odsylaczem (linkiem) moze bye: 
- tekst 
- obrazek. 

I Inna strona I Tekst odsylacza jest zazwyczaj podkreslony i 
wystctruje w innym kolorze niz pozostaly tekst 
(najczctsciej niebieskim). Kliknil(cie myszk11. na 
odsylaczu powoduje przeniesienie do miejsca 
wskazywanego (w tym samym lub w innym do
kumencie). ' I Inna strona I 

\ 
\ 

., 

\ 
\ 

Rys. 1. Scltemat ltierarchicznej budowy dokume11tu ltipertekstowego. 

Inna strona 
Aby utworzye odsylacz wybieramy opcjl( In

sert/Link, a nastctrnie wypelniamy puste okien
ka na ekranie. 
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Do okienka Link source wpisujemy tekst odsylacza, kt6ry b~
dzie widoczny na stronie WWW, np . moje zainteresowania 

Do okienka Link to/Link to a page location or local file wpisu
jemy nazw~ pliku, np. zainter.htm. Plik ten b~dzie zawieral infor
macje, kt6re b~d'l wyswietlane po wybraniu odsylacza moje zainte
resowania. 

Po wykonaniu tego kroku na tworzonej stronie WWW pojawi si~ 
odsylacz w kolorze niebieskim, podkreslony: moje zainteresowa
rlliL. Kolor niebieski mozna zmienie na inny (nie przypisany jesz
cze do innych tekst6w) za pomoc'l opcji Properties/Document/ 
Appearance/ Link Text. 
Klikni~cie myszk<t na odsylaczu moje zainterewwania powinno 

spowodowae wyswietlenie nowej strony lub przeskok do zazna
czonego miejsca. 

Krok 6. TWORZENIE PLIKOW Z ODSYLACZAMI 

Aby uaktywnie odsylacz moje zainteresowania musimy utwo
rzye plik zainter.htm. Wybieramy opcj~ File/New Document/ 
Blank, a nast~pnie tworzymy stron~ WWW (na przyklad wpisu
jemy tekst opisuj<tCY nasze zainteresowania - patrz krok 3 i krok 
4) . Zapami~tujemy utworzon'l stron~ w pliku o nazwie zain
ter.htm . 

Krok 7. UAKTYWNIANIE ODSYLACZY (tryb przegll!dania) 

Po przejsciu na stron~ gl6wn'l index.htm zauwai:ymy, ze utwo
rzony odsylacz nie daje si~ uaktywnie, poniewazjestesmy w trybie 
edycji strony WWW. Aby m6c uaktywniae odsylacze musimy 
przejse w tryb ~l<tdania strony. W tym celu nalezy klikn'l.e iko
n~ nawigatora ~ znajduj'I.C'I. si~ na pasku narz~dzi . Teraz po wy
braniu odsylacza moje zainteresowania wyswietlana jest trese pli
ku zainter.htm. 

Zdarza si~, ze po przejsciu w tryb przegl<tdania nie rna naniesio
nych ostatnio poprawek (bo nie zapisalismy zmiany na dysku). 
W6wczas wystarczy klikn<te ikon~ Reload aby ponownie zalado
wae stron~ wraz ze zmianami. 

Krok 8. UMIESZCZANIE RYSUNKOW 

Wracamy do edycji pliku index.htm (klikamy Edit ~cl ). Wy
bieramy ikon~ wstawiania rysunku lub opcj~ Insert/Image. 

Do okienka Image file name wpisujemy nazw~ pliku z rysun
kiem. Nazw~ pliku mozna wybrae korzystaj'l.c z okienka Browse . 
Nalezy wpisywae sam'!. nazw~ pliku bez podawania sciezki dost~
pu. 

Nast@nie wybieramy odpowiedni'l opcj~ w Alignment aby usta
lie polozenie rysunku wzgl~dem tekstu . 

W celu umieszczenia ruchomego rysunku (animacji) o rozsze
rzeniu: 

• gif, jpg, tif - post~pujemy tak samo jak przy wstawianiu zwy
klego rysunku 

• mov, a vi - wybieramy opcj~ Insert/Link i umieszczamy odsy
lacz do danego pliku. Po klikni~ciu myszk<t na odsylaczu ukazuje 
si~ rysunek, kt6ry stanowi odr~bn'l. stron~. 

Przegl'l.darki tekstowe (np. LYNX pod UNIXem) nie wyswie
tlaj'l. obrazk6w tylko tekst - image. Jesli chcemy, zeby zamiast 
tego tekstu pojawial si~ tekst przez nas okreslony to wybieramy 
opcj~ 

Properties/karta Image i do okienka Alternative representa
tions/ Text wpisujemy dany tekst (najlepiej umiescie go w nawia
sach kwadratowych) . 

Ponadto na dole karty Image jest przycisk Edit Image, kt6ry 
pozwala na edycj~ obrazka i jesli dotychczas nie podalismy na
zwy edytora graficznego, to system upomni si~ o jego nazw~. 
Nazw~ t~ moi:na zmienie w opcji Options/ Editor Preference/ 
karta General w oknie External editors/ Image. 
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Krok 9. USTANOWIENIE RYSUNKU ODSYLACZEM (lin
Idem) 

Umieszczony na stronie WWW rysunek (patrz krok 8) moze bye 
odsylaczem. W tym celu zaznaczamy dany rysunekjako blok i wy
bieramy opcj~ Insert/ Link. W6wczas w okienku Link source po
jawia si~ nazwa pliku z rysunkiem. Nazwa tajestjednoczesnie na
ZW'I. odsylacza. 

W okienko Link to wpisujemy nazw~ pliku z informacj<t, kt6r<t 
chcemy przypisae do tego odsylacza. Informacja ta moi:e bye w 
postaci rysunku, tekstu, dzwi~ku, strony WWW. Moi:emy na przy
klad wpisae nazw~ pliku muzyka.wav Uesli mamy taki plik). 

Krok 10. UMIESZCZANIE TABEL 

Aby na stronie WWW umiescie tabel~ wybieramy opcj~ Insert/ 
Table i ustalamy parametry tabeli takie jak: liczba wierszy i ko
lumn, grubose kraw~dzi, kolor tla tabeli , polozenie tabeli wzgl~
dem margines6w bocznych. Nast@nie wpisujemy odpowiednie dane 
do tabeli . Dane w tabeli mog'l bye tekstem lub rysunkiem. Dowol
na dana w tabeli moi:e bye odsylaczem (patrz krok 5). 
Tabel~ moi:na usun'le opcj'l Edit/Delete Table lub zaznaczye jako 

blok i nacisn'le klawisz Delete. 
Do tabeli mozna wstawie: 

• tabel~ - Insert/Table/Table 
• wiersz- Insert/ Table/Row 
• kolumn~- Insert/Table/Column 
• kom6rk~- Insert/Table/Cell. 

Podobnie z tabeli moi:na usun<te tabel~, wiersz, kolumn~ kom6r
k~ zaznaczaj'l.c odpowiedni element i z menu podr~cznego (prawy 
przycisk myszki) wybieramy odpowiedni'l opcj~. 

Krok 11. WSTAWIANIE LINII ROZDZIELAJf\CYCH 

Na stronie WWW moi:na wstawie linie rozdzielaj'lce standardo
we lub wlasne. 

A by wstawie lini~ standardow'l wybieramy ikon~ z lini'l. poziom'l. 
lub opcj~ Insert/Horizontal line 

Linie wlasne wstawia si~ tak samo jak rysunki (patrz krok 8). 

Krok 12. WSTAWIANIE KOTWIC 

W dowolnym tekscie moi:na ustawie kotwice (ang. anchor) . Za
l6zmy, ze w pliku zainter.htm opisuj<tcym nasze hobby omawiamy 
zainteresowania komputerami, sportem i gotowaniem. Jesli tekst 
opisu jest dlugi, to w celu jego szybszego przegl<tdania wygodnie 
jest na pocz'l.tku pliku wymienie interesuj'lce hasla i ustanowie do 
nich pol<tczenia. 

W tekscie ustawiamy sit( w miejscu gdzie rozpoczyna si~ opis 
zainteresowan komputerami, wybieramy opcj~ Insert/Target i wpi
sujemy nazw~ kotwicy np . komputer. 

Podobnie tworzymy kotwice o nazwach sport i gotowanie w od
powiednich miejscach tekstu. 

Nast@nie wpisujemy na pocz<ttku pliku zainter.htm nast@Uj'I.CY 
tekst: 

"Moje zainteresowania to : 
- komputery 
- sport 
- gotowanie i pieczenie." 
Nast@nie zaznaczamy jako blok tekst "komputery", wybieramy 

opcj~ Insert/Link i do okienka Link to wpisujemy nazw~ kotwicy 
poprzedzon'l znakiem #, czyli #komputer ( og61nie #nazwa _ kotwi
cy). 

Podobnie post@ujemy z haslami sport i gotowanie. 

Krok 13. WSTAWIANIE ODNOSNIKOW DO STRONY 
GLOWNEJ 

A by z dowolnego miejsca szybko wr6cie na pocz'l.tek strony gl6w
nej ustawiamy si~ w miejscu gdzie chcemy wstawie symbol po-
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wrotu na stron€( gl6wn'l_ i wybieramy opcj€( 
Insert/Image i do okienka Image file name na karcie Image 

wpisujemy odpowiedni<t nazw€( pliku (np. c_ up.gif- rysunek strzalki 
skierowanej do gory) . 

Nastl(pnie rysunek zaznaczamy jako blok, wybieramy opcj€( In
sert/Link i na karcie Link do okienka Link to wpisujemy nazw€( 
pliku ze stron'l_ gl6wn'l_ (w naszym przykladzie bylaby to nazwa in
dex.htm). 

Krok 14. WSTAWIANIE LICZNIKOW 

A by wstawic licznik zliczaj'l_cy osoby odwiedzaj'l_ce nasz<t stron€( 
idziemy na stron€( np. http://www.siteflow.com/, wybieramy link 
free counter i postl(pujemy zgodnie z zawarttt instrukcj'l_. 

Licznik mozemy r6wniez utworzyc korzystaj'l_c ze strony http:// 
www.webmedia.pl/webcount/ post((pujttc wedlug podanej tam 
instrukcji. 

Po umieszczeniu licznika na naszej stronie mamy dosti(JJ do r6z
nych statystyk i wykres6w np. zjakich system6w korzystaly osoby 
odwiedzaj'l_ce nasz<t stron€(, z jakiej korzystaly przegl'l_darki. 

Krok 15. POSTAC STRONY W HTML 

Podczas tworzenia strony WWW przy pomocy programu Netsca
pe Navigator Gold 3.0 generowany jest automatycznie kod ir6dlo
wy w HTML. Kod ten mozna obejrzec wybieraj<tc opcj€( ViewNiew 
Document Source. 

Postac zr6dlOW'l_ mozna edytowac wybieraj'l_C opcj€( View/Edit 
Document Source z tym, ze nalezy wpisac nazw€( dowolnego do
st€(pnego edytora tekstowego. Nazw€( t€( mozna zmienic w opcji 

Options/ Editor Preferences/karta General w okienku External 
editors/HTML source. 

Krok 16. UMIESZCZANIE WLASNEJ STRONY WWW W 
SIECI 

Utworzon<t stron€( WWW mozemy umiescic np. na serwerze in
stytutowym lub na serwerze polbox. 

W celu umieszczenia strony WWW na serwerze instytutowym 
nalezy zwr6cic si€( do administratora serwera po odpowiednie in
formacje. 

A by umiescic opracowantt stron€( WWW na serwerze pol box na
lezy najpierw zapoznac si€( z regulaminem dostl(pnym pod adre
sem: http://free.polbox.pl/regulamin.html 

Znaj'l_c regulamin wchodzimy na stron€(: http://free.polbox.pl 
i uaktywniamy umieszczony tam odsylacz e-mail!WWW 

Nastl(pnie wybieramy ikon€( 

lnformacje dot. wysylania stron WWW 

i dalej postl(pujemy wedlug zawartej tam instrukcji. 
Literatura uzupelniajl{ca: 
1. HTML- jezyk opisu dokumentu hipertekstowego- Wlodzimierz 

Macewicz, 
MIKOM, Warszawa, 1996 

2. Netscape nie tylko dla orl6w- John Dupuy, Intersoftland, War
szawa, 1996 

Hanna Mazur 
J.JYdzialowy Zaklad /nfornratyki 
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Piesn odmtadza 
,Piesn odmladza"- to dewiza kameralne

go ch6ru mieszanego dzialajll_cego przy Klu
bie Seniora PWr. Dziala on jui trzeci rok i 
skupia 17 mi!osnik6w wsp6lnego spiewu. 
Ch6r senior6w powstal z inicjatywy pani 
Krystyny Niemirowskiej, a jego dyrygentem 
jest nestor polskiej ch6ralistyki akademickiej 
- emerytowany prof. Andrzej Kordecki. W 
ostatnich latach przed II wojnll_ swiatowll_ byl 
on drugim dyrygentem Lwowskiego Ch6ru 
Technickiego. Zesp6l ten, kt6ry zainauguro
wa! swojll_ dzia!alnosc jako k6lko spiewac
kie w roku akademickim 1898/99 rekrutowa! 
swoich czlonk6w z grana sluchaczy lwow
skiej Szkoly Politechnicznej (p6zniej zwa
nej Politechnikll). Poczll_tki statutowego ist
nienia Ch6ru Technickiego si(lgajll_ roku 
1904/5, o czym swiadczll_ zachowane kroni
ki ch6ru. Juz w 1907 roku zbieral on Iaury w 
Warszawie i od tego czasu, az do wojny swia
towej odnosil wielkie sukcesy. W 1921 roku 
daje koncerty na Kaszubach i w Gdansku, a 
od 1922 roku wyjezd.Za prawie rokrocznie za 

granic(l. Sluchacze licznych miast Rumunii, 
Bulgarii, Turcji, Jugoslawii, W(lgier, Austrii, 
Lotwy, Estonii, Finlandii i Szwecji mogli 
uslyszec polskie piesni. Lwowski Ch6r Tech
nicki w uznaniu tej pracy propagandowej byl 
odznaczony Odznakll_ Honorowll_ II stopnia. 
Wystl(py we Lwowie i w kraju cieszyly si(l 
wielkim powodzeniem. 

Tradycje lwowskiego zespolu postanowi
li przeniesc do Wroclawia dwaj profesoro
wie Politechniki Wroclawskiej: Andrzej Kor
decki (byly spiewak, przewodniczll_cy i dyry
gent LChT) oraz Mieczyslaw Zachara (soli
sta LChT). Dzi(lki ich zapalowi i pracy juz w 
kilkanascie miesi(lcy od rozpocz(lcia dzialal
nosci naukowej i dydaktycznej na Politech
nice Wrodawskiej, pierwszy po wojnie stu
dencki zesp6l - Akademicki Ch6r Studen
t6w Politechniki uswietnia inauguracj(l II 
roku akademickiego 1946/4 7 Uniwersytetu 
i Po1itechniki we Wroclawiu. Dyrygentur(l 
ch6ru objll_l adiunkt PWr. Andrzej Kordecki, 
a piecz(l nad zespolem sprawowal bas-bary
ton inz. Mieczyslaw Zachara. 

Jak widac, w osobie prof. A.Kordeckiego 
Ch6r Klubu Seniora rna niezwykle doswiad-
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czonego, oddanego krzewieniu polskiej pie
sni ch6ralnej dyrygenta. Nasi seniorzy, kt6-
rzy rozpocz(lli pr6by 26 pa:ldziemika 1995, 
mimo poczcttkowych trudnosci, podtrzymy
wani na duchu przez swojego mistrza wy
St<tPili juz na Noworocznym Spotkaniu 
Oplatkowym 9 stycznia 1996. Od tej pory 
pracujctc systematycznie, nie szcz(ldzctc swo
ich sil, stale wzbogacajct sw6j repertuar i 
uswietniajct swymi spiewem uroczystosci z 
okazji swictt narodowych, spotkan swicttecz
nych czy karnawalowych. Proponujct tez 
wsp6lne spiewanie z publicznosciq, co po
zwala sluchaczom uczestniczyc w ich wyst(l
pach. Ch6rzysci majct w swoim gronie poet
k(l - panict Joann(l Michalec, kt6ra napisala 
slowa do hymnu ,My Emeryci". Sctdzctc ze 
slow tej piesni, :i:ycie na emeryturze moze bye 
pi(lkne, a szczeg6lnie dla czlonk6w Ch6ru 
Klubu Seniora. St!!d apel do emerytow i 
rencistow PWr, a by wzmocnili szeregi cho
ru, a na pewno nie b~d!! :lalowali. 

Jlanna AVa5kowska 

Dzil(kujl( mgr ini.. Andrzejowi Ostoi-Soleckiemu 
- kicrownikowi sekcji spraw studenckich za po
moc przy opracowaniu material6w archiwalnych. 
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Mysl globalnie, 
dzialaj lokalnie 

Dzien 21 lutego we Wroclawiu stal pod 
znakiem reformy samorz<tdowej. Odbyly si(( 
wtedy az dwa spotkanja na ten temat. W obu 
uczestniczyli przedstawiciele wladz central
nych. Pierwsze z nich zorganizowane przez 
Grup(( Windsor i biuro posla M.K.Ujazdow
skiego odbylo si(( w sali obrad wroclawskiej 
rady miejskiej. Obecni tu byli minister Mi
chal Kulesza, prezes Urz((du Mieszkalnic
twa Slawomir Najnigier, poslowie Jan 
Chmielewski, Michal K.Ujazdowski i Ta
deusz Wrona (AWS), wicewojewoda dr 
Andrzej Los i liczni przedstawiciele samo
rz<td6w lokalnych. Refaraty wyglosili takze 
Scott Carpenter dyrektor Instytutu Republi
kanskiego, specjalista od polityki informa
cyjnej, Krzysztof Pr((dki - przewodniCZ<tCY 
Sejmiku Samorz<tdowego Wojew6dztwa 
Walbrzyskiego, Piotr Roman - przewodni
CZ<tCY Sejmiku Samorz<tdowego Wojew6dz
twa Jeleniog6rskiego i Rafal Matyja - prze
wodnicz<tcy Krajowego Komitetu Konser
watywnego 

Drugie spotkanie, zorganizowane przez 
,.Solidarnose" w auli PWr, r6wniez zgroma
dzilo cz((se wyzej wymienionych os6b, przy
byli takze min. Andrzej Wiszniewski 
(KBN), podsekretarza stanu w MEN An
drzej Karwacki, podsekretarz stanu w Mi
nisterstwie Zdrowia i Opieki Spolecznej 
Janusz Solarz, szef zespolu doradc6w ko
ordynatora reform spolecznych Andrzej Ste
czynski i komendant stolecznej policji in
spektor Michal Otr((bski. Gosemi konferen
cji byli r6wniez JM Rektor PWr prof. An
drzej Mulak i Prorektor ds. Og6lnych dr 
Ludomir Jankowski. 

Dzialacze samorz<tdowi wypowiadali si(( 
na temat swoich obaw i nadziei zwi<tzanych 
z reformlb a przedstawiciele rz<tdu i wladzy 
ustawodawczej starali si(( przedstawie 
obiektywne przeslanki zmian. Posel Jan 
Chmielewski podkreslil, ze m6wi<tC 0 utwo
rzeniu kolejnego szczebla struktury samo-

rz<tdowej wiele os6b zapomina, ze istnieje 
on ju:i: i tak w postaci rejon6w. Obecna zmia
na rna wi((c nie tyle zwi((kszye liczb(( pra
cownik6w administracji rz<tdowej lub samo
rz<tdowej, ile zmienie zdecydowanie kom
petencje poszczeg61nych szczebli wladzy. 
Nowa struktura pozwoli na oszcz((dnosci 
finansowe, a tym samym na przekazywanie 
wladzom samorz<tdowym funduszy odpo
wiednich do powierzanych im zadan, np. 
utrzymywania szk6l podstawowych (gminy) 
i ponadpodstawowych (powiaty) . 

Jak stwierdzilmin. Kulesza, ,polski sys
tem edukacyjny pochodzi z czas6w stali
nowskich, a jego podstawy - nawet z cza
s6w carskich; system opieki zdrowotnej rna 
struktur(( organizacyjna utworzona w latach 
czterdziestych, zas system bezpieczenstwa 
zbiorowego (policja) odwzorowuje rozwi<t
zania przyj((te w latach trzydziestych w Ro
sji Sowieckiej". Mimo wprowadzenia samo
rz<td6w gminnych przetrwalo wiele z daw
nego porz<tdku. Spraw(( pogarsza niejasny 
spos6b rozliczania finans6w. Nie rna wia
rygodnych danych okreslaj<tcych koszta 
dzialania poszczeg61nych instytucji pan
stwowych. Reformy S'l wi((c niezb((dne. 

W czasie debaty przypomniano tez, :i:e 
wym6g przeprowadzenia reformy terytorial
nej wynika z nowej konstytucji . Podkresla
no potrzeb(( tworzenia duzych, silnych wo
jew6dztw, zwlaszcza na zachodzie kraju, by 
przeciwdzialae stopniowemu, nieformalne
mu uzale:i:nianiu si(( malych region6w od 
osrodk6w zewn((trznych. 

Dyskutowano o proponowanych formach 
ordynacji wyborczej: oczywiste jest, ze na 
szczeblu powiat6w wybory powinny bye 
proporcjonalne, ale w gminie b<td<t one ra
czej wi((kszosciowe. 

Na pytanie zadane prof. M.Kuleszy o 
wplyw zmian struktury panstwowej na fi
nansowanie uczelni wy:i:szych nie udalo mi 
si(( uzyskae zdecydowanej odpowiedzi. 
Wydaje si((, ze jedyn<t znacz<tClb choe nie 
wynikaj<tq z reformy terytorialnej, zmian'l 
b((dzie uwzgl((dnianie w wydatkach resor
towych coraz liczniejszych wy:i:szych szk6l 
zawodowych i wynikaj<tCY st<td efekt kr6t
kiej koldry. 

Zaklad Using Socjalnych Politechniki Wroclawskiej 
organizuje (po raz trzeci) 

KONCERT WIELKOPOSTNY 
pod patronatem 

JM Rektora Politechniki Wroclawskiej prof.Andrzeja Mulaka 
i JM Rektora Uniwersytetu Wroclawskiego prof. Romana Dudy. 

Koncert odbet.dzie siet. w dniu 5.04.1998r., o godz. 19°0 w kosciele sw. 
Ignacego przy ul. Stysia 16. 

Artysci wykonaj<~: dzielo Aleksandra Greczaninowa ,Liturgia sw. Jana 
Zlotoustego" op. 79. 
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Pozyczki 
dla studentow 

W wyniku uzgodnien MEN z Og6lnopol
skim Porozumieniem Samorz<td6w Studenc
kich w pazdzierniku 1998 ma rozpocz<te 
dzialalnose Panstwowy Fundusz Po:i:yczko
wy dla Student6w. Nowa ekipa rz<tdowa 
rozwin((la projekt dokumentu, kt6ry poja
wil si((juz w roku 1996. Wtedy nie nadano 
sprawie biegu, gdyz w bud:i:ecie panstwa 
zabraklo srodk6w na uruchomienie fundu
szu. Wedlug wst{(Pnych ustalen pocz<ttko
wo pozyczki b<td<t wyplacane tylko studen
tom z dw6ch srodowisk akademickich, 
prawdopodobnie z Warszawy i Poznania. W 
innych osrodkach akademickich rna to na
St<tPie nie p6zniej ni:i: l.pazdzjernika 2001r. 

Po:i:yczki z Panstwowego Funduszu Po
:i:yczkowego dla Student6w maj<t stanowie 
uzupelnienie stypendi6w i bye nisko opro
centowane. Intencj<t autor6w projektu jest, 
aby z pozyczek mogly skorzystae te osoby, 
kt6re obecnie muszvezygnowae ze studi6w 
ze wzgl((d6w materialnych. 

Wnioski o kredyty na studia, zlo:i:one przez 
samych zainteresowanych, b<td<t opiniowa
ne przez komisj(( zlozon<t z przedstawicieli 
wladz uczelni i samorz<tdu studenckiego. 

Pieni<tdze funduszu mog<t bye r6wniez 
przeznaczane na rozwi<tzywanie problem6w 
socjalnych spolecznosci studenckich, m.in. 
na budow(( lub remonty dom6w studenc
kich, stol6wek i innych obiekt6w zwi<tza
nych z uczelniami . 

Zasady gospodarki finansowej funduszu 
maj'l bye okreslane przez ministra edukacji 
narodowej wsp6lnie z szefem resortu finan
s6w. Organem nadzoruj<tcym fundusz rna 
bye minister edukacji narodowej, a piecz(( 
nad nim sprawowae b<tdzie szescioosobo
wa rada nadzorcza powolywana na 3 lata 
przez ministra edukacji narodowej. 

Fundusz b<tdzie czerpae srodki na realiza
cj(( swoich cel6w z dotacji panstwa, zapi
s6w, darowizn krajowych i zagranicznych, 
odsetek z lokat bankowych i obligacji Skar
bu Panstwa, z dzialalnosci gospodarczej i 
emisji wlasnych obligacji, a tak:i:e ze spla
conych po:i:yczek. 

Jednak, jak stwierdza w ,Miesi((czniku 
Politechniki Warszawskiej" dr AnnaJankow
ska (Politechnika Warszawska), czlonkini 
Rady Gl6wnej Szkolnictwa Wyzszego, przy
j((ta koncepcja jest ryzykowna. Jej zastrze
:i:enia budzi przyj((ta przy realizacji progra
mu formula organizacyjna panstwowego fun
duszu celowego. Dotychczasowe doswiad
czenia wykazaly, :i:e panstwowe fundusze 
celowe maj<t wysokie koszty wlasne, a po
nadto dzialaj'l cz((sto niegospodarnie. Stwa
rza to wysoki poziom ryzyka dla powodze
nia calego systemu kredyt6w na studia. 0 
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Marzec '68 - spotkanie po latach 
Wsr6d wielu obchod6w i uroczystosci 

zwil:l_zanych z roczniq wydarzen politycz
nych z marca 1968 roku nie zawsze pamit(
ta sit(, ze dla znaczl:l_cej czt(sci spoleczenstwa 
byl to przede wszystkim bunt student6w 
przeciwko represyjnej i ograniczajl:l_cej ak
tywnosc obywateli rzeczywistosci. Rzadko 
kiedy wspomina sit(, ze miejscem strajk6w 
mlodziezy byla nie ty1ko Warszawa. 

K.Surmacz na skutek represji mogla skon
czyc studia dopiero po latach. 

w dyskusji podkreslano masowosc, zaan
gazowanie i spontanicznosc dzialan, a tak
ze zdyscyplinowanie student6w: podczas 
strajku panowal porz14dek, nie doszlo do 
zadnych dewastacji. 

,Wydarzenia marcowe" cil:l_gnt(ly sit( do 
maja. Choc sami protestujl:l_cy mieli nikli:j_ 
nadziej(( na przezwyci((zenie zalozen syste
mu komunistycznego i strajkowali pod mi
nimalistycznymi (jak dzis moze sit( wyda
wac) haslami typu ,Socjalizm- tak, wypa
czenia - nie", dokonali czegos istotnego: 
zmieni\i swiadcmosc znaCZI:j_Cej CZ((SCi mlo
dej inteligencji polskiej. 

Dyskusja zakonczyla sit( wnioskami. JM 
Rektor zaproponowal, by w jakiejs formie 
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utrwalic wydarzenia marca '68 dla potom
nych. Przedstawiciele ,Solidarnosci" zade
klarowali pract( nad realizacjl:l_ tego zadania: 
przejrzenie zbior6w archiwalnych, zebranie 
wypowiedzi uczestnik6w wypadk6w. 

Jednoczesnie zaapelowano do wladz PWr, 
by podji:j_c dzialania slu:li:j_ce integracji stu
dent6w i nauczycieli. Pozostaje otwarte py
tanie o ich formt(. 

Spotkanie po latach bylo okazji:j_ do wielu 
wzruszen. Dla niekt6rych os6b byla zasko
czeniem informacja, ze duzy material fak
tograficzny dotyczl:l_cy wydarzen marcowych 
na Politechnice mozna znalezc w Ksit(dze 
Jubileuszowej 50-lecia Politechniki Wro
clawskiej I 945-1995. Wszystkich zaintere
sowanych historil:l_ Uczelni odsylamy do tego 
opracowania. 

Wroclaw byl wlasnie jednym z protestu
ji:l_cych osrodk6w akademickich. Wydarze
nia marcowe mialy d1a niego podw6jne zna
czenie: nie tylko krystalizowaly pogli:j_dy 
polityczne znaczl:l_cej grupy mlodziezy, ale i 
integrowaly wykorzenionl:l_ przez migracjt( 
spolecznosc miasta. Mlodzi ludzie, kt6rzy 
zaczt(li w tym czasie aktywnl:l_ dzialalnosc 
polityczn<~., czt(sto pozostawali jej wierni 
przez dlugie lata . Zaowocowalo to w roku 
1980, gdy uczestnicy wydarzen marcowych 
tworzyli zrt(by ,Solidarnosci". 

11 marca 1968- robotnicy FSO na Zeraniu idq na wiec 

12 marca odbylo sit( uroczyste posiedzenie 
Prezydium KZ NSZZ ,Solidarnosc". Wzit(li 
w nim udzial obecni i byli pracownicy i stu
denci, kt6rzy byli organizatorami i aktywny
mi uczestnikami strajk6w studenckich. 

Przybyli czlonkowie Komitetu Organiza
cyjnego Wiec6w Uczelni reprezentujl:l_cy 
poszczeg6lne uczelnie. Z Politechniki Wro
clawskiej byl Waclaw Jakacki, Konstancja 
(Katarzyna) Surmacz i Wojciech Myslecki, 
z Uniwersytetu- Stanislaw Januszewski, z 
Akademii Rolniczej- pani prof. Grabinska 
z synem. 

Obecni byli tez: dr Ryszard Krasnodt(b
ski, 6wczesny wykladowca matematyki na 
PWr, kt6ry na znak solidarnosci ze studen
tami podji:j_l protest glodowy, doc. Pawel 
Zworski, mgr Ewa Czyliewicz-Przekwas, dr 
Mieczyslaw Wojtas, mgr Gabriela Janu
szewska i studiujl:l_cy w 1968 roku na Uni
wersytecie Wroclawskim, aresztowany, p6Z
niejszy przewodniczl:l_cy Komitetu Strajko
wego z grudnia 1981 i przewodniczl:l_cy ,S" 
Regionu Dolny S\l:l_sk Marek Muszynski. 

Wladze Uczelni byly reprezentowane 
przez JM Rektora prof. Andrzeja Mulaka i 
Prorektora ds. Og6lnych dr Ludomira Jan
kowskiego. Obecni byli tez mlodzi ludzie 
ze szkoly sredniej, uczestnicy konkursu hi
storycznego. 

Podczas spotkania dr Wojciech Myslecki 
przedstawil szeroki obraz wydarzen sprzed 
30 lat. Wspominano demonstracjt(, pr6by 
rozbicia akcji protestacyjnej, represje, kt6-
re dotknt(ly bardzo wiele os6b. Poczi:j_tkowo 
az 1200 student6w bylo relegowanych z 
uczelni, wielu z nich dostalo ,wilczy bilet", 
liczni zostali powolani do wojska albo ska
zywani pod falszywymi zarzutami. Pani 

PRACOWNIA ... 
Dok01iczenie ze wany 17 

ka danych przy uzyciu programu DAS 
2000). Ocent( odpornosci termicznej two
rzyw termoplastycznych wykonuje sit( tu 
metodi:j_ Vicat oraz HDT w zakresie do 
300°C. Oznaczanie wskaznika plyni((cia 
tworzyw sztucznych przeprowadza sit( w 
zakresie 30-400°C. 

Pracownia dysponuje nast((pUji:j_Ci:j_ apara
turi:j_ specjalistyczni:j_: 

I. LR I OK Materials Testing Machine 
(Lloyd). 

2. Rheo-Tester 1000 (Goettfert). 
3. Rheocord 9000 with RHEOMIX, RHE

OMEX 252 and CTWI 00 (HAAKE). 

4. Resil 5.5 Instrumented Impact Tester 
(Ceast). 

5. HDT/Vicat 3 (Ceast). 
6. Melt Flow Junior (Ceast). 
Tak wyposai:ona pracownia stwarza tei: 

szerokie moi:liwosci dydaktyczne. 
Mozna tu prowadzic kursy dotyczl:l_ce re

cyklingu tworzyw sztucznych.Jest to atrak
cyjna oferta dla tych wydzial6w Politechni
ki Wroclawskiej, kt6rych studenci stykajl:l_ 
Sit( w praktyce zawodowej z tworzywami 
sztucznymi. 

Dalsze informacje o mozliwosciach sko
rzystania z uslug PRACOWNI RECYKLIN
GU TWORZYW SZTUCZNYCH mozna 
uzyskac u dr Marka Kozlowski ego, tel.: 
206212, 3203554, fax.: 221580, 3280229, 
e-mail: kozlowski@ marek.itn.pwr.wroc.pl. 
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0/a wielbicieli lotnictwa. techniki. 
histodi. sportu i przygody dla 
wsz.ystkich 

Trzeba 
koniecznie zobaczyc! 

We wroclawskim Arsenale - oddziale 
Muzeum Historycznego uroczyscie otwar
to 20 lutego 1998 r. wystaw~ poswi~con<t 
polskiemu lotnictwu wojskowemu w pierw
szym dwudziestoleciu jego istnienia. 

Pierwsze loty i pierwsze walki ... 
Za pierwszy polski lot bojowy uwaza si~ 

akcj~ przeprowadzon<t w dniu 5 listopada 
1918 roku. Samolot ,Brandenburg" wystar
towal ze zdobytego dopiero dzien wczesniej 
lwowskiego lotniska na Lewand6wce, by 
zbombardowac pozycje ukrainskie. Dalsze 
lata przyniosly wspanialy rozw6j polski ego 
lotnictwa - zar6wno w dziedzinie praktyki 
lotniczej jak konstrukcji. 

Wystawa zorganizowana w Arsenale jest 
jednym z element6w obchod6w 80-lecia 
naszego lotnictwa wojskowego. Zgroma
dzono tam ponad 600 pozycji archiwali6w 
pochodz'l,cych z kilkunastu muze6w i ze 
zbior6w prywalnych: dokumenty, mapy, cza
sopisma, ksi<t:lki oraz imponuj'l,ca ilosc 
zdj~c. Niestety, niewiele jest tu sprz~tu lot
niczego: pojedyncze smigla i inne drobne 
elementy wypsazenia. 

A przeciez byly to czasy drewnianych kra
townic (zeber z listewek) napr~zonych dru
tem i powleczonych cellonowym pl6tnem. 
Nie byly to na pewno ,stalowe ptaki"! Tym 
wi~kszy szacunek budz<t te prezentowane na 
wystawie. ,Popatrz, to z PZL P.-6" slychac 
bylo szepty nad kawalkiem pomi~tej blachy. 

Dla przysztych lotnik6w 
Akademicki Klub Lotniczy PWr b~

dzie mial swoje pomieszczenia w budyn
ku P.-6 przy ul. Chelmonskiego. 

Klub zapowiada zorganizowanie teo
retycznych szkolen szybowcowych. 
B~d<t one prowadzone przez instrukto
r6w z Aeroklubu. Okres szkolenia wy
niesie ponad 60 godzin i zakonczy si~ 
egzaminem. 
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C6Z, wojna swiatowa i 50 lat PRL-u doko
naly ogromnych spustoszen tak:le i w tej 
dziedzinie. St<td tez slowa wielkiego uzna
nia nale:l<t si~ zespolowi przygotowuj'l,ce
mu ekspozycj((, a zwlaszcza Wojciechowi 
Sankowskiemu - pomyslodawcy i autoro
wi wystawy, kt6ry b((d<tc architektem z za
wodu wykazal si(( niezwyklym znawstwem 
tematyki. Podziwiano tez prezentowane na 

zycji, produkuj'l,cy nowoczesne samoloty 
wedlug najnowszych technologii. W koncu 
I at trzydziestych polskie lotnictwo wojsko
we bylo wyposazone calkowicie w polskie 
samoloty! Szkoda, ze sposr6d wieku zbu
dowanych maszyn zachowala si~ w kraju 
tylko jedna PZL P 11 C. Swietnie uzupelnial
by materialy archiwalne, ale wypozyczenie 
tego eksponatu na wystaw~ nie bylo mozli-

wystawie jego akwa
rele obrazuj'l,ce daw
ne samoloty. S<t nie 
tylko pi~kne, ale jed
noczesnie poprawne 
technicznie, co nie 
jest powszechne 
wsr6d maJ uj 'l,Cych 
lotnictwo artyst6w. 
Wystaw~ podzielo

no na cztery dzialy: 
• powstanie lotnic

twa wojskowego w 
koncu 1918 roku, 

• rozw6j i dziabnia 
lotnictwa wojskowe
go w latach 1919-
1920, 

• organizacja lot
nictwa w okresie 
mi~dzywojennym, 

• polski przemysl 
lotniczy. 

0 ile pierwsze dzia
ly S<t opracowane bar
dzo dokladnie, to dal
sze powinny docze
kac si~ uzupelnien. 
Organizacja lotnic
twa i przemysllotni
czy w okresie mi((
dzywojennym to te
maty bardzo obszer-

1--------------~ we - traktowany jest jak 

Chcielibysmy przypomniec nazwi
ska tych os6b dzialaj'l,cych w lotnic
twie i polskim przemysle lotniczym, 
kt6re nast~nie zwi<~.zaly swoje losy z 
Politechnik<t Wroclawsk'l,. S<t to: 

• prof. Ryszard Paderewski, kt6ry 
w latach 1936-39 pracowal w PZL 
Warszawa j ako konstruktor, 

• prof. Wladyslaw Chowaoiec - w 
latach 1935-39 pracowal w PZL War
szawa, byl tam szefem produkcji; w 
latach 1930-35 odbyl praktyk~ zawo
dow<t we Francji, 

• prof. Robert Szewalski - w 1939 
roku walczyl w 6. Pulku Lotniczym, 

• prof. Jerzy Henryk Teisseyre -
w latach 1926-28 studiowallotnictwo 
odbyl praktyk~ we Francji; w latach 
1928-39 byl zatrudniony w LWS Lu
blin, gdzie opracowal 20 konstrukcji 
samolot6w; w Jatach 1941-46 praco
wal w THK w Turcji; 

• prof. Andrzej Teisseyre - w !a
tach 1936-39 pracowal w PZL War
szawa nad silnikami samolotowymi. 

R6wniez osoba gl6wnej postaci wy
stawy, kapitana Wiktora Komorow
skiego wi<~.:le si~ z Politechnik<t Wro
clawsk<t ze wzgl~du na jego wnuka -
prof. Ludwika Komorowskiego. 

relikwia narodowa. 
Wystawa dedykowana 

jest pami~ci kpt. Wikto
ra Komorowskiego, kt6-
ry zgin<tl w 1952 roku 
podczas przesluchania w 
areszcie sledczym we 
Wrodawiu. Byl ofiar
nym pilotem ,pierw
szych pocz<~.tk6w" - lata} 
i walczyl w polskich 
eskadrach w 1918 i 1920 
roku. P6zniej sluzyl w 
Toruniu w dow6dztwie 
lotnictwa. Internowany 
w Rumunii wraca po 
wojnie i osiedla si(( na 
Dolnym Sl<tsku. Areszto
wany podzielil los wie
Ju ... 

Nalezy oczekiwac, ze 
wroclawska wystawa tra
fi takze do innych miast 
w Polsce, bye moze sta
nie si(( celem szkolnych 
wycieczek. Powinna stac 
si(( stal<t ekspozycj'l, mu
zealn<t. Gdzie? - Moze w 
Krakowie, a moze w 
,Muzeum Orlinskiego" 
we Wroclawiu. 

ne, ciekawe, a malo znane. Godoy uwagi jest 
fakt, ze startuj'l,c w 1918 roku z zerowego 
poziomu Polska w ci<~.gu 20 !at zbudowala 
przemysllotniczy o znacz<~.cej w Europie po-

Bogdan Ginter 

Autor jest przcwodnicz11_cym zarcjestrowancgo w 
styczniu br. Akademickicgo Klubu Lotniczego Po

litechniki Wroclawskicj 

Gwasz 
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ESPRIT -COPERNICUS 
The European Union's 

Information Technologies RTD Programme 

23 i 24 kwietnia we Wroclawiu odbl(dzie 
sil( sympozjum, kt6rego tematemjest: ,Roz
proszone przedsil(biorstwo, Inteligentna 
automatyzacja i Benchmarking Przemyslo
wy"-,Zastosowanie ICT w praktyce" 

Organizatorzy: 

Komisja Europejska, DG III Industry, 
Wroclawskie Centrum Transferu Technolo
gii (WCTT), Komitet Badan Naukowych 
(KBN). 

Honorowi przewodniczltcy: 

Zdzislaw BIALEK WSM ,Krotoszyn" 
S.A. (PL) 

Andrzej MULAK, Politechnika Wroclaw
ska (PL) 

Przewodniczltcy: 

Jan Koch, WCTT, Politechnika Wroclaw
ska (PL) 

Czlonkowie Komitetu Organizacyjne
go: 

Vittorio CHIESA, CNR-ITIA (UK) 
Roman DZIUBA, WCTT, Politechnika 

Wroclawska (PL) 
Paolo GARELLO, Komisja Europejska, 

DG III Industry 
Lothar KAISER, Institute fur Steurung

stechnik, University of Stuttgart (D) 
Andrej KUTIN, Moscow State Universi

ty of Technology (RU) 
Lazlo Monostori, MTA-SZTAKJ (Compu

ter and Automation Research Institute (HU) 
Zdzislaw PAWLAK, KBN (PL) 
Andres PETURSSON, Komisja Europej

ska, DG III Industry 
Carl-Erik SKJOELSTRUP, Odense Steel 

Shipyard (DK) 
Thomas SKORDAS, Komisja Europejska, 

DG III Industry 

Cele sympozjum 

Celem sympozjum jest zorganizowanie 
otwartego forum dyskusyjnego, w czasie 
kt6rego uczestnicy bl(d<t mogli wymienic 
sil( doswiadczeniami oraz przedyskutowac 

najnowsze osittgnil(cia i trendy w zakresie 
Przedsifibiorstwa rozproszonego, Inteligent
nej automatyzacji i Benchmarkingu przemy
slowego . Na konferencji zaprezentowane 
zostantt niekt6re projekty realizowane w 
ramach programu ESPRIT i COPERNICUS. 
Szczeg61ny nacisk polozony bl(dzie na wy
mianl( praktycznych doswiadczen w zasto
sowaniu rozwittzan ICT (Information and 
Communication Technology). 

Sympozjum umozliwi spotkanie przemy
slowc6w i badaczy z calej Europy. Zostantt 
przedstawione informacje na temat mozli
wosci wsp6lpracy w zakresie badan i inno
wacji w technologii . 

Oczekujemy, ze w sympozjum udzial we
zmtt przedstawiciele przemyslu, stowarzy
szen przemyslowych, wladz regionalnych, 
krajowych i naukowcy. 

Sekretariat konferencji : 

Roman DZIUBA 
Lokalny Sekretariat Sympozjum 
Wroclawskie Centrum 
Transferu Technologii 
Politechnika Wroclawska 
50-371 Wroclaw, Polska 
ul. Lukasiewicza 3/5 
Tel.: (+48 71) 320 33 18 
Fax: (+48 71) 320 39 48 
e-mail: romek@itma.pwr.wroc.pl 

Attn . Andres PETURSSON 
European Commission 
DG III /F.7 
Rue de Ia Loi 200 (N-105-7/99) 
B-1 049 Brussels 
Fax: +32 2 299 1184 
E-mail : Andres.Petursson@dg3.cec.be 

Wszystkie dodatkowe informacje mozna 
odnalezc na stronach intemetowych WWW 
pod adresem URL: 

http://www. cord is.J u/ es p rit/s rc/po
Jand98.htm 

http:/ /www.itma. pwr. wroc.pl/wctt/ 
esprit.htm 

Szymon Kubik 
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NA WJ:7JZIALACH 

ELEKTRYCZNY 

19 stycznia 1998 odbylo sil( posiedze
nie Rady Wydzialu. Szczeg6lnie ser
decznie powitano na nim prof. Andrze
ja Kordeckiego i dr Tadeusza Matusia
ka, kt6rzy pod koniec roku 1997 obcho
dzili jubileusz 85-lecia urodzin. Jubila
ci otrzymali wittzanki kwiat6w oraz po
dzil(kowania za wieloletnittpracl( dydak
tyczntt i naukowtt. 

Dziekan przekazal informacjl( o nada
niu panu prof. Marianowi Cegielskie
mu tytulu doktora honoris causa Pria
zowskiego Uniwersytetu Technicznego 
w Mariupolu na Ukrainie. 

Dziekan poinformowal, ze z dniem 
1.01.1998 zostal mianowany na stano
wisko profesora zwyczajnego prof. 
J.Malko. 

W glosowaniu jawnym postanowiono 
dokonac zmiany w programie dziennych 
studi6w magisterskich przez wprowa
dzenie kursu ,Funkcje zmiennej zespo
lonej" zamiast ,R6wnan r6:lniczkowych 
czttstkowych". 

W glosowaniu jawnym postanowiono 
zmienic nazwl( specjalnosci na studiach 
dziennych magisterskich z obecnie obo
wittzujttcej ,Inzynieria Wysokonapil(
ciowa i Materialowa" na ,Technologia 
i Diagnostyka w Elektrotechnice". 
Zmieniono tez nazwl( specjalnosci na 
studiach zaocznych inzynierskich (oraz 
po uruchomieniu uzupelniajttcych ma
gisterskich) z obecnie obowittzujttcej 
,Technologia Elektrotechniczna" na 
,Technologia i Diagnostyka w Elektro
technice". 

W glosowaniu jawnym wil(kszoscitt 
glos6w poparto ankietl( zgloszenia wy
boru typu studi6w dziennych na kierun
ku Elektrotechnika na Wydziale Elek
trycznym. 

W glosowaniu tajnym poparto wnio
sek o powolanie dr hab.inz. Jana Zawi
laka na stanowisko profesora nadzwy
czajnego PWr na czas nieokreslony. 

W glosowaniu jawnym jednomyslnie 
poparto wniosek dr inz. Janiny Po
spiesznej o przedluzenie stypendium 
habilitacyjnego do 31.07.1998. 

Wil(kszoscitt glos6w poparto wniosek 
o powolanie dr hab.inz. Artura Wilczyn
skiego na stanowisko profesora nadzwy
czajnego PWr na okres 5 lat. 

Poparto wniosek mgr inz. Pawla Ko
styly o przedluzenie stypendium doktor
skiego do 31.07.1998. 
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Postanowiono otworzyc konkurs na 
stanowisko profesora nadzwyczajnego 
PWr w specjalnosci ,Diagnostyka Ma
terial6w Elektrotechnicznych". 

RW w glosowaniu tajnym otworzyla 
przew6d doktorski mgr inz. Andrzejo
wi Bachremu i powolala na promotora 
prof. T.Lobosa. 

Postanowiono oglosic konkurs na sta
nowisko asystenta naukowo-dydaktycz
nego w Zakladzie Urzttdzen Elektroener
getycznych i powolano komisj(( konkur
sowll:. 

Postanowiono otworzyc przew6d dok
torski mgr ini:. Grzegorza Zymalskiego 
z KGHM ,Polska Miedi" i powolano na 
promotora prof. J.Zawilaka. 

W glosowaniu jawnym jednomyslnie 
poparto wniosek o przedluzenie urlopu 
bezplatnego o jeden rok, tj. do 
31.08.1999, dr inz. B.Kasztennemu w 
zwittzku z mozliwoscill: podj((cia przez 
niego w USA wysokiej rangi badan na
ukowych. 

Dziekan poinformowal Rad((, ze w 
zwill:zku z likwidacjll: na uczelni 5 insty
tut6w mi((dzywydzialowych pojawila sit( 
koniecznosc podzialu 1-21 pomi((dzy 3 
Wydzialy: Elektryczny, Elektroniki i PPT. 
Kwestill: dyskusyjntt pozostaje jeszcze 
podzial majll:tku podzielonego instytutu. 

W ramach ,Akcji 500 komputer6w" 
wydzial otrzymal3 8 nowych komputer6w. 

Prof. T.Ortowska-Kowalska poinfor
mowala, ze prof. Jan Koch wsp61nie z 
gruP'l: inicjatywnll: opracowuje wniosek 
do Rady Gl6wnej Szkolnictwa Wyzsze
go o wyrazenie zgody na uruchomienie 
nowego kierunku studi6w ,Zarzll:dzanie 
i Inzynieria", kt6rego absolwenci bt<dll: 
przygotowani r6wnie dobrze z zakresu 
organizacji, zarzll:dzania, finans6w, jak 
i z okreslonej dziedziny technicznej . Po
stanowiono wydelegowac przedstawi
cieli Wydzialu Elektrycznego do Komi
sji ds. przygotowania w.w. zalozen pro
gramowych. 

Na posiedzeniu 9.02. 1998 RW uczci
la pami((c tragicznie zmartego prof. An
drzeja Jellonka minutll: ciszy. 

Wi((kszoscill:glos6w poparto propozy
cj(( korekty planu dziennych studi6w 
inzyniersko-magisterskich, przedstawio
nll: przez Kolegium Dziekanskie. 

W glosowaniujawnym postanowiono 
powierzyc I 0 godzin wykladu z przed
miotu ,Systemy kontroli i sterowania w 
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Nowe Studium 

Podyplomowe 
Dwa wydzialy Politechniki Wroclawskiej 

Wydzial lnformatyki i Zarzll:dzania oraz Wy
dzial Mechaniczno - Energetyczny podj({ly 
wsp6lne przedsi({wzi({cie i zorganizowaly Stu
dium Podyplomowe Systemy Zarz:tdzania i 
Nowe Technologie w Energetyce i Cieplow. 
nictwie. Oferta ta jest skierowana do energe
tycznego sektora gospodarki, znajduj~tcego si({ 
w okresie intensywnej transformacji. Polega 
ana na deregulacji (demonopolizacji) i wdra
i:aniu zasad gospodarki rynkowej . Studium rna 
charakter nauczaj~tco-praktyczny. Przeznaczo
ne jest gl6wnie dla kadry kierowniczej wyzsze
go i sredniego szczebla oraz kadry inzynier
skiej o dlugim stai:u pracy (I 0- 15 I at) w przed
si({biorstwach energetyki cieplnej, elektrocie
plowniach i elektrowniach. Jego eel em jest do
starczenie sluchaczom wiedzy przydatnej w 
umiej({tnym zarz~tdzaniu przedsi({biorstwem 
energetycznym i w prognozowaniu jego roz
woju. 

Nauka trwa 2 semestry i obejmuje 270 go
dzin zaj((_c prowadzonych w formie wyklad6w, 
cwiczen audytoryjnych i laboratoryjnych oraz 
przygotowanie pracy dyplomowej. Zaj({cia dy-

Zloty klucz 
jeszcze raz 

,Pryzmat" donosil w numerze I 03 o dw6ch 
nagrodach ,Golden Key Awards" przyznanych 
dr hab . Henrykowi Kasprzakowi (lnstytut Fi
zyki 1-9) oraz dr Ryszardowi Radomskiemu 
(Instytut Chemii Fizycznej i Teoretycznej, 1-
30) w Londynie, na wystawie ,The London 
International Invention Fair". Odnalazl si({ 
trzeci laureat takiej nagrody, prof. Andrzej 
Miniewicz z Instytutu Chemii Fizycznej i Teo
retycznej, kt6ry to samo wyr6i:nienie otrzymal 
za zespolowe dzielo: konstrukcj({ modulatora 
cieklokrystalicznego dla holografii w czasie 
rzeczywistym. Wraz z nim autorami konstruk
cji (i laureatami nagrody zlotego klucza) byli: 
dr inz. Stanislaw Bartkiewicz, obecnie adiunkt 
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daktyczne b({dlt prowadzone przez nauczycieli 
akademickich obu wydzial6w (lnformatyki i 
Zarz~tdzania oraz Mechaniczno-Energetyczne
go ), profesor6w z Wydzialu Elektrycznego oraz 
pracownik6w naukowych z Wydzialu Prawa 
Uniwersytetu Wroclawskiego i Akademii Eko
nomicznej . Program l~tczy zagadnienia ekono
miczno-finansowe, organizacyjne oraz zagad
nienia rozwoju techniki i technologii. Szcze
g61ny nacisk polozony zostanie na istotne pro
blemy wsp6lczesnych technologii racjonalizu
j~tcych wytwarzanie, dystrybucj({ i zui;ycie r6i:
nych postaci energii z uwzgl({dnieniem aspek
tu prawno-ekonomicznego. 

W wyniku rekrutacji przeprowadzonej 
przede wszystkim przez Wydzial Mechanicz
no-Energetyczny 34 osoby zostaly uczestni
kami I edycji, rozpoczynaj~tcej si({ od seme
stru letniego roku akademickiego 1997/98. Na 
uroczystym otwarciu dzialalnosci studium w 
dniu 20.02.1998 honory gospodarzy pelnili: 
prodziekan Wydzialu Informatyki i Zarz~tdza
nia - dr Zbigniew Szalbierz i prodziekan Wy
dzialu Mechaniczno-Energetycznego - dr Zbi
gniew Gnutek.W uroczystosci wzi({li r6wniei: 
udzial zaproszeni goscie, mi({dzy innymi: 
J.M.prof. Andrzej Mulak, dziekan Wydzialu 
Mechaniczno-Energetycznego - prof. Mieczy
slaw Lech i dziekan Wydzialu Informatyki i 
Zarz~tdzania - prof. Jerzy Swi~ttek. 

w 1-30, kpt.mgr ini:. Adam Januszko, dokto
rant eksternista, zatrudniony w Wyi:szej Szko
le Oficerskiej im. Tadeusza Kosciuszki we 
Wroclawiu oraz pplk dr ini:. Janusz Parka z 
Instytutu Fizyki Technicznej Wojskowej Aka
demii Technicznej w Warszawie. Jak ogl({dnie 
pisz~t autorzy, skonstruowany modulator moi:e 
bye zastosowany do , ... dynamicznego rozpo
znawania obiekt6w ... ". Zwazywszy afiliacje 
dw6ch czlonk6w zespolu badawczego nie rna 
w~ttpliwosci, i:e urz~tdzenie jest wartosciowe z 
wojskowego punktu widzenia. Mirna to (lub 
wlasnie dlatego - takie czasy) informacja o wy
nalazku byla szeroko prezentowana za grani
q . Po raz pierwszy w Pittsburgu (USA) na wy
stawie ,Invention/New Product Exposition" w 
maju 1997, po raz drugi w Londynie, gdzie 
dzielo uzyskalo nagrod({. Kierownik zespolu, 
choc dumny z osi~ni({c, nie byl osobiscie 
obecny ani w Pittsburgu, ani w Londynie; wy

nalazek byl zaprezentowany 
w postaci profesjonalnie wy
konanego plakatuzjego opi
sem. 0 nagrodzie autorzy 
zostali zawiadomieni pocz
tlt - nie otrzymali z tego ty
tulu i:adnej gratyfikacji fi
nansowej. Prof. Miniewicz 
jest Kierownikiem Zakladu 
Fizyki i Chemii Material6w 
Molekularnych, jego zesp6l 
rozwija badania doswiad
czalne w optyce nieliniowej 
i jej zastosowaniach np . w 
holografii . 0 
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Fundacja 
Rozwoju PWr 

Od 1993 r. dziala Fundacja Rozwoju Po
litechniki Wroclawskiej Zaloi:ycielami Fun
dacji s~: BUDEXPOL sp6lka z o.o ., Kom
binat PZL HYDRAL, Politechnika Wro
clawska, Elektrownia TUROW, Gmina 
Wroclaw, Gmina Walbrzych oraz Urz~d 
Wojew6dzki w Walbrzychu. 

Pracami Fundacji kieruje zarz~d w skla
dzie: Marek Kozlowski (dyrektor), Bogdan 
Rytwinski oraz Zbignie~ Sebastian. Nad
z6r merytoryczny sprawuje Rada Fundacji, 
zloi:ona z przedstawicieli Sponsor6w oraz 
JM Rektora i pie<ciu reprezentant6w Uczel
ni, delegowanych przez Senat Politechniki 
Wroclawskiej . Nadz6r finansowy prowadzi 
trzyosobowa Komisja Rewizyjna, kt6rej 
przewodniczy Kwestor Uczelni. 

Celem Fundacji jest zdobywanie srodk6w 
na statutow~ dzialalnosc Politechniki Wro
clawskiej , oraz popieranie wszechstronne
go rozwoju kontakt6w naukowych Politech
niki Wroclawskiej w kraju i zagraniq. Pod
stawow~ form~ pozyskiwania srodk6w jest 
gromadzenie darowizn lub dotacji. Statut 
Fundacji przewiduje taki:e mozliwosc pro
wadzenia dzialalnosci gospodarczej o spre
cyzowanym profilu. 

Zapytalismy dyrektora Fundacji, dr 
Marka Koztowskiego o aktualne pola 
dziatania Fundacji. 

- Pracujemy w tej chwili nad kilkoma te
matami. W najwie<kszym skr6cie moi:na je 
przedstawic naste<puj~co: 

I. Projekt i wykonanie programu TEM
PUS S-JEP-9315-95 Ecological Aspects of 
Plastic Waste Management, kt6ry rozwija 
curriculum Wydzialu Inzynierii Srodowiska 
przez nowy kurs ,Zagospodarowanie Od
pad6w z Tworzyw Sztucznych" - m.in. ze 
srodk6w Wsp6lnoty Europejskiej zakupio
no aparature< do laboratorium dydaktyczne
go za kwote< ok. 550 tys. zl. 

Kolejnym wynikiem tego projektu jest 
wydany ostatnio wraz z Oficyn~ Wydawni
cz~ Politechniki Wroclawskiej skrypt ,pod
stawy recyklingu tworzyw sztucznych". Jest 
to druga w Polsce pozycja ksi~zkowa podej
muj~ca niezwykle aktualny temat zagospo
darowania odpad6w z tworzyw sztucznych. 

Ze wspomnianego projektu TEMPUSa 
wywodzi sie< taki:e Pracownia Recyklingu 
Tworzyw Sztucznych utworzona na Wydzia
le Chemicznym w Instytucie Chemii i tech
nologii Nafty i We<gla (piszemy o niej win
nym miejscu). 

2. Strategiczne cele Fundacji zwi~zane s~ 
z rozwojem technologicznym Dolnego Sl~
ska- w planach znalazlo sie< utworzenie Par
ku Technologicznego we Wroclawiu maj~-

cego stanowic wai:ny element nowoczesne
go rozwoju miasta i regionu, pomaturalne
go Akademickiego Studium Umieje<tnosci 
oraz edukacje< technologiczn~ w szkolach 
srednich. 

Plany te zmaterializuj~ sie< w dui:ym stop
niu w biei:~cym roku. Park Technologiczny 
zostanie lada dzien utworzony w formie sp6l
ki akcyjnej, kt6rej czlonkami-zaloi:ycielami 
s~ Politechnika Wroclawska, Uniwersytet 
Wroclawski, Akademia Rolnicza, Urz~d 
Miejski Wroclawia, Urz~d Wojew6dzki, 
Dolnosl~ska Izba Gospodarcza, Towarzystwo 
Inwestycyjne ,Dolmel" oraz Fundacja Roz
woju Politechniki Wrodawskiej. 

W pazdzierniku b.r. spodziewane jest 
otwarcie w strukturze Fundacji nowej szkoly 
niepublicznej - Akademickiego Studium 
Umieje<tnosci. Zaloi:eniem tej dwuletniej 
szkoly jest uprofilowana edukacja daj~ca 
absolwentom szanse< zdobycia praktycznych 
umieje<tnosci w zakresie m.in. diagnostyki 
samochodowej, techniki poszanowania 
energii i ochrony srodowiska, budowy ma
szyn i urz~dzen energetycznych, przemyslo
wych instalacji energetycznych, chemii i 
technologii chemicznej, analityki zasob6w 
medyczno-technicznych szpitala, multime
dialnych system6w komputerowych, archi
tektury i gospodarki przestrzennej, techniki 
biurowej w mie<dzynarodowym przedsie<
biorstwie oraz konserwacji architektury. 

ASU powstaje pod patronatem Politech
niki Wroclawskiej, Uniwersytetu Wroclaw
skiego i Akademii Medycznej . Najblizszym 
partnerem Fundacji jest w tym projekcie 
Centrum Ksztalcenia Ustawicznego PWr. 

3. Organizacja systemu stypendi6w fun
dowanych dla student6w i mlodych pracow
nik6w naukowych we wsp6lpracy z podmio
tami gospodarczymi i organizacjami poza
rz~dowymi. 

Firmy zainteresowane absolwentami okre
slonych specjalnosci przekazuj~c darowizny 
na rzecz Fundacji tworz~ fundusz stypen
dialny. Jest on adresowany do konkretnych 
student6w wskazanych przez wplacaj~cych. 
System ten stwarza pole dzialania dla obu 
stron, zwlaszcza student6w aktywnych w 
kontaktach z firmami . Jui: kilku student6w 
korzysta z tego rodzaju stypendi6w, a jeden 
z mlodych pracownik6w wyjechal na sty
pendium na University of British Columbia 
w Kanadzie. 

Osoby zainteresowane mozliwosciami 
stworzonymi przez Fundacje< Rozwoju PWr 
odsylamy do jej dyrektora: 

dr inz. Marek Kozlowski 
Adres: Politechnika Wroclawska 
50-370 Wroclaw 
Wybrzei:e Wyspianskiego 27 
Tel.: 3203554 Fax.: 3280229 
e-mail: kozlowski@marek. itn.pwr. wroc.pl 
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elektroenergetyce" prof. Tadeuszowi 
Halawie (emerytowany pracownik IA
SiE). 

Pozytywnie zaopiniowano wniosek o 
wprowadzenie systemu punkt6w kredy
towych na Wydziale Elektrycznym. 

Prof. T.Orlowska-Kowalska poinfor
mowala, i:e Senat zaaprobowal urucho
mienie na Wydziale Elektrycznym kie
runku Automatyka i Robotyka z pocz~t
kiem roku akademickiego 1998/99. 

Postanowiono przedlui:yc zatrudnie
nie prof. J.Juchniewicza do 31 .08.1999. 

Prof. Z.Wr6blewski poinformowal, i:e 
na ostatnim posiedzeniu Senat podj~l 
uchwale< o likwidacji Instytutu Metro
logii Elektrycznej. Instytut ten zostal 
podzielony mie<dzy 3 Wydzialy: Elektro
niki, Elektryczny i PPT. RW w gloso
waniu jawnym jednomyslnie poparla 
wniosek o wl~czenie do 1-29 Zakladu 
Przyrz~d6w i System6w Pomiarowych 
(z dawnego IME), kierowanego przez 
prof. Z.Nawrockiego. 

Jegnoglosnie poparto wniosek prof. 
Z.Kremensa o udzielenie mu urlopu 
bezplatnego w okresie od 1.03.98 do 
31 .05.98 w zwi~zku z wyjazdem do 
USA na kontrakt na semestr wiosenny 
jako ,visiting professor". 

WYDZlAt CHEMICZNY 

28 stycznia 1998 r. odbylo sie< XX 
posiedzenie Rady Wydzialu Chemicz
nego, kt6rej przewodniczyl dziekan 
prof. H.G6recki. 
Pocz~ttek obrad poswie<cono wspo

mnieniu o zmarlym prof. Zdzislawie 
Ruziewiczu. 

W trakcie posiedzenia Rady Wydzia
lu zgodnie z przyje<tym porz~dkiem: 

• ustalono stanowisko Rady Wydzia
lu w sprawie wyboru kandydata na 
czlonka korespondenta PAN, 

• prof. W. Walkowiak przedstawil in
formacje o wynikach prac Komisji ds. 
Punkt6w Kredytowych, zapoznaj~tc 
Rade< Wydzialu z celami i zasadami sys
temu punkt6w kredytowych oraz przy
kladami rozdzialu punkt6w studentom 
Wydzialu Chemicznego na semestrach 
pierwszym i trzecim. 

Naste<pnie podje<to uchwaly Rady 
Wydzialu dotycz~ce spraw osobowych, 
w kt6rych: 

• powolano Komisje< do wszcze<cia po
ste<powania w sprawie nadania tytulu 
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naukowego profesora dr hab. Andrze
jowi Kmiecikowi, 

• poparto wnioski w sprawie wszcz~t
cia post~<Powania o nadanie tytulu nauko
wego profesora dr hab. Henrykowi Gali
nie i dr hab. Czeslawowi Wawrzenczy
kowi oraz wniosku w sprawie wszcz~tcia 
przewodow habilitacyjnych : dr inz. Bog
dana Boduszka, dr inz. Romana Ganca
rza i dr inz. Grazyny Gryglewicz, 

• powolano Komisj~t do wszcz~tcia 
przewodu habilitacyjnego dr inz. Miro
slawa Millera, 

• poparto wniosek Komisji Rady Wy
dzialu Chemicznego w sprawie zatrud
nienia dr hab. Jolanty Grzechowiak na 
stanowisko profesora nadzwyczajnego 
Politechniki Wroclawskiej na czas nie
okreslony. 

• na wniosek Komisji Rady Wydzialu 
Chemicznego Politechniki Wroclawskiej 
powolanej w celu rozstrzygni~tcia konkur
su na stanowisko profesora nadzwyczaj
nego w dziedzinie technologia chemicz
na i iniynieria chemiczna, w zakresie 
iniynierii reaktor6w chemicznych i kine
tyki proces6w wysokotemperaturowych, 
wszcz~tto post~<Powania w sprawie powo
lania dr hab. Jozefa Slowiilskiego oraz 
dr hab. Andrzeja Matyni na stanowisko 
profesora nadzwyczajnego, 

Podj~tte na posiedzeniu uchwaly Rady 
Wydzialu dotyczyly rownie:i: : 

• ogloszenia konkursow na stanowiska 
profesora nadzwyczajnego w dyscypli
nie technologia chemiczna w specjalno
sci technologia organiczna oraz na sta
nowisko profesora nadzwyczajnego w 
dyscyplinie technologia chemiczna w 
specjalnosci jizykochemia polimer6w, 

• poparcia podania dr Antoniego Chy
li o przyznanie stypendium habilitacyj
nego, 

• poparcia wniosku o zatrudnienie dr 
Andrzeja Trochimczuka na stanowisku 
adiunkta naukowo-badawczego na czas 
nieokreslony. 

XX posiedzenie Rady Wydzialu za
koilczyly informacje przekazane przez 
dziekana, dotycz~tce: problemu prze
ksztalceil strukturalnych Uczelni, orga
nizacji Laboratorium Regionalnego, 
mozliwosci ubiegania si~t o sta:i:e zagra
niczne oraz sprawy zwi~tzane z biei:<tC<t 
dzialalnosci<t Wydzialu Chemicznego. 

4.03 .1998 r. odbylo si~t XXI nadzwy
czajne posiedzenie Rady Wydzialu Che
micznego, na ktorym podj~tto uchwal~t o 

Dokoticzenje na fir. ~ ~ 

Gdzie si~ uczyc, 
gdzie pracowac? 

Marzec to sezon poszukiwail drog karie
ry. Zanim zaczn~t zblizac si~t wakacje, pra
codawcy i instytucje dydaktyczne prezen
tuj<t swoje oferty. Odbywa si~t to przy wspol
udziale samej mlodzie:i:y. Przykladem mog<t 
bye organizowane po raz kolejny Dni Ka
riery. Organizatorem jest AIESEC, totez 
odbywaj<t si~t one zarowno na Akademii 
Ekonomicznej, jak na Politechnice. Hall 
Gmachu Glownego wypelnily stanowiska 
bankow i firm produkcyjnych: ABB Instal 
Sp.z o.o., Andersen Consulting, British 
American Tobacco, Bank Handlowy w War
szawie S.A., Coca-Cola, Coopers&Lybrand, 
ELBA CSB S.A, fabryki Maszyn Fadroma 
S.A., Emst&Young i innych. Tegoroczna 
oferta licznych firm byla wzbogacona o 
szkolenia. 

W dniach 10 i 11 marc a odbyly si~t we 
wroclawskim ratuszu Pierwsze Mi~tdzy
uczelniane Targi Pracy ,Profesja'98". Or
ganizatorem bylo Biuro Karier powolane 
niedawno do :i:ycia przez Politechnik~t Wro
dawsk<t, Uniwersytet Wroclawski i Woje
wodzki Urz~td Pracy. Celem imprezy bylo 
umo:i:liwienie zbli:i:aj~tcym si~t do dyplomu 
studentom bezposredniego kontaktu z pra
codawcami. W zwi~tzku z tym ogloszono 
godziny rektorskie dla studentow IV i V 
roku Politechniki Wroclawskiej. Oczywiscie 
osoby, ktore wczesniej skonczyly studia tez 
mialy szans~t na interesuj~tce oferty firm. 
Przedstawiciele uczelni wskazywali na wiel
k<t rol~t srodowiska akademickiego w roz
woju regionu. Mowiono tez o umiej~ttnosci 
poszukiwania pracy jako o niezb~tdnym ele
mencie wyksztalcenia. 

Starania kandydatow wspieraly wyklady i 
warsztaty dotycz~tce sztuki negocjacji (pro
wadzone przez prof. Jana Waszkiewicza), 
kreowania wlasnego wizerunku (dr Zbi
gniew Antczak) i sztuki autoprezentacji 
(BME Consulting) oraz prezentacje po
szczegolnych firm. 

Do udzialu w targach zglosilo si~t ponad 
20 firm. Wi~tkszosc z nich rna renomowan~t 
pozycj({,jak Volvo Truck Poland czy KGHM 
Polska Miedz S.A. Zdecydowan~tprzewag~t 
mialy przedsi~tbiorstwa zwi~tzane z przemy
slem mechanicznym, choc poszukiwano nie 
tylko mechanikow. Du:i:y byl popyt na in
formatykow. Przedstawicielka firmy Volvo 
zapowiadala znaczne inwestycje swojej fir
my w rejonie Wroclawia. Podkreslala przy 
tym, ze mechanicy szukaj~tcy pracy w mi~t
dzynarodowym koncernie musz~t - obok 
kwalifikacji zawodowych - wykazac si~t 

znajomosci<tj~tzykow obcych. Bowiem tyl-
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ko to pozwala pracodawcy szkolic przyj~t
tych do pracy mlodych ludzi w centrali fir
my. 

W otwarciu targ6w wzi~tli udzial reprezen
tanci wladz uczelni wroclawskich i Iiczni 
goscie. Prezydent Wroclawia Bogdan Zdro
jewski podkreslil, :i:e rozwijaj~tce si~t mia
sto, kt6re zgodnie z planami perspektywicz
nymi rna wkrotce osi<tgn<tC 800 tysi~tcy do 
miliona mieszkailcow, powinno liczyc 
przede wszystkim na absolwentow wroclaw
skich uczelni. Przedstawiciele uczelni wska
zywali na wielk<t rol~t srodowiska akademic
kiego w rozwoju regionu. M6wiono te:i: o 
umiej~ttnosci poszukiwania pracy jako o nie
zb~tdnym elemencie wyksztalcenia. 

Ju:i: nast~<Pnego dnia rozpocz~tly si~t targi 
edukacyjne zwane w tym roku IV Dolno
sl~tskimi Prezentacjami Edukacyjnymi (11-
14 marca). 

Jak zwykle zorganizowano je w Hali Lu
dowej. Patronowalo im Kuratorium Oswia
ty i Kolegium Rektorow Uczelni Wroclawia 
i Opola, a tak:i:e przyjaci6lka dzieci Barbara 
Labuda. 

Politechnika Wroclawska przedstawila 
szerok~t ofert~t dydaktyczn~t. Prezentowane 
byly poszczegolne wydzialy - wszystkie z 
wyj<ttkiem Wydzialu Elektroniki. Ponadto 
mozna bylo obejrzec prezentacj~t wyspecja
Iizowanych agend Uczelni, np. Biblioteki 
Glownej. 

Skala imprezy zwi~tksza si~t z roku na rok. 
Dwa lata temu uczestniczylo w niej 120 
wystawcow, w zeszlym roku - 150, zas 
obecnie- 180. Szansa zaprezentowania si~t 
na targach przyci<tgn~tla tak:i:e uczelnie spo
za Wroclawia : widzielismy Politechnik~t 
Opolsk<t i Akademi~t G6miczo-Hutnicz~t z 
Krakowa. Byla te:i: oczywiscie duza oferta 
szk6l srednich i pomaturalnych, nadaj~tcych 
licencjaty. Mlodziez wyst~<Powala zar6wno 
w roli klient6w jak i prezenterow szk6l, do 
kt6rych ucz~tszcza. Rownoczesnie odbywa
ly si~t wyst~<PY artystyczne grup szkolnych. 
Wydzial Mechaniczny PWr zaprosil na swo
j<t ekspozycj~t klub Apanonar (prezentowa
ny w Pryzmacie na okladce II), a Wydzial 
Chemiczny kusil bardzo dekoracyjnymi sta
nowiskami laboratoryjnymi. 

Duza liczba mlodziezy, kt6ra uczestniczy
la we wszystkich wymienionych imprezach, 
swiadczyla 0 znacznym zainteresowaniu 
sprawami zdobywania wyksztalcenia i za
wodu. 
Niew~ttpliwie w przyszlym roku Dni Ka

riery, Targi Pracy i Prezentacje Edukacyjne 
zostan~t powtorzone. 0 
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BEZPtATNY, EKSPERYMENTALNY 
DOSTI;P DO BAZ DANYCH 

POPRZEZ SIEC KOMPUTEROWA_ 
Uprzejmie informujemy, ze w wyniku sta

ran podjt<tych przez Bibliotekt< Politechniki 
Wrodawskiej producent baz danych wyra
zil zgod(( na bezplatne, eksperymentalne 
udostt<pnianie: Science Citation Index, So
cial Science Citation Index oraz Arts & 
Huminites Citation Index calemu srodowi
sku naukowemu Wroclawia poprzez metro
politaln<t siec komputerow<~. WASK. 

Wymienione bazy pozwalaj<t na: 
• poszukiwanie literatury na wybrane te

maty, 
• sporz<tdzanie analiz cytowan wlasnych 

prac naukowych i prac innych autor6w, 
• sledzenie aktywnosci naukowej poszcze

g61nych pracownik6w, zespol6w lub insty
tucji naukowych. 

Eksperyment przeprowadzony zostanie w 
okresie trzech miesi((cy (1.03.98 -
31.05.98r) na sprzt<cie Info-Ware wykorzy
stywanym od 1993 r w Bibliotece Politech
niki do sieciowego udost«rniania baz da
nych na CD-ROMach. 

Zdajemy sobie sprawt<, ze zastosowanie 
tego sprzt<tu moze powodowac pewne utrud
nienia i niedogodnosci w dost«rie do baz. 
Stworzenie dobrej jakosci pol<~.czen siecio
wych dla calego srodowiska naukowego 

Wroclawia wymaga bowiem modemizacji i 
znacznego wzmocnienia sprzt<tu kompute
rowego, a tak:Ze rozszerzenia licencji siecio
wych dla baz danych. Od trzech lat czyni
my starania o uzyskanie z KBN niezbt<dnych 
srodk6w na ten eel i mamy nadziejt<, ze zo
stan<t one zakonczone sukcesem. 

Zacht<caj<~.c Panstwa do uczestniczenia w 
obecnym eksperymencie S<tdzimy, ze mimo 
pewnych niedogodnosci zwi<~.zanych z ogra
niczeniami sprzt<towymi, drog'l_ t<~.zaprezen
towane zostan'l_ sieciowe metody zdalnej 
obslugi informacyjnej u:Zytkownik6w po
przez metropolitaln'!_siec komputerow'l_. W 
efekcie takiego rozwi'l_zania pracownicy i 
studenci r6:Znych uczelni Wroclawia bt<d'l. 
mogli wyszukiwac informacje na temat wy
nik6w najnowszych swiatowych badan na
ukowych z wlasnych stanowisk komputero
wych. 

Szczeg6lowe infonnacje na ww. temat 
znalezc mozna w witrynie Biblioteki Gl6w
nej Politechniki Wrodawskiej pod adresem: 
http://www. bg.pwr.wroc.pllub w Oddzia
le Rozpowszechniania Informacji Biblio
teki Gl6wnej bud. AI, pok. 307f (8 .••-
18.••), tel. 320-29-03, 320-35-27, e-mail: 
sdi@bg.pwr. wroc.pl. 

NOWE BAZY PATENTOWE W BIBLIOTECE 

Uprzejmie informujemy, ze Biblioteka 
Gl6wna i OINT dysponuje dwoma nowymi 
bazami patentowymi na dyskach optycz
nych: PATOS i ACID RAIN. 

Baza PATOS obejmuje informacje biblio
graficzne na temat: 

• niemieckich zgloszen patentowych i 
udzielonych patent6w z nast«ruj'l.cych dzie
dzin: elektronika, fizyka, mechanika precy
zyjna, optyka, akustyka, przetw6rstwo su
rowc6w, przemysl chemiczny, budownic
two, g6mictwo, przemysl przetw6rczy, pro
cesy technologiczne, budowa maszyn i po
jazd6w, wyzywienie i rolnictwo, 

• niemieckich wzor6w u:Zytkowych (wszy
stkie dziedziny) . 

Baza ACID RAIN rejestruje p .. tenty Sta
n6w Zjednoczonych Ameryki P6lnocnej z 

zakresu ochrony Srodowiska, dotyCZ<tCe pro
blematyki kwasnych deszczy (uwzglt<dnio
no tu zapobieganie i ochront< przed ich po-. 
wstawaniem oraz zmniejszanie lub likwido
wanie skutk6w ich dzialania). 

Baza ta sklada sit< z dw6ch CZt<Sci: 
• bibliograficznej, tekstowej - mozliwosc 

prowadzenia poszukiwan w tekscie opisu 
dokumentu patentowego, 

• pelnotekstowej, graficznej - mozliwosc 
og'l.dania calego patentu w formie oryginal
nej . 

Wszyscy zainteresowani korzystaniem z 
ww. baz patentowych proszeni S'l. o kontakt 
z pracownikami Oddzialu Rozpowszechnia
nia Informacji w Bibliotece Gl6wnej i OINT, 
budynek A 1, pok.307f (godz. 800-1800) 

tel. 320-29-03 lub 320-35-27. 

DLA DOCIEKLIWYCH - zagadki dotycz~tce Biblioteki PWr : 

• Jaka jest globalna dlugosc p6lek zajmowanych przez ksiC!_:Zki w Bibl iotekach PWr? 
• Jaki jest rekord przetrzymywania przez czytelnika ksi'!_zki nale:ZC!_cej do Biblioteki 

PWr? 
• Jaka jest najstarsza ksiC!_zka w posiadaniu Biblioteki PWr? 
Osoba, kt6ra wykaze sit< najlepsz<t orientacj'l_ w tej dziedzinie, zostanie uhonorowana 

Usciskiem Dloni Dyrektora® i pamiC!_tkowym dyplomem, o czym z przyjemnosci'l_ do
niesiemy. Na odpowiedzi czekamy w redakcji ,Pryzmatu" do 5 kwietnia. 
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Dokaticzellie ze f(rony '12 

pozytywnym zaopiniowaniu przedsta
wionych Radzie wniosk6w o przyznaniu 
nagr6d Ministra Edukacji Narodowej. 

G6RNICZY 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu w dniu 
14.01.1998 poparto wniosek o przeka
zanie dyrektorom filii pelnomocnictw 
dziekana dotycz<~.cych realizacji procesu 
dydaktycznego oraz administracji toku 
studi6w. 

Ogloszono konkurs na stanowisko pro
fesora w zakresie geodezji i powolano 
komisjt< konkursow'l_ w skladzie: prof.dr 
hab.inz. Jadwiga Wit<ckowska, prof.dr 
hab .inz. Stanislaw Dmitruk, prof. dr 
hab.inz. Lech Gladysiewicz. 

Poparto kandydaturt< dr inz. Jaroslawy 
Szwed-Lorenc na kierownika Zakladu 
Geologii Stosowanej , Odwadniania i 
Ekologii w I-11. 

Podjt<to uchwalt< o skierowaniu do 
wladz uczelni stanowiska Rady Wydzialu 
G6miczego w sprawie propozycji reor
ganizacji 1-10. 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu w dniu 
25.02 .1998 rozstrzygnit<tO konkurs na 
stanowisko profesora. Jednoglosnie po
parto wniosek o zatrudnienie prof.dr 
hab.inz. Stefana Caconia na stanowisku 
profesora na Wydziale G6miczym. 

Zatwierdzono wniosek o nadanie dr 
in:Z . Jaroslawie Szwed-Lorenc Meda1u 
Komisji Edukacji Narodowej. 

W glosowaniu tajnym wyrazono zgo
dt< na otwarcie przewodu doktorski ego 
mgr inz. Jacka Szczepinskiego nt.: , Pro
gnoza zmian warunk6w hydrogeodyna
micznych w obszarze leja depresyjnego 
kopalni Belchat6w w aspekcie opraco
wywania zasad zagospodarowywania 
wielkoprzestrzennych wyrobisk poeks
ploatacyjnych" oraz wyznaczono prof.dr 
inz. Zbigniewa Kozlowski ego na promo
tara tej pracy. 

Zatwierdzono tematy prac dyplomo
wych na rok akademicki 1997/98 dla stu
dent6w Wydzialu G6miczego, dla spe
cjalnosci: Gornictwo odkrywkowe, Gor
nictwo podziemne, Gospodarka zasoba
miziemi. 

Na posiedzeniu w dniu 11.03.1998 jed
noglosnie poparto wniosek o powolanie 
na Wydziale G6miczym Zakladu Geo
logii i W6d Mineralnych. 

Zatwierdzono dodatkowe tematy prac 
dyplomowych na rok akademicki 1997/ 
98 proponowane przez zaklady g6micze 
dla stypendyst6w. 
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• 
KS IJ\ZKI, ktore polecamy ... 

LEON LEDERMAN, DICK TERESI 

BOSKA CZJ\STKA 
Jesli swiatjest odpowiedziq, 

jak brzmi pytanie? 

Seria: Na scie:ikach nauki 
Wydawnictwo Proszynski i S-ka, Warszawa 1996 

Rzadko si"l zdarza, zeby laureat Nagrody Nobla pisal ksi&_zki po
pularnonaukowe. Moze raczej nalezaloby powiedziec, ze zdarza si"l 
to bardzo rzadko i tylko w Ameryce. Takim oryginalnym naukow
cem jest Leon Lederman, kt6ry w roku 1988 otrzymal Nagrod"l 
Nobla za badania nad cz<tstkami elementarnymi. Sam m6wi o so
bie: ,D!a swiata fizyki narodzilem Si"l pod koniec 1948 roku, kiedy 
rozpocz<tlem studia doktoranckie. Pracowalem przy synchrocyklo
tronie na Uniwersytecie Columbia."Wtedy to wszedl naDrog"l, kt6r<t 
pod&_zali wczesniej Demoktyt, Archimedes, Kopernik, Galileusz, 
Newton, Faraday i inni. ,Droga rna odcinki W"li:sze i szersze,( ... )od
chodzi od niej wiele bocznych ulic o kusz<tcych nazwach: elektro
nika, chemia, radiokomunikacja czy fizyka plazmy. Ci, kt6rzy je 
wybrali, sprawili, ze zupelnie zmienil si"l spos6b zycia ludzi na na
szej planecie. Ci, kt6rzy pozostali wierni Drodze, przekonali Si"l, ze 
jest ona na calej swej dlugosci jednakowo i wyraznie oznakowana 
tablicami, na kt6rych widnieje napis: Jak dziala Wszechswiat?" 

Lederman mial SZCZ"lSCie pracowac W srodowisku wybitnych fi
zyk6w. ,Zag"lszczenie profesor6w namaszczonych szwedzkimi 
swi"ltymi olejkami bylo jednoczesnie podniecaj11_ce i przygn"lbiaj!!_
ce. Wielu z nas, mlodych pracownik6w naukowych, nosilo w kla
pie znaczek: Jeszcze nie" - wyznaje. 

W tej atmosferze charakter jest poddawany przeci&_zeniom chyba 
proporcjonalnym do przeci<t±en cz&_stki w akceleratorze. Lederman 
twierdzi, ze on ijego koledzy ,kierowali si"l tymi samymi motywa
mi, kt6re przyswiecaj11_ kazdemu innemu przedstawicielowi Homo 
sapiens - ciekawosciq, wybujalym ego, d<ti:eniem do wladzy, chci
wosciq, ambicj<t ... ". Ale chyba ich ego bylo szczeg6lnie wybujale. 
Na szcz"<scie dla czytelnika, autor zachowal takZe sporo poczucia 
humoru. Dlatego mozna zacytowac slowa dziennikarza San Fran
cisco Examiner'a, kt6ry napisal: Czytaj&_c t"l ksi&_i:k"l b"ldziesz smial 
si"l tak glosno, ze nawet nie zauwa:iysz, jak wiele si"l nauczyles. 

Co nowego w bibliotece ... 
Dwa lata temu z okazji jubileuszu Biblioteka Gl6wna pokazala na 

antresoli najnowsz&_ ofert"< swoich uslug. Wystaw"< obejrzeli z zaintere
sowaniem dyrektorzy bibliotek z wielu polskich uczelni, ch"ltnie za
gl&_dali na nil!. studenci innych uczelni wroclawskich. ,Pryzmat" w ob
szernym om6wieniu tej prezentacji sugerowal zawr6t glowy od nad
miaru nowoczesnosci. 

Co nowego w bibliotece, pokazujemy dzis juz nie na okolicznoscio
wej wystawie, ale na ekranie kazdego podll!.czonego do Internetu kom
putera, gdyz w ten spos6b doste;.pny jest katalog biblioteczny. Od stycz
nia br. mozna nie tylko przegll!.dac zaktualizowany stan ksie;_gozbioru i 
zamawiac potrzebne tytuly, ale takze znalezc informacje;_ o kai:dym za
m6wionym tytule, na realizacje;_ kt6rego biblioteka oczekuje. Pojawia
jl!. sie;_ wie;_c dwa nowe komunikaty: ,tytul zam6wiony" lub ,tytul w 
trakcie opracowania". Klawisz funkcyjny F-3 slui:l!.CY do zamawiania 
ksil!.i:ek stoj<tcych na p61ce Biblioteki Gl6wnej be;_dzie m6gl bye ui:yty 
dopiero, gdy te komunikaty zniknq, ana ich miejsce pojawi sie;_ perfek
cyjny i kompletny opis bibliograficzny zakupionego i wprowadzonego 
do zbior6w tytulu . 

Zache;_cam wszystkich do wszechstronnego wykorzystywania kom
puterowego katalogu bibliotecznego naszej uczelni. Naprawde;_ warto. 

Danuta Dudziak 
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Czy wiesz, Z:e : 

• najwi"lcej ksil!.i:ek (poza Bibliotekl!. Gl6wnl!.) jest w Bibliotece 
Wydzialu Elektroniki (ponad 37 tysi"lCY wolumin6w) oraz w Bibliote
ce i OINT Instytutu Architektury i Urbanistyki (okolo 20 tysie;_cy wolu
min6w), 

• najcze;_sciej wykorzystywanl!. bazl!. na CD jest Science Citation In
dex, 

• najdluzszy cil!.g tytulu czasopism w naszych zbiorach to Vereines 
Deutscher Ingenieure Zeitschrift, kt6rego najstarsze egzemplarze po
chodzl!. z 1871 roku, 

• najcze;_sciej wykorzystywanym wydawnictwem informacyjnymjest 
The World of Learning, 

• najdroi:szym czasopismem jest Chemical Physics Letters, a najdroi:
szym wydawnictwem abstraktowym Chemical Abstracts, 

• najmniejszl!. bibliotekl!.jest Biblioteka Studium Wychowania Fizycz
nego i Sportu, 

• najwie;_cej czytelnik6w zapisanychjest do Bib1ioteki Wydzialu Elek
troniki (3773 osoby), 

• najwie;_kszl!. bibliotekl!. filii PWr jest biblioteka w Walbrzychu, 
• najwie;_cej biei:l!.cych czasopism zagranicznych (86 tytul6w) posia

da Biblioteka Mic;dzyinstytutowa Instytut6w Cybernetyki Technicznej, 
Sterowania i Techniki System6w i Techno1ogii Elektronowej (BMI-6, 
17, 25), 

• najcze;_sciej cytowanl!. praq z Politechniki Wroclawskiej jest praca 
prof. Pawla Kafarskiego i prof. Barbary Lejczak Biological activity of 
aminophosphoric acids, 

• najwie;_cej zbior6w specjalnych (w tym unikalnl!. dokumentacje;_ za
bytk6w Dolnego Sll!.ska) posiada Biblioteka i OINT Instytutu Archi
tektury i Urbanistyki: ponad 52.000 jednostek obliczeniowych, 

• najstarszym katalogiem jest katalog zbior6w niemieckiej Wyzszej 
Szkoly Technicznej zawierajl!.CY oryginalne karty katalogowe z lat 1919-
1939, 

• najwie;.kszl!. bazl!. danych tworzonl!. w Bibliotece jest baza o Dorob
ku Naukowym Pracownik6w PWr liczl!.ca ok. 130.000 rekord6w, 

• najcze;_sciej ,zagll!.dali" do naszego katalogu poprzez INTERNET 
zagraniczni czytelnicy z Niemiec i USA, 

• najwie;_cej czasopism zgromadzila w swych zbiorach Biblioteka i 
OINT Instytutu Chemii Nieorganicznej i Matematyki Pierwiastk6w 
Rzadkich: 280 tytul6w, 7262 woluminy, 

• najpowai:niejszym partnerem Biblioteki w wymianie zbior6w jest 
British Library. 



1 marca 
min~ly 52 lata 
istnienia Biblioteki PWr 

Czytelnia Glowna wraz 
z siecict bibliotek instytu
towych i wydzialowych 
czekajctzawsze na poszu
kuj1!_cych wiedzy, spoko-
ju i ... se!Ulych. 

Katalog komputerowy w Bibliotece Glownej - dost<(pny on-line 
w sieci INTERNET. Umozliwia korzystanie z baz danych infor
mujctcych o ksictzkach, czasopismach dost<(pnych na uczelni i w 
miescie, dorobku naukowym pracownikow, patentach i prawach 
ochron nych, wynalazkach i wzorach uzytkowych, a takze o zb io
rach beletrystyki. Komputer pozwala szybko stwierdzic. czy po
szukiwana ksiaJka jest dost<(pna, gdzie szukac czasopisma i czy 
nie trzeba zaplacic kary za przetrzymane ks i1!_:lki. 

Oddzial Rozpowszechniania lnforma
cji dostarcza informacji bie:l<tcej i retro
spektywnej o wyb ranyc h dziedzinach 
wiedzy. Tu mozna ,pozwiedzac" sieci 
infonnacyjne i uzyskac dane o dokumen
tach zrod lowych. 

Wypozyczalnia B iblioteki Glownej. 
Przy pomocy karty bibliotecznej z ko

dem paskowym mozna szybko wypo:Zy
czyc ksi1!_Zk<(. 

, Wodf2 czetpa przetakiem, 
kto bez ksiqg chce bye iakiem " 

Wszyscy ludzie Dyrektora ... 
dr Henryka Szarskiego 

( ... i inz. Antoni Tarczewski 
- pierwszy z lewej .) 
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